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Чарли Мълинс, 52 г., основател и управител 
на една от водещите ВиК компании в Лондон 
– Pimlico Plumbers, с годишен оборот от 17 
милиона паунда:

Младите британци предпочитат 
да се насочат към футбола, а не 

към изучаването на занаят
Броят на работещите в нашата компания 

чужденци се удвои през последните две години, 
защото британците са скарани с трудовата етика. 
Те предпочитат да насочат усилията си към тре-
нирането на футбол пред перспективата да изучат 
какъвто и да е било занаят и да вадят хляба си с 
ежедневен труд. 

В Pimlico Plumbers работят над 200 човека и аз 
съм принуден всеки ден да попълвам местата по 
новите ни проекти, наемайки чужденци. Хората, 
идващи от други страни, имат много по-добър 
подход към задълженията си и са готови да ра-
ботят повече, когато се налага. 

Младите британци, явяващи се на интервюта, 
обикновено са отраснали в семейства, живеещи 
на бенефити, и постоянно демонстрират на-
гласата, че държавата е длъжна да им осигури 
приличен стандарт на живот. 

Голяма част от идващите при нас са придирчиви 
за всичко и поставят изисквания за абсурдно ви-
соко заплащане на труда си. Мнозинството от тях 
нямат трудова биография, което ни най-малко не 
ги притеснява. Оправдават исканията си с това, че 
били имали завършена степен на специализирано 
образование. Аз нямам нужда от собственици на 
сертификати, а от работещи хора. 

Повечето чуждестранни работници в компа-
нията ни са от Южна Африка и работят като водо-
проводчици и търговци, заработвайки годишно 
между 50 000 и 70 000 паунда. За нас работят 
също така испанци, австралийци, ирландци и 
италианци, някои от които заемат дори админи-
стративни постове. 

***

Тери Роджърс, 
собственик на 
хотел в Лондон:

Тъжно е да го 
призная, 

но британците 
наистина 

не обичат труда
Ужасяващо е да се 

чуе, че цифрата на без-
работните млади хора в тази страна е надхвърлила 1 
милион. И в същото време никак не съм изненадан 
от това. 

Работя в сферата на кейтъринга вече 16 години. 
През част от това време съм изпълнявал и ролята 
на кадрови мениджър, чиято задача е била да 
наема нов персонал. Категоричният ми извод за 
тези години е тъжен – младите хора тук не искат 

да работят.
Да, всички твърдят в публич-

ното пространство, че искат ра-
бота, вдигат лозунги и стачкуват 
по улиците. Кандидатстват и се 
явяват на интервюта. Но когато 
дойде моментът да се положат 
реални усилия и да се започне 
отнякъде, интересът внезапно 
изчезва. 

Нашите млади хора са развили 
една особена форма на „бене-
фитно” мислене. Никой не се 
притеснява да остане без работа, 
след като винаги може да разчита 
на безплатните джобни пари от 
социалната ни система. 

Възпитани са в училищна и 
обществена среда, в която кри-
тиката масово им се спестява, 
защото е недопустима, и когато 
се отзоват в напрегнатата работ-

на среда, нямат никаква готовност да поемат 
отговорности. 

Слушам ги как се оплакват и протестират, че 
нямало работа. Оставят у зрителя впечатление, 
че биха тръгнали да тичат по горещи въглени, 
само и само да се доберат до такава. 

Интервюирал съм и съм наемал стотици 
млади хора. Срам ме е да кажа, но за мен е сякаш 
по-лесно да науча чужденците на английски, 
отколкото да науча нашата младеж на трудови 
навици. Постоянно съм свидетел как хора идват 
на интервю в мърляви джинси и анцузи и не 
спират да говорят по мобилния си телефон с 
разни техни приятели. Много от тях докарват 
дори гаджето си или техен родител. Имал съм 
случаи, когато някои са пращали родителите си 
да разучат „за какво там става въпрос”, докато 
те се излежават вкъщи. Голяма част идват от 
бюрата по труда, без дори да са се запознали 
с характеристиките на работната позиция. 
Единствената им цел е да се разпишат набързо 
по формите, доказващи търсенето на работа, за 
да могат да продължат да си получават помощта 
за безработни (Jobseekers’ Allowance).

Тези, които демонстрират по-сериозни на-
мерения, пък често пъти 
издигат нелепи насрещни 
условия. Не можели да рабо-
тят вечерно време или през 
уикендите, защото това за-
сягало личния им живот. 

Един се отказа, защото 
разстоянието от половин 
час до работата му се сто-
ри прекалено далече. Друг 
разсъждаваше на глас пред 
мен колко трудно му щяло 

да бъде да работи петък вечер или събота сутрин, 
защото в петък обикновено запивал с приятели и 
на следващата сутрин имал махмурлук.

Отворихме хотела през март и от тогава до сега 
работа са напуснали 7 англоговорящи и нито един 
чужденец. Един ми звънна още на втория ден, че 
бил болен и никога повече не дойде. Едно момиче 
поработи 2 седмици и после заяви, че работата не 
била за нея, защото й били липсвали петъчните 
излизания с приятели. Друго момиче дойде да 
работи при нас по линия за NVQ квалификация, 
но й липсваше всякаква амбиция да усвои новите 
правила и предпочете да се върне към старата си 
работа в пъба, защото й било по-лесно да претопля 
там храната в ...микровълнова печка. Следващото 
момиче пък беше уволнено, защото ми се обади, че 
е болна, след което публикува свои парти снимки 
с приятелки от същата вечер.

Как стигнахме до тази ситуация ли?
Тук вина носи цялата ни образователна система. 

Дисциплина-шлагер в училищата ни е например 
изучаването на медийната култура, която създава 
напразни илюзии у младите за единственото им 
възможно призвание. Ще ми се да им кажа след-
ното: разберете, че съществува лимит за хората, 
които могат да работят в Th e X Factor. 

Другата част от инкубатора за илюзии е средата, 
която съвременните родители създават – тотално 
безхаберие и неангажираност към възпитанието 
на децата им, липсата на каквото и да е било уваже-
ние към честния труд и внушаването, че системата 
за социални помощи е готова по всяко време да 
компенсира липсата на реален житейски опит.

Наскоро бях поканен да говоря по време на 
тематична вечер в местен колеж, посветена на 
кариерното ориентиране. Слушателите ми се 
бяха излеврили с ръце по джобовете, сякаш се 
намираха на домашната им кушетка и от време на 
време си подсвирваха един на друг. Нито един от 
присъстващите родители не посмя да ги укори за 
поведението им.

Веднъж при мен дойде на интервю млад човек 
с костюм и вратовръзка, който беше тръгнал чак 
от Isle of Man и беше сменил ферибот, влак и ав-

тобус, за да пристигне навреме за срещата. Дадох 
му начална работа като сервитьор. В момента 
вече работи като event menager в голям лондонски 
университет. Правилно сте отгатнали – чужденец 
е (родом от Индонезия).

Един от най-добрите служители, които някога 
съм имал, бе от Турция. Дойде, без да знае и една 
дума английски, и ме помоли да му дам шанс да 
се докаже. Започна работа в едно от сервизните 
помещения. 

След една особено изнервяща седмица, през коя-
то служителите ми британци ту бяха болни, ту ид-
ваха на работа със закъснение, реших да пробвам 
момчето от Турция как ще се справи с директното 
обслужване на клиентите. Не само че се справи, но 
и беше изключително вежлив и внимателен с всеки 
посетител, като не пропускаше същевременно 
следобедните си курсове си по английски два пъти 
седмично. В момента той е мениджър на един от 
баровете на летището в Дъблин.

Работа има. Разкриват се постоянно нови места, 
които наистина желая да дам на местните млади. 
И тук все удрям на стена. През миналата седми-
ца дори реших да помоля колеги от кейтъринг 
индустрията в Мароко, Испания и Холандия, да 
ми препоръчат и помогнат да се свържа с местен 
персонал.

***
Кийт Абел, 47 г., 
съсобственик 
на компанията 
за доставка 
на органични 
плодове и 
зеленчуци Abel & 
Cole, с годишен 
оборот от 30 
милиона паунда: 

Хората тук просто не могат да се 
възприемат като вършещи ръчен труд

От дълго време наемаме чужденци за достав-
ката на стока, защото интересът към подобна 
работа от страна на родените във Великобрита-
ния е почти нулев. 

Имаме готовност да регистрираме всеки един 
кандидат и да го интервюираме така, както всички 
останали. Младите тук обаче не искат да стават 
рано и да се трудят за надница от 7 паунда на час 
при условие, че могат да разчитат на дажбите си 
от държавата.

Иначе не мога да се оплача. Имаме фантастичен 
екип от трудолюбиви и съвестни работници. За 
съжаление по-голямата част от тях идват от Из-
точна Европа, а не от районите, където развиваме 
бизнес. 

Всеки ден четем за тревожната статистика на 
местната безработица, но не можем да намерим 
кандидати за работа като разносвачи при начална 
почасова тарифа от £7.25. Заявяват ни в съвсем прав 
текст, че предпочитали да получават помощи. За 
британеца е напълно чужда концепцията да стане 
рано сутрин и да направи 6-часова работна смяна 
до 15,00 часа, след като разликата между приходите 
от подобна работа и помощта, която получава, не 
е особено голяма. 

Напълно му е чужда и концепцията да започне 
работа от най-ниското стъпало на йерархията, 
вършейки физическа работа, и да се придвижи по-
степенно нагоре, доказвайки претенциите си чрез 
своя труд. А по-доброто заплащане идва, след като 
се започне на пробен период с по-ниска ставка. Това 
е закон в нашия бизнес. 

Това отношение се стимулира и от погрешния 
сигнал, който държавата изпраща към търсещи-
те работа, като рязко прекратява помощите им 
веднъж, след като са започнали работа, вместо да 
предприеме по-плавен подход на постепенното от-
биване на хората от бенефитния начин на живот.

Страницата подготви Лилия Русева

 Семейно право /Разводи/
    Уреждане на отношения с деца, издръжки
 Трудово право /отношения с работодател,
    неизплатени трудови възнаграждения
 Вещно право / съдействие при купуване и  
    продаване на имот
 Кандидатстване за визи и английски паспорти
 Облигационно право / възстановяване на дължими суми/

Уреждане на отношения между наемодател и наемател /
промяна на име
За повече информация, моля свържете се 
с Невена на следните номера:

07796 44 58 57 / 0208 646 8291

Беки Бароу, 
The Daily Mail

По 500 чужденци полу-
чават работа във Велико-
британия всеки ден, докато 
броят на наетите британци 
продължава да намалява 
и достигна до най-ниската 
си точка за последните 17 

години.
По данни на британския 

национален статистически 
институт цифрата на рабо-
тещите британци през по-
следната година е намаляла 
с 311 000 – по 850 човека на 
ден, докато за същия пери-
од наетите на работа чуж-
денци са се увеличили със 

181 000 – с по 495 на ден.
Министърът на труда 

Крис Грейлинг коментира 
ситуацията като „напълно 
неприемлива” и не пропус-
на още в същия ден да на-
прави публична забележка 
на веригита за обществено 
хранене Pret A Manger, коя-
то има над 200 заведения 

на територията на Велико-
британия, че персоналът 
в два от лондонските й 
клонове е съставен изцяло 
от чужденци. „Искам да 
виждам повече работещи 
млади в тази страна. Искам 
те да получават свободните 
места, а не хората, идващи 
отвън”. 

В отговор мениджърът 
на едно от посочените за-
ведения сподели, че през 
настоящата година са има-
ли няколко англичани в 
персонала, но те съвсем 
скоро напуснали работа, и 
нямал впечатлението, че са 
го направили, защото са си 
намерили друга работа.

Полска сервитьорка, ра-
ботеща в другия споменат 
клон на Pret A Manger, пък 
призна: „Англичаните из-
бягват да започват работа 
тук. Единственият англи-
чанин, който дойде при нас, 
тренираше за помощник-
мениджър, но скоро и той 
напусна”. 

Британски министър се скара на веригатаБритански министър се скара на веригата
Pret A Manger: „Не наемате достатъчно британци!“

Но тези работодатели
му отговарят:

„Ще наемаме чужденци
по всяко време”

Карикатура на Карикатура на 
Николай АрнаудовНиколай Арнаудов
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БЕЗПЛАТНА КОНСУЛТАЦИЯ НА БЪЛГАРСКИ!

Евгений Кайдъмов

Концертът на Азис и Ма-
лина в Ashiana Bar, насрочен 
за 5 ноември, не се състоя. На 
хората, които се подведоха 
от рекламата във вестник БГ 
БЕН, сайта на БГ Хелп и на-
лепените плакати по българ-
ските заведения, складове и 
магазини, да закупят билети 
– най-искрени извинения за 
студената вода и провалената 
съботна вечер. 

Повярвахме на голи думи 
и явно има още много да се 
учим в покера на бизнес от-
ношенията. 

Човекът-промоу тър на 
концерта, който не си вдига 
телефона (както винаги в 
такъв момент), се нарича 
Мехмет и се представя под 
името „Майкъл”. 

Виден специалист по пра-
венето на бизнес с българска-
та общност чрез обещания: 
„имал навремето шивашка 
фабрика (?!) в Турция” „от-
крива нов голям ресторант и 
българска дискотека”, „смята 
да работи само с вас”, „парите 
са в банката, но има малък 
технически проблем”, „до 2-3 
дена ще оправи плащането”, 
„елате утре да ви издаде чек”, 
„не ... по-добре елате в събота, 
ще ви плати в направо в кеш”, 
„вчера цял ден му се налагало 
да замества съдружника, че 
бил болен”, „отсъствал по-
следните 3 дена, защото имал 
бизнес срещи в България”, 
„познава поп звездите от 
„Пайнър”, всеки ден разгова-
ря с тях” и т.н. 

Уверенията се редят лесно 
и ангажиментите лесно се 
поемат. 

А пари няма и няма да има. 
Но за това винаги се разбира 
по-късно. И ако започнете да 
настоявате за правата си с по-
твърд тон, попадате в отигран 
сценарий. Заявява ви се, че 
след като говорите по такъв 
начин, тези пари няма да ви 
се изплатят. 

Ако имате бизнес в сферата 
на ресторантьорството, заве-
денията, медиите, транспор-
та, кейтъринга, дискотеките, 
складовете и магазините, 
има голяма вероятност да 
опитате порция от „бизнеса” 
на Мехмет. 

В известния (до момен-

та) списък на ужилените от 
Мехмет попадат в-к БГ БЕН 
(неплатени суми за реклама 
на вече несъществуващото 
заведение „Белите Брези” и 
недоизплатена сума за рекла-
ма на концерта на Малина и 
Азис - във втория случай с нас 
се свърза негов съдружник, 
който прикри връзката си с 
него), сайтът на БГ Хелп (не-
платена сума за рекламата на 
концерта на Малина и Азис) 
и българските складове за 
хранителни стоки на фирма 
Ventex BG. 

Нека да няма следващи.
Разказва Милена Везен-

кова, директор на фирма 
Ventex BG ltd и собственик 
на трите български магази-
на „Розова долина”,” Карло-
во” и „Късметчето”:

„Въпросният „Майкъл” се 
свърза с нас в началото на но-
ември по повод предстоящия 
концерт на Азис и Малина 
в Ashiana Bar. За целта му 
бяха необходими български 
напитки и храни, които си 
поръча в един от магазини-
те ни за доставка в петък 
преди концерта (5 ноември, 
събота). След предварителна 
уговорка за цени, количества, 
дата и място, на господина 
му бе казано, че плащането 
се извършва в брой при по-
лучаване на стоката. В деня на 
доставката той ни съобщи, че 
нямал пари, защото банката 
му, съдружникът му и пр. 
имали проблеми. 

Въпреки вътрешното си 
чувство, реших да проявя 
разбиране - все пак голяма 
отговорност му предстоеше 
- концерт със стотици по-
сетители. Колегата остави 
продуктите след оторизация 
от моя страна. Взаимната уго-
ворка бе, че ще ни издаде чек 
в момента като гаранция, а в 
понеделник ще дойде да пла-
ти дължимата сума в брой, а 
ние ще му върнем чека. Той 
с парите, разбирате ли, про-
блем нямал. 

На следващия ден „Майкъл” 
ми се обади да каже, че кон-
церт не е имало, тъй като 
Азис не искал да се качи в 
самолета поради факта, че би-
летът му ...не бил първа класа 
(?!), а пък Малина не искала 
да пее сама. Продуктите не 

били консуми-
рани и щял да 
ги върне, като 
заплати една 
малка изконсу-
мирана част от 
тях. Съгласих-
ме се отново, 
макар че ня-
махме подобна 
уговорка. 

Н и к о й  н е 
дойде в поне-
делник да ни 
върне или пла-
ти за нещо. А 
голяма част от 

продуктите бяха хладилна 
стока и вече сериозно се при-
теснявахме в какво състояние 
ще ги заварим. „Майкъл” за 
пореден път обеща, че ако ко-
легата ни отиде на следващия 
ден в заведението, в 16.00 часа 
ще си оправим сметките. 

Колегата ни отиде на след-
ващия ден в уговореното 
време, но заведението беше 
затворено. Намерихме по 
телефона „Майкъл” и той 
отново започна да ни реди 
спешни ситуации и причи-
ни, които го били възпре-
пятствали. Започнах да му 
звъня. Безуспешно. Написах 
му съобщение, че ако не си 
плати на следващия ден, ще 
бъде докладван на кредит-
ните институции и заведен 
под отговорност. При което 
той, „много обиден от не-
доверието”, ми каза, че щом 
е така – нямало да плати 
изобщо. После разбрах, че 
това е разработен номер – да 
се разсърди „удобно” и да се 
измъкне от отговорност. 

В проведения разговор след 
получаване на съобщението 
той ми съобщи, че щял да 
ми затвори и трите магазина 
„още утре” (явно по-бързо 
отколкото може да си плати) 
и накрая аз лично ще трябва 
да му занеса в брой 100 000 
паунда. Ей сега ще дойде да 
ми обясни кой кой е. Казах 
му къде се намирам.

Всичко заприлича на опит 
за разиграване на мутренска 
сценка в детската градина. 
Естествено, че не се появи. 
Както знаем, всяка покупко-
продажба е договор, по който 
има две страни, и за неизпъ-
лнението й се търси отго-
ворност пред закона. Някой 
да е пробвал в ТЕСКО да 
натовари една кола със стока, 
а после да се разсърди, че му 
искат пари и да не си плати 
след това?

Даденият чек, който тряб-
ваше да бъде гаранция, есте-
ствено не мина пред банката 
и бе върнат. И тук нямаше 
изненада. 

Фирмата-издател на чека 
е вече заведена под съдебна 
отговорност.  

Ако по някакъв повод 
въпросният господин се 
свърже с вас за услуга, която 
„щял да заплати по-късно”, 
знайте, че това „по-късно” 
никога няма да дойде. 

Процедурата за осъжда-
нето на подобни мними биз-
несмени е изключително 
улеснена на територията на 
Острова. За хора или фир-
ми, които имат длъжници, 
мога да препоръчам: https://
www.moneyclaim.gov.uk/web/
mcol/welcome

Тов а  е  H M  C ou r t s  & 
Tribunals Service Money Claim 
Online - лесен и опростен 
начин да заведеш онлайн 
под отговорност неплащащи 
клиенти.” 

БАШ МАЙСТОРЪТ Е ЖИВ!

Шушумигата Мехмет
пак ни „сложи шапката” 

Мехмет / Майкъл
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Компании с ограничена отговорност (Limited Companies)

         -    Регистрация на нови компании

         -    Годишно счетоводно приключване

         -    Payroll, VAT returns, CIS monthly returns

         -    Payroll на място във Вашия офис

Самоосигуряващи се лица (Self-employed)

         -    Възстановяване на данъци от Tax office

         -    Регистрация в Tax office, съдействие за NINO interview

              според новите изисквания

         -    CSCS карти за строителния сектор

         -    Откриване на банкови сметки директно в нашия офис

         -    Съдействие за всички видове социални помощи

6 години Prime Advisors   |   На разположение през цялата година*   |   Модерен 

счетоводен софтуер   |   Директна връзка с Tax Office    |   5 телефонни линии

*с изключение на Коледните празници

6 Hamilton Road, London E15 3AE         0207 511 3404     primeadvisors.co.uk

Вашият коледен подарък

Десислава 
Панайотова-Янкова 
След успешен тур из 

България и курорта Пани-
чище дупнишкият музикант 
и художник Николай Таба-
ков организира уъркшоп за 
изработване на уникалните 
си лампи в Лондон. Ателие-
то там ще се проведе на 11 
декември от 13.00 часа, в 
българското училище „Ро-
зова долина” (11А Garman 
Road, Tottenham, N17 0UR). 

От няколко годи-
ни Ники изработва 
лампи от хартия 
и тел, като до мо-
мента няма нито 
един модел, който 
да се повтаря. След 
изложбата в род-
на Дупница преди 
година той започ-
на да организира 
ателиета, на които 
всеки може да си 
направи лампа с 
материалите, с кои-
то Ники работи. 

„Това е първото 

ателие зад граница, кое-
то организирам. Лондон е 
специално място. Първо, за-
щото е световна столица на 
културните различия, които 
се обединяват в невероятна 
хармония и, второ, защото 
там има много българи. Идея-
та е първото ателие да бъде 
само за българската общност 
и ако се получи добре, ще 
отида пак”, казва Табаков.

 До момента с помощта 
на съветите и идеите му 
собствени уникални лампи 

са изработили участниците 
в ателиетата му в София, 
Русе и Пловдив. А и защото 
обича новостите, Ники на-
прави уъркшоп за лампите 
си дори на една поляна на 
Паничище - курорта, който 
приема и високопланинския 
фест, който той организира с 
бандата си „Блус Трафик”.

В Лондон Ники ще бъде 
една седмица, като идеята 
му е да намери и галерия, 
която би представила колек-
цията му.

„За това пътуване ще взе-
ма само материалите, които 
са нужни за уъркшопа. А на 
място в дните, които имам 
преди 11-и, ще направя 
няколко лампи, които да 
покажа. Да заповядат всички 
българи в Лондон и околно-
стите, защото всеки ще може 
да изненада близките си за 
Коледа с уникален подарък 
от сърце и собствените си 
ръце. И, да, хората може да 
са спокойни, защото лампи-
те винаги се получават стра-
хотни”, казва още Ники.

Приятелите му 
пък се шегуват, 
че Ники ще отле-
ти за британската 
столица с лампата 
на Аладин. И не 
защото ще лети на 
крилете на джин, 
а защото както 
приказната лам-
па сбъдва чудеса, 
така всеки участ-
ник в уъркшопа 
ще може с малко 
фантазия и сръч-
ност да създаде 
своята лампа на 
чудесата за Ко-
леда.

Дупничанин подарява Дупничанин подарява 
лампата на Аладинлампата на Аладин  на българите в Лондонна българите в Лондон

БГ БЕН

В София отвори врати нов хоспис, който 
предлага цялостни грижи както за тежко бо-
лни пациенти, така и за възрастни хора, чии-
то близки живеят 
в чужбина и ня-
мат възможност 
да им осигурят 
целодневно на-
блюдение. Пър-
вият от веригата 
хосписи “Голя-
мата къща” раз-
полага с всички възможности за денонощно 
обгрижване в атмосфера, близка до домаш-
ната. Разположен е в самия център на София 
в непосредствена близост до “Сточна гара” в 
напълно реновирана сграда. Разполага с 26 
легла в 11 удобно обзаведени стаи. “Целта 
ни е пациентите да се чувстват комфортно 
в уютна домашна обстановка, различна от 
болничната”, обяснява д-р Веселин Колчаков, 
управител на новото здравно заведение. 

Д-р Колчаков е сред водещите лекари га-
строентеролози в България. Негова дългого-
дишна мечта е била да създаде място не само 
за пациенти в краен стадий на своето забо-
ляване, но и за такива, които по различни 
причини (тежки операции, старост, травми 
и т.н.) не могат да се грижат за себе си. Тази 
мечта най-сетне се сбъдва през август 2011 г. 
Заставайки със своето име зад този проект, 
той гарантира за високия стандарт на грижи-
те към пациентите. Осигурени са им не само 
постоянно медицинско наблюдение, но и би-
тови грижи, хранене и рехабилитация.

Хоспис “Голямата къща” предлага консул-
тации със специалисти от всички области 
на медицината, рехабилитация, физиотера-
пия, социални услуги, изпълнение на пред-
писаната терапия, включително набавяне 
на необходимите лекарства и консумативи, 
административна помощ. Служителите на 
хосписа също така са в денонощна връзка с 
роднините на пациентите. На грижите на д-р 
Колчаков са доверили близките си редица 
медицински специалисти, представители на 
видни софийски фамилии и хора, които жи-
веят извън България и нямат възможност да 
се грижат за близките си.

За д-р Веселин Колчаков
Основателят на Хоспис “Голямата къща” 

д-р Веселин Колчаков е специалист по 
“Вътрешни болести” и “Гастроентерология”. 
Работата му в Университетска болница “Св. 
Иван Рилски” в София ежедневно го среща с 
огромния проблем на отсъстващата система 
за грижи за тежко болните пациенти. 

Амбицията му е да превърне Хоспис “Го-
лямата къща” във верига от специализира-
ни хосписи за пациенти с различни видове 

заболявания - онкологични, 
психиатрични, неврологични, 
ортопедични и др. “Специали-
зацията на хосписите осигурява 
повече спокойствие на болните и 

по-качествена грижа”, убеден е д-р Колчаков. 
Според него здравеопазването в България 
има огромен дълг към хората, които се нуж-
даят от продължителна специализирана гри-
жа за своето възстановяне или в последните 
дни от живота си.

Състояние на палиативните грижи и 
достъпът до тях

В София около 400 души с онкологични за-
болявания месечно се нуждаят от целоднев-
но наблюдение и обгрижване*. Това е само 
една от многото категории пациенти, които 
се нуждаят от хосписна грижа, наред с бол-
ните с болестта на Алцхаймер, претърпелите 
инсулт, травми и счупвания, страдащите от 
психиатрични заболявания и др.

В момента нито една болница не приема 
пациенти в последен стадий на заболяване-
то си освен за спешна процедура или за обе-
зболяваща инжекция. По линия на НЗОК 
има само една клинична пътека, според която 
само пациенти с терминално онкологично за-
боляване имат право на престой в болница за 
20 дни в рамките на 6 месеца, а стойността на 
пътеката е 51 лева на ден. В същото време из-
искванията към лечебните заведения по тази 
пътека са изключително високи. Сред тях са 
наличието на огромен брой специалисти - он-
колози, анестезиолози, реанимация, както и 
на разнообразна медицинска техника. С вли-
зането в сила на настоящия Рамков договор на 
практика не е предвидена възможност НЗОК 
да финансира палиативните грижи за пациен-
тите в напреднал стадий на заболяването.

Домовете за стари хора също не са реше-
ние, тъй като те не приемат тежко болни па-
циенти, тъй като не могат да осъществяват 
квалифицирано медицинско наблюдение.

*Данните са от Анализ «Хосписите в 
България и Европейския съюз», изготвен с 
финансовата подкрепа на Институт «От-
ворено общество».

За допълнителна информация:
Радостина Маринкова
++359 (0) 888 690 317
++359 (0) 2/963 26 59
 r.marinkova@otdoconsult.com 

Нов хоспис предлага грижи по световен 
стандарт за Вашите близки в България
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За информация:
bukvaran @yahoo.co.uk

Тел. 0777 259 1410

Продължава записването 
на деца от 6 до 14 години

за настоящата
учебна 2011/ 2012 година

(Източен Лондон,  непосредствено 
до Leyton Station)

Българско училище
„БУКВАРАН”

Програма на Българския културен 
институт в Лондон - Декември

Събота 3 и неделя 4 декем-
ври 

Събота 18,00, салоните на 
Българското посолство

Неделя 15,30 и 18,00, сало-
ните на Българското посол-
ство

Коледен куклен спектакъл 
на Централния куклен теа-
тър - София

Представление на българ-
ската народна приказка „Зла-
тка - Златното момиче”

Вторник 6 и сряда 7 декем-
ври

19,00, Галерия „София”
Празник с Рангел Вълча-

нов
Вторник, 6 декември: Про-

жекция на Лачените обувки 
на незнайния войн (1979)

Специални гости: Рангел 
Вълчанов (режисьор) и Ани 
Вълчанова (актриса)

Сряда, 7 декември: Про-
жекция на А сега накъде? 

(1988) Днес накъде? (2007)
Специални гости: Рангел 

Вълчанов (режисьор) и Ани 
Вълчанова (актриса)

Събота 20 декември
12,30, Галерия „София”
Концерт - матине
Яна Бурова (цигулка) и Фи-

амета Тарли (пиано)
Програма: Beethoven -  Sona-

ta Number 9 in A major, Op. 47
Brahms - Sonata Number 2 in A 
major, Op. 100

Неделя, 18 декември
19,30, Cadogan Hall, Лондон
Коледен концерт: Лондон-

ска коледа – Балкански пес-
ни и Британски струни

Английски камерен оркес-
тър

Лондонски български хор
Ансамбъл „Станков” – 

Ваня Ватралова (сопрано) & 
Иво Станков (цигулка)

Йордан Камджалов (дири-

гент)
Добринка Табакова (ком-

позитор)

Вторник, 20 декември
19,30, Галерия „София”
Българо-британската теа-

трална трупа A Spell In Time 
представя: „Светещият ме-
сец – зимните приказки на 

България” 
Разкази & Фолклор

Уебсайт: www.spellintime.
co.uk

***
Входът за всички събития 

е безплатен. 
Галерия „София”
Понеделник – петък – 

11,30-19,30 часа
186 – 188 Queen’s Gate, Lon-

don, SW7 5HL
За повече информация: 

ipeeva@bcilondon.co.uk, www.
bcilondon.co.uk

Календар: http://bcilondon.
co.uk/calendar/BG/Calendar2.
htm

Събития:  http://bcilondon.
co.uk/Events/BG/Events2.htm

БГ БЕН
За четвърта поредна година група завърнали се бълга-

ри организират форума “Кариера в България. Защо не?” 
с цел да помогнат на своите сънародници зад граница да 
разберат повече за професионалните възможности, които 
България предлага. Над 2500 човека са посетили форума 
за три години, където освен полезните контакти се орга-
низират и множество безплатни кариерни лекции и кон-
султации. 

Форумът “Кариера в България. Защо не?” ще срещне в 
Интер Експо Център София българи, учили и работили в 
чужбина, с водещи фирми в България. Можете да се регис-
трирате на: karieravbulgaria.com/registration/candidate, как-
то и да разгледате програмата на тазгодишната среща на: 
karieravbulgaria.com/pages/index/id/74 и списъка на участ-
ващите фирми: karieravbulgaria.com/pages/index/id/70

Интер Експо Център София 
22 декември 2011 
От 10 до 18 часа 
www.karieravbulgaria.com 

Нов сайт за българско 
кино в интернет

 Кинохитът на годината - Love.net, може 
да бъде гледан легално онлайн в сайта www.
netcinema.bg от всички българи, независимо от 
това в коя точка на света се намират. 

Засега платформата за българско кино 
www.netcinema.bg  www.netcinema.bg  стартира с Love.net и ако 
инициативата е успешна, скоро ще предложи 
и други български филми.

Информация за онлайн 
дистрибуцията на Love.net 
можете да разгледате и във 
фейсбук профила на филма 
www.facebook.com/love.net.

Четвърти форум 
„Кариера в България. Защо не?”

Да се намерим на :                                                                                      

БГ БЕН

Сайтът www.fi ndanational.com е създаден да помага 
за по-лесното общуване между българите, живеещи 
извън родината си. Регистрираните му потребители 
до момента са вече 3011. В сайта се регистрират 
семейства с временно или постояно пребиваване 
в чужда страна, хора, напуснали страната си с цел 
работа, туризъм или обучение.

Потърсете тук нови приятели, хора с подобни на 
вашите интереси или професия, пуснете безплатно 
обява, срещнете ваш сънародник, който живее на 
същата улица. Регистрирайте се и потърсете!

БГ БЕН

На 13 ноември в хотел 
„Бърлингтън” в Дъблин се 
проведе традиционният бла-
готворителен базар, органи-
зиран от дипломатическия 
корпус и международния 
женски клуб в Дъблин. В 
тазгодишното шесто издание 
на базара участваха 50 посол-
ства, ирландски държавни 
институции и неправител-
ствени организации. Базарът 
бе открит от г-жа Франсис 
Фитцжералд, държавен ми-
нистър, отговарящ за децата 
и хората в неравностойно 
положение. И през тази го-
дина базарът се ползваше с 
голяма популярност и според 
оценките в СМИ е привлякъл 
около 5000 посетители.

По традиция българското 
посолство в Дъблин, с под-
крепата на българската общ-
ност, организира щанд, на 
който се предлагаше голямо 
разнообразие от български 

кулинарни специалитети, 
вина, сувенири и рекламни 
материали, събрани чрез 
доброволни дарения от слу-
жителите на посолството 
и от българи, живеещи в 
Ирландия. Представени бяха 
изделията на новооткри-
тата в Дъблин българска 
сладкарница „Sweet Sunday”. 
Новост през тази година бе 
спонсорството на три фирми, 
внасящи български храни и 
вина в Ирландия. 

Сред многобройните гости 
на българския щанд бяха 
ирландски министри и де-
путати, посланици и дипло-
мати, ирландски приятели 
на България и много наши 
сънародници.

Събраните от базара сред-
ства ще бъдат дарени от ор-
ганизационния комитет за 
подпомагане на болници и 
хуманитарни проекти в Ир-
ландия и няколко африкан-
ски и азиатски страни.

„Вкусно” българско участие в традиционния 
коледен базар на дипломатите в Дъблин

иии 
аааа 
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иии 
иии 

---
---
аааа 
иии 
---
---

БГ БЕН

На 14 ноември в излож-
беното пространство на 
представителството на Ев-
ропейския парламент в цен-
търа на Дъблин се състоя 
официалното откриване на 
пътуващата изложба на ДКИ 
„Сборяново – природа и па-
метници, богове и хора”. 

Изложбата бе открита от 
ръководителя на представи-
телството на Европейската 
комисия Барбара Нолън и 
българския посланик Емил 
Ялнъзов. В словото си г-жа 
Нолън изтъкна уникалния 
характер на представените 
в изложбата археологически 
паметници. Сред гостите в 
залата бяха директорът на 
Националния историче-
ски музей на Ирландия д-р 
Патрик Уолъс, депутати, 
преподаватели, посланици, 
представители на българ-
ската общност. След откри-
ването гостите дегустираха 
отбрани български вина 
от избата „Кастра Рубра“, 
предоставени от фирмата - 
вносител “O’Brien`s Wines”. 

По покана на д-р Уолъс 
авторката на изложбата - 

Пътуваща фотоизложба за 
траките посети Дъблин

професор Диана Гергова, 
изнесе публична лекция в 
Националния исторически 
музей на тема „Траките – 
археологически паметни-
ци и най-нови открития в 
България“. Представяйки 
лекторката, доктор Уолъс, 
който през миналия септем-
ври бе на посещение у нас, 
изрази възхищението си 
от направените в България 
най-нови археологически 
открития и горещо пре-
поръча на присъстващите 
да посетят страната ни. В 
залата присъстваха над 60 
души, сред които ирландски 

експерти, преподаватели и 
студенти, българи, живеещи 
в Ирландия. 
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Интервю на Явор Пиргов

Има ли глад за начални 
учителки в Лондон?

- В момента не, тъй като 
кризата се отрази и на обра-
зованието – по-малко класо-
ве, по-голям брой ученици в 
клас, повече отговорности за 
учителите.

Документите за бакала-
върска степен по начална 
педагогика, издадени от 
България, до каква степен 
се признават? 

- Би трябвало само да се 
изпрати дипломата за завър-
шено образование до General 
Teaching Council, за да се по-
лучи съответния английски 
документ - Qualifi ed Teacher 
Status. Разбира се, значение 
вероятно имат и предмети-
те, посочени като изучавани 
там. Аз трябваше да изпратя 
дипломата си за висше обра-
зование до NARIC – агенция, 
която приравнява дипломи-
те за образование. Голямо 
бе разочарованието ми, че 
магистърската диплома по 
английска филология от СУ 
„Климент Охридски” с до-
пълнително завършен педа-
гогически профил се прирав-
ниха само на бакалавърска 
степен. Ето защо се наложи 
да получа Qualifi ed Teacher 
Status, като взема ускорен ед-
ногодишен курс за Overseas 
Qualifi ed Teachers. Бях оце-
нявана няколко пъти през 
годината от университетски 
преподаватели и трябваше 
да държа 3 компютъризира-
ни изпита. Още в края на го-
дината имах Qualifi ed Teach-

er Status, следващата година 
бе така наречената Induction 
Year, която имат всички но-
воквалифицирани англий-
ски преподаватели тук. Учи-
лището ми бе наясно, че опи-
тът ми е голям и тази година 
бе доста опростена за мен, 
въпреки че отново трябваше 
да бъда оценявана като пре-
подавател в края й.

Какви стъпки могат да се 
предприемат още от Бъл-
гария, за да се улесни тази 
процедура? 

- Като цяло не може да се 
улесни кой знае колко. Зна-
ете, че според правилата на 
ЕС много малко са професи-
ите, които би трябвало да се 
„разпознават” автоматично 
в целия ЕС (например лека-
рите). Останалите просто 
трябва да преминат съответ-
ните квалификационни про-
цедури в приемната страна. 
Междууниверситетското съ-
трудничество е изключител-
но важно. Организирането и 
обучението по взаимно одо-
брени разпознаваеми про-
грами вероятно би помогна-
ло за признаването на по-ви-
сока образователна степен от 
NARIC и оттам ще се спестят 
много трудности.

По какво си приличат 
и различават методите на 
обучение на децата в тази 
възраст в България и Ан-
глия?

- Приличат си по амби-
цията да се възпитава об-
разовано поколение, а се 
различават по методите за 

постигане на тази цел. В Бъл-
гария много се разчита и на 
родителите, докато в Англия 
отговорностите предимно 
са на учителите и училище-
то. Учебници в България се 
осигуряват за всички учени-
ци и подходът е еднакъв към 
всички, докато тук учителят 
решава с екип с колеги как-
во да преподава, кога и как. 
Няма два еднакви урока. С 
други думи, учителят е нещо 
като „отворен учебник”, кой-
то генерира учебен материал, 
който да отговаря на нужди-
те на всеки ученик или група. 
Отговорността е много голя-
ма, защото всичко зависи от 
правилната оценка за пости-
женията на ученика до мо-
мента. Може да си блестящ 
актьор като преподавател, но 
ако всичките ти ученици не 
показват необходимия про-
грес в рамките на часа, значи 
си се провалил. Методите ти 
трябва да са интерактивни и 
мотивиращи. Тук важен е не 
твоят глас, а този на децата. 
Ако преобладава твоят глас, 
урокът ти е обречен на про-
вал. 

Кои са основните застъ-
пени дисциплини тук и 
нашите начални учителки 
имат ли нужната подготов-
ка по тях?

- Основните предмети са 
английски, математика, ис-
тория, география, науки, из-
куство, дизайн и технологии, 
религия, физическо възпита-
ние, чужди езици. Тук гово-
рим от Year 3 нагоре. Разчита 
се обаче основно на твор-
ческото начало и връзките 
между различните предмети, 

както и на използването на 
уменията по информаци-
онни технологии. Ето защо 
един урок по английски език 
е добре да включва драма, 
изкуство, а защо не и компю-
търни умения. Добре е в него 
да има връзка с усвояваните 
знания по история, геогра-
фия и науки. 

Сами може да видите как-
во предизвикателство хвър-
ля това към един български 
преподавател, свикнал да 
преповтаря уроците си ден 
след ден, години наред. 

Уроците по изучаване на 
различни религии също са 
неотменна част от учебната 
програма, като целта им е да 
се възпита толерантност към 
други култури и религии. В 
последните години обучени-
ето по чужд език придобива 
все по-голямо значение. Тук 
е и основното предимство на 
българското обучение, къде-
то вече съществуват тради-
ции в тази насока.

Често се коментират вза-
имоотношенията „учител-
ученик”. Съпоставката ви в 
полза на коя от двете обра-
зователни системи е?

- Трудно ми е да отговоря 
от дистанцията на десетте го-
дини, през които работя вече 
тук. Когато напуснах българ-
ската образователна система, 
уважението към учителя все 
още бе голямо, но не съм си-
гурна как са нещата сега. 

Ако дисциплината в клас е 
проблем, преобладаващото 
мнение тук е, че няма лоши 
ученици, а по-скоро има „не-
уки” преподаватели. Винов-
ни са стилът на преподаване 
на учителя и достъпността 
на материала. Правила обаче 
има и се следи за тях, като се 
залага на похвалатa, за да се 
изкорени лошото поведение 
на някои ученици. Използва 
се дискутирането на пробле-
мите, където децата излагат 
своята гледна точка пред 
другите, като всички седят в 
кръг или се разказват исто-
рии с морал.

У нас се говори, че Англия 
внася преподаватели, за да 
ги засили като „пушечно 
месо” в училищата с нисък 
рейтинг и преобладаващи 
трудни деца от по-бедни и 
проблемни семейства. Ис-
тина ли е?

- У нас много се говори, 
малко се прави и почти не се 
мисли. Това ни е основният 
проблем. Така че отговорът 
ми е – не. Не съм съгласна с 
това. Може и да е било в ми-
налото, но не и сега. Учили-
щата с нисък рейтинг търсят 
да привлекат добре квалифи-
циран персонал и дори имат 
забрана от контролиращия 
ги орган OFSTED да назна-
чават новоквалифицирани 
преподаватели, ако учили-
щето е на специални мерки. 
Да, ако училището е трудно, 
никой не е заинтересован да 
остане – както английски, 
така и български препода-
ватели. Ето защо има аген-
ции за заместващи учители, 
които временно попълват 
нишите.

По-напрегнато ли е еже-
дневното ви общуване с 
децата и родителите им в 
сравнение с България?

- Откровено – да. Роди-
телите тук са основен фак-
тор и тяхното недоволство 
и очаквания са огромни и 
решаващи за рейтинга на 
едно училище. Да успееш да 
ги спечелиш за каузата на 
собствените им деца и да ги 
накараш да поемат тяхната 
отговорност, също може да е 
немалко предизвикателство.

Има ли по-различни кри-
терии за персоналната от-
говорност към поверения 
клас деца?

- Да, учителят тук възпи-
тава поведение, преподава 
знания, отговаря за емоцио-
налното и психическо здраве 
на децата и е длъжен да пра-
ви индивидуални планове за 
обучение на всяко дете, което 
изостава в някой аспект на 
своето развитие – емоциона-
лен, академичен, специални 

индивидуални нужди.

Какъв е статутът на тази 
професия в сравнение с 
България?

- Много по-висок. Финан-
сово определено по-добър, 
но и несравнимо по-голям 
по отношение на отговор-
ности и натоварване. Учи-
телят започва работния си 
ден най-късно в 7.30 ч, за да 
може да се подготви, и го за-
вършва в 18.00, та дори и по-
късно, след като е проверил 
всяка една тетрадка, подгот-
вил е плана и материалите 
си за следващия учебен ден. 
Всичко това е скромно под-
платено с един час почивка 
и едно 15-минутно междуча-
сие, през което може да му се 
падне да е дежурен. Планира-
нето често пъти продължава 
вкъщи или през почивните 
дни. Българският учител е 
несравнимо по-облагодетел-
стван и не е свикнал на по-
добно натоварване.

Учителският синдикат 
също гласува да се включи 
в националната стачна въл-
на. Пенсионната реформа 
по-остро ли засяга вашата 
професия?

- Сами разбирате как се 
оцелява психически и физи-
чески в професия с постоян-
но нарастващи изисквания 
и натоварване и намалено 
финансиране. Увеличение-
то на пенсионната възраст 
в подобна професия, както 
и ограничаването на някои 
социални придобивки, са 
наистина сериозен повод за 
недоволство. Ясно е, че не 
може да се продължи по ста-
рия модел, но и радикалната 
промяна също е трудна за 
преглъщане. Ето защо всеки 
учител е готов да се лиши от 
еднодневното си заплащане, 
за да бъде съпричастен към 
всеобщата кауза. 

Какъв съвет бихте дали 
на българските родители с 
деца в предучилищна въз-
раст относно необходимите 
стъпки за класирането на 
детето им в Рrimary учили-
ще с по-висок рейтинг?

- Най-вече да живеят в ра-
йона на училището, тъй като 
това е предимство в много 
случаи, както и да подадат 
документите си възможно 
най-рано.

Като погледнете назад – 
струваше ли си усилията? 

- Определено като профе-
сионално израстване и раз-
витие, но не и като време за 
водене на пълноценен жи-
вот. 

Казано иначе, български-
ят начален учител разполага 
с един безкраен holiday, за 
който, за съжаление, посто-
янно няма кредит, за разли-
ка от английския, който има 
чека за своя holiday, но няма 
време да го осребри във вър-
тележката на напрегнатия си 
професионален живот. Оста-
вям на вас да решите откъм 
коя страна на везните искате 
да бъдете, според вашите оч-
аквания от живота.

Людмила Цанова е завършила английска филология 
в СУ „Св. Климент Охридски”. Била е преподавател 
по английски език в Природо-математическата 
гимназия с езиково обучение в продължение на 9 го-
дини до пристигането си в Лондон. В същото време 
е работила като преподавател по английски език в 
училища „Европа” и е основала собствена школа за 
чуждоезиково обучение в България. Искрено се гор-
дее с учениците си, които са завършили престижни 
университети по света, като Оксфорд и Кеймбри-
дж. През 2001 година печели конкурс за преподава-
тели в Лондон и в момента работи като старши 
преподавател в Gloucester Primary School в Южен 
Лондон. Омъжена, със син студент и дъщеря, за-
вършваща средното си образование в Лондон.

Интервю на Явор Пирговр р р

Има ли глад за начални
учителки в Лондон?

er Status, следващата година 
бе така наречената Induction 
Year, която имат всички но-

постигане на т
гария много се
родителите, до
отговорностит
са на учителит

Ако преобладава Ако преобладава 
твоят глас, твоят глас, 

урокът ти е обречен урокът ти е обречен 
на провална провал
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Условията и 
техниката на 

безопасен труд 
на Вашето 

работно място са  
право на всеки 
един от Вас

Можете
да получите 

хиляди
лири стерлинги 
компенсация!

При всякакви видове 
трудови злополуки – 
наранявания при работа 
с машини, подхлъзвания, 
срутвания на участъци 
от постройки и 
сгради, контузии при 
повдигане на тежки 
предмети,  инциденти по 
невнимание
на ваш колега и т.н.

Екипът ни се 
състои от 60 опитни 

специалисти.
Нашата консултация 

е безплатна.
На вас вероятно
ви се полага значителна 
финансова компенсация.

Шукрие 020 8826 1361, 07886658810; Александрина 020 8826 1320, 07769144023 
Ashley House 235-239   High Road, Wood Green, London N22 8HF

Не оставяйте съдбата си в ръцете 
на вашия работодател, обърнете 
се за защитата на Вашите права 
към специалиста. Отнесете Вашия 
случай към Шукрие Хабил.
С нас можете да разговаряте на 
български език.
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Тодор Кръстев

През 2010 г. новото коали-
ционно правителство обяви 
мащабна реформа на соци-
алната сфера, насочена към 
подобряване на защитата 
на най-уязвимите групи от 
населението, повишаване 
на стимулите за заетост 
и прекратяване на дългого-
дишната безработица. 
В основата й е въвежда-

нето на новия Универсален 
кредит (Universal Credit), кой-
то ще замени по-голямата 
част от съществуващите 
помощи, предлагани от раз-
лични държавни институции 
(Jobseekers Allowance, Work-
ing Tax Credit и др.).

***
Основни проблеми в насто-

ящата система са ниските сти-
мули за започване на работа и 
административната й услож-
неност. Голяма част от лицата 
получават повече от една, а в 
някои случаи и до 4 различни 
помощи. Около 9.2% от насе-
лението получава помощ за 
покриване на общинска такса 
(Council Tax Credit), 9% - жи-
лищна помощ (Housing Bene-
fi t), 7% - помощ за нетрудоспо-
собност (Disability Allowance), 
а около 90% от семействата 
с деца получават данъчни об-
лекчения. Това означава кон-
тактуване с различни инсти-
туции и различни графици за 
подновяването, преразглеж-
дането и преизчисляването на 
съответните помощи. 
Настоящата система демон-

стрира и неадекватен подход 
към трудовата заетост на на-
селението.
В нея съществува строго 

разделение между помощи-
те за лицата, които работят, 
и лицата, които не работят, 
което дава пряко отражение 
върху мотивацията на нера-
ботещите. Започването на 
работа се приема като риск, 
а не като правилно решение. 
При започване на работа по-
настоящем се прекратява из-
плащането на Income Support, 
а при работа над 16 часа и 
минимална работна заплата, 
96% от получаваните помощи 
се прекратяват. 
Въвеждането на новия Уни-

версален кредит има за цел 
да промени начина, по който 
лицата в работоспособна въз-
раст контактуват с държавата 
за финансова подкрепа. Той 
ще повишава стимулите за 
трудова заетост, като същевре-
менно ще улесни разбирането 
и достъпа до системата. На 

практика повече лица ще по-
лучават помощи, тъй като при 
едно кандидатстване ще бъде 
извършвана единна оценка на 
достъпа до различни помощи, 
за някои от които не се е зна-
ело до момента. 

 * Възможни са промени 
преди окончателно влизане в 
сила на реформата
Универсалният кредит ще 

може да се получава както 
от отделни лица, така и от 
домакинства, като във вто-
рия случай помощта ще бъде 
изчислявана общо за всички 
членове. 
Достъп до системата няма 

да имат лица със спестявания 
над 16 000 британски пануда. 
На по-късен етап ще бъдат 
определени и минималните 
доходи, които няма да се взи-
мат предвид при калкулира-
нето на размера на помощта. 
Обсъжда се например 7 700 
паунда годишен доход за са-
мотен родител с дете. Обеди-
няването на различните по-
мощи ще даде възможност за 
определяне на максимален 

размер, който ще бъде проек-
тиран така, че да подпомогне 
в най-голяма степен лицата с 
най-ниски доходи. Планира-
ният таван за април 2013 г. 
се предвижда да достигне до 
500 паунда на седмица.

 
Отделните компоненти, ко-

ито ще се сборуват за получа-
ването на крайната сума, ще 
бъдат:

1. Персонален размер за 
отделно лице или семейство;

2. Допълнителни начисле-
ния за: 

- Деца/младежи;
- Деца с увреждания;
- Наем или ипотека;
- Ограничена възможност 

за работа;
- Ограничени възможности 

за дейности на работното 
място;

- Полагане на грижи за лице 
с увреждания. 
Като основна положител-

на черта на новата система 
се посочва единният подход, 
който ще отчита динамично 
конкретните нужди на лицата 
и домакинствата, а няма да 
се основава на разделението 
по линията „работещи-нера-
ботещи”. 
Някои групи лица ще бъдат 

изключени от изискването за 
активно търсене на работа - 

хората с увреждания, част от 
самотните родители и полага-
щите грижи за болни хора. 
Лицата в трудоспособна 

възраст обаче, включително 
самотните родители с деца 
над 5-годишна възраст, ще 
трябва да търсят активно ра-
бота. Неизпълнението на тези 
изисквания може да доведе 
да временно или окончател-
но прекратяване на получа-
ването на универсалния им 
кредит. 

Новата система за помощи 
ще бъде администрирана от 
Министерството по заетостта 
и пенсиите. Лицата ще могат 
да кандидатстват почти из-
цяло само онлайн, като оста-
налите канали за достъп ще 
бъдат ограничени. 
Ще бъдат създадени елек-

тронни досиета, от които по вся-
ко време ще могат да се правят 
справки, в които ще се вкарва и 
променя съществуваща инфор-
мация. Всяко досие ще бъде 
обвързано и със системата на 
HM Revenue and Customs, за 
да бъдат правени проверки в 
реално време за доходите на 
лицата и дължимите помощи, 
които ще се изчисляват и из-
плащат месечно по банков път 
въз основа на доходите от пре-
дходния месец. 

Подготовката за въвеждане 
на новия Универсален кредит 
планира първоначално плав-
но включване на всички нови 
кандидати и четиригодишен 
преходен период за прехвър-
ляне към новата система на 
лицата, получаващи помощи в 
момента. Държавата гаранти-
ра, че при прехвърлянето към 
новата система получаваните 
понастоящем помощи няма 
да бъдат намалени. В дълго-
срочен план обаче някои от 
кандидатстващите при новите 
условия ще получават по-ни-
ски от сегашните помощи. 

Правителството се ан-
гажира да осигурява под-
крепа на лицата в нужда, 
да насърчава участието в 
заетост и да осигурява по-
голяма ефективност при 
разходване на средствата 
на данъкоплатците.

АЛБИОН

Помощи, чието изплащане се 
прекратява и се заменят от 
Универсалния кредит *

Помощи, чието изплащане ще 
продължи самостоятелно

 Помощ за наети лица с ниски 
доходи (Income Support)
Помощ за безработни 
(Jobseeker’s Allowance)
Помощ за временна 
нетрудоспособност 
(Employment and Support 
Allowance)
Жилищна помощ ( Housing 
Benefi t)
Помощ за семейство с деца 
(Child Tax Credit)
Помощи за работещи с 
недостатъчен доход(Working 
Tax Credit)

Помощ за лица със степен на 
инвалидност (Disability Living 
Allowance)
Помощи, основани на 
предходно осигуряване 
(Contributory Benefi ts)
Фиксирани добавки за 
семейства с деца (Child 
Benefi ts)
Помощи за пенсионери 
(Pension Credit)
Помощи за полагащи грижи 
за лица с увреждания (Carers 
Allowance)
Помо щ за плащане на 
общинската такса (Council Tax 
Benefi t Replacement)

Предстоящата реформа 
в социалната сфера 

Тодор Кръстев е експерт с дългогодишен стаж в облас-
тта на пазара на труда и европейските трудови пазари. 
От юли 2011 ръководи Службата по трудовите и социал-
ни въпроси към посолството на Р България в Лондон. 
За информация по въпросите в областта на труда и со-
циалната сигурност, касаещи българска общност в Обе-
диненото кралство: 
Тел. 020 7581 3144, 
t.krastev@bulgarianembassy.org.uk

Акция „Сами - Лондон”Акция „Сами - Лондон”
САМУЕЛА е на 2 години, родена  с диагнози: Спи-

на бифида с долна параплегия и Хидроцефалия. Не-
подвижна е от кръста надолу и няма чуствителност. 
Въпреки песимистичните прогнози родителите й не 
се отказват и вярват, че състоянието й може да се 
подобри. Досега са направени две операции. Извъ-
ршва се ежедневна рехабилитация,физиотерапия, 
иглотерапия и др., което изисква много средства. 
Всеки, който желае да помогне за лечението, може 
да направи това по банков път:

Procredit Bank 
Samuela Emanuil Kurian

BIC / PRCBBGSF
IBAN: BG56PRCB92302433738019

Пример за действие 
на сегашната и новата 
система
В рамките на насто-

ящата система г-жа Х 
получава следните по-
мощи: Income Support от 
JobCentre Plus, Housing 
Benefi t и Council Tax Credit 
от местната община и 
данъчни облекчения за 
деца от HM Revenue and 
Customs. 
Ако тя започне да рабо-

ти по 10 часа седмично, 
следва да информира 
JobCentre Plus, който ще 
намали размера на полу-
чаваната помощ. След 
това тя трябва да се 
свърже с общината, коя-
то да преизчисли жилищ-
ната помощ и помощта 
за плащане на общинска 
такса. 
Ако тя впоследствие 

започне работа на 16 часа 
седмично, следва да ин-

формира JobCentre Plus, 
откъдето ще бъде пре-
кратено изплащането на 
Income Support. Тя ще 
получи право на данъчни 
облекчения за работещи, 
за които трябва да кан-
дидатства пред HMRC, 
а общината на свой ред 
трябва да преизчисли 
размера на финансовите 
помощи въз основа на 
новата информация. 
В рамките на новата 

система, докато г-жа Х 
не работи, тя ще полу-
чава Универсален кредит, 
който ще включва пер-
сонален размер + допъл-
нения за жилищен наем 
и за нейните деца, като 
отделно от това ще по-
лучава и помощта Child 
Benefi t . Когато започне 
работа на 10 часа седмич-
но, размерът на общата 
й помощ ще бъде преиз-
числен автоматично в 
реално време на базата 
на подадената информа-
ция за нейните доходи. 
Същата процедура ще 
се повтори и когато тя 
започне да работи 16 или 
повече часа на седмица.

Групи, към които ще бъдат при-

лагани новите условия

Кандидатстващите за всички съще-

ствуващи до момента помощи

 Кандидатстващите за данъчни об-

лекчения за работещи

 Лицата, получаващи различни 

съществуващи до момента помощи  

Период

октомври 2013 - 
април 2014

април 2014

април 2014 - 
октомври 2017

Гр

лагалага

К

ствуствуству

 К

леклеклек

 Л

същсъщ

План-график за прехода към новата система:
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Движението на парите
Рубрика, посветена на визово-счетоводните ни проблеми на Острова. Очакваме вашите въпро-

си на inbox@bgben.co.uk към представителите на две от водещите български фирми в Лондон - 
Safe Advice и Prime Advisors. Всеки Ваш въпрос е важен. Нека се доверим на квалифицирания съвет.

Иглика Халил, Practice Man-
ager - Prime Advisors

Движението на парите ни 
по различни банкови сметки е 
допустимо и дори препоръчи-
телно. Проблемите идват, кога-
то забравяме, че при проверка 
почти никога не се гледа само 
една от тях, докато останалите 
си стоят настрана невидими. 

Ако примерно въпросната 
проверка е във връзка

с Tax Credit-a ви, ще поискат 
да им предоставите банковите 
извлечения от бизнес сметката 
ви за упоменат период. Ако 
нямате такава бизнес сметка, 
ще запитат за извлеченията 
от сметката, в която сте де-
кларирали, че влизат постъ-
пленията ви. В много случаи 
решаваме да не предоставяме 
пълната справка за сметките 
си, за да покажем по-ниски до-
ходи. И обикновено успяваме 
да избегнем по-сериозни по-
следици, ако има съответствие 
между сумите в сметката ни и 
наличните ни инвойси. 

При проверка относно по-
мощ като Housing Benefi t 

нещата са по-усложнени, 
защото във формуляра, с кой-
то се кандидатства, трябва да 
се впишат всички сметки на 
ваше име. Слагайки подписа 
си под тази декларация, да-
вате в ръцете на общинските 
чиновници готов съдебен до-
кумент. Упоменете всяка една 
от сметките си, дори и да по-
сочите баланс „нула” по нея. 
Ако решат да ви разследват, 
ще укажат точно от коя/кои 
сметки се интересуват. Като 
цяло не изпадат в детайли и 
в повечето случаи ще поис-
кат основната ви декларирана 
сметка. За момента все още ня-
мам сведения, че ресурсите за 
достъп до всичките ви сметки 
се ползват активно от страна 
на проверяващите. Но това не 
трябва да звучи успокоително, 
защото винаги могат да изис-
кат достъп до тях чрез разре-
шение от банките. 

Тук правя уговорката, че 
тези мои впечатления се ба-
зират изцяло на практиката 
с моите клиенти и не мога да 
коментирам в детайли каква е 
реалната картина откъм стра-
на на Такс Офиса. В повечето 
ми случаи предоставянето на 
всички сметки се е изисквало 
от тези мои клиенти, които са 
получавали парите си чрез оф-
шорни компании и са прикри-
вали доходи, кандидатствайки 
за Housing Benefi t чрез друга 
сметка.

При данъчните проверки 
нещата стоят доста по-сери-
озно

Има различни етапи на да-
нъчни проверки. Понякога 
се проверява само конкретен 
разход и може изобщо да не 
поискат банк стейтмънти, по-
някога цялостно проверяват 
вашия Tax Return, но може 
дори тогава да поискат само 

предоставянето на разбивка 
на вашия оборот и разходи, 
плюс съответните квитанции. 

В общия случай обаче ще ви 
поискат всичките сметки за оп-
ределен период от време, като 
могат дори да включат към тях 
и извлечения от пазаруването 
с кредитните ви карти, в слу-
чаи когато те са ползвани за 
декларирани бизнес разходи. 
Такова едно разследване може 
да се проточи до 2-3 години и 
в хода му ще излязат наяве и 
останалите ви сметки, защо-
то, ако в извлечението от една 
сметка се виждат постоянни 
транзакции от друга сметка, 
логично е да поискат да видят 
и нея. 

Няма начин как да не се раз-
бере за броя на съществува-
щите ви сметки, защото всяка 
една от тях е заведена под да-
ден номер, който става видим 
при транзакция по банков път, 
и тя на свой ред се съхранява 
с определен код в общата база 
данни. Т.е. не можете да се на-
дявате, че някой ще пропусне 
да забележи сметка, в която са 
били внесени дори само 10 па-
унда преди 2 години и оттогава 
не е имало движение по нея.

Дори ако сте внесли 500 па-
унда в кеш, за да платите месеч-
ния си наем, но хазяинът ви не 
е имал възможност да дръпне 
парите (отсъствал е примерно 
от страната през този период) 
и вие сте решили да си ги из-
теглите обратно, при бъдеща 
проверка тази транзакция 
също би се третирала като ваш 
приход, ако бъде доказано, че 
сте декларирали по-ниски до-
ходи от реалните.

Най-добре е, когато сте 
самонаети, да имате отделна 
бизнес сметка,

в която да циркулират само 
приходите и разходите, свър-
зани с вашия бизнес. Така ще 
си спестите неприятностите 
от подобни необясними тран-
закции като горепосочената. 
Мой клиент, например, се нае 
да направи услуга на съквар-
тирантите си, събирайки су-
мите от седмичните им вноски 
в сметката си, от която месеч-
ният наем за къщата после се 

теглеше чрез direct debit. 
При възникнала проверка 
беше обвинен в недекла-
рирани приходи. 

При плащането или по-
лучаването на каквато и 
да е сума онлайн превеж-
дащите парите трябва да 
посочат в прозорчето за 
справка на превода „refer-
ence: rent” или пък „refer-
ence: household bills”и т.н. 
Това е добре да се спазва и 
при всички останали елек-
тронни преводи извън ос-
новната ни сметка и дори 
когато прехвърляме наши 
пари от спестовната в ос-
новната ни сметка, за да бъдем 
изрядни при всяко възможно 
запитване. 

В основната сметка на са-
монаетите българи 

има прекалено много влиза-
ния и прекалено малко рефе-
ренции и документация, коя-
то може да ги обясни със задна 
дата. При една проверка за 
период от 4-5 години назад по-
добни транзакции лесно могат 
да се отчетат като приходи.

Тук е мястото да се каже, че 
оперирането с две сметки – 
бизнес и лична сметка, е пре-
поръчително, ако искаме да си 
имаме минимум проблеми с 
данъчните. 

За съжаление банковата ни 
култура е все още на незадо-
волително ниво и в повечето 
случаи ползваме бизнес смет-
ката си с неясна цел. През нея 
трябва да преминават всички 
приходи и разходи, свързани 
с работата ни като еднолични 
търговци – дърводелци, шива-
чи, зидари и пр. 

Всички лични харчове тряб-
ва да идват от личната ни раз-
плащателна сметка и ако се 
налага, да се прехвърлят пари 
към нея от бизнес сметката 
ни, това е редно да става чрез 
standing order. 

Ако, примерно, заработва-
ме 1000 паунда и 250 от тях 
отиват месечно по бизнес раз-
ходи, оставащите 750 паунда 
могат да бъдат прехвърлени 
за харчене в личната ни смет-
ка. В очите на данъчните те са 
легитимната ни налична сума 

за разходи, защото пътят й е 
ясно проследим. И в случай на 
евентуална проверка може из-
общо да не се стига до искане 
за предоставяне на извлечения 
от другите сметки.

Движението на суми от 
личната към спестовната ни 
сметка 

като начин да регулираме 
парите в декларираната от нас 
сметка също създава опасни 
илюзии. Спестовната ни смет-
ка (независимо от какъв тип) е 
вид лична сметка и когато от 
нас се изискват всички смет-
ки, тя също трябва да бъде 
предоставена. 

Ако в началото на таксо-
вата година парите в нея са 
били, например, 2000 паунда, 
а в края са финиширали на 
7000 паунда, данъкоплатецът 
е обявил 7000 паунда приход 
(което е доста срещан вариант 
сред българите), върху които е 
платил 100 паунда данък, из-
важдайки от тези 7000 спесте-
ните 5000 паунда, остава сума 
от 2000, която, след като се 
разпръсне по месеци, дава аб-
сурдна месечна сума за живот 
от порядъка на 170 паунда. 

Ако данъчните са имали 
предварителни съмнения за 
доказуемостта на декларира-
ния ви баланс, най-лесният 
начин да ги потвърдят е чрез 
справка за годишната промя-
на на сумата в спестовната ви 
сметка. 

Спестените пари, ако се дър-

жат в банка, стават авто-
матически пропорция от 
общия деклариран доход. 

Трудно е да се коменти-
ра какви трябва да бъдат 
„безопасните” нива 

на пестене, защото хо-
рата са различни. Един 
човек може да спести 10% 
от общия си доход, а друг 
– 50%. В днешно време - 
било от мързел, било по 
навик - почти цялото ни 
харчене се извършва по 
банков път и проверява-
щите могат много лесно 
да си съставят профил за 

начина ни на живот, виждай-
ки, че всяка седмица имаме 
поръчки, например, от Pizza 
Express, след което да оспорят 
декларираните от нас данни. 

Основният капан при да-
нъчната проверка обикновено 
не е в доказването на напра-
вените бизнес разходи и ин-
вестиции, а в достоверността 
на живота, който излиза, че 
водим „на книга”. 

Знам, че не е правилно да 
препоръчвам това, но все 
пак, ...ако решите да пестите, 
по-приемливият (доколкото 
може да се нарече такъв) на-
чин е това да става чрез така 
наречената „Бурканбанк”. 

Добре е също така да се из-
бягва закупуването на марко-
ви и скъпи стоки по банков 
път. Това е едно излишно перо 
в банковата ни сметка. Паза-
руването с кредитни карти 
е наистина по-безопасно - в 
крайна сметка това не са наши 
пари. Но е добре да имаме 
едно наум, че всяка електрон-
на транзакция днес се записва 
и при по-сериозна проверка 
може да бъде използвана сре-
щу вас. 

Когато ни се случи да из-

търгуваме нещо по Ибей или 
Амазон, 

влезлите пари не би трябва-
ло да представляват интерес 
за данъчните, стига търгови-
ята да няма подозрителна пе-
риодичност – примерно про-
дажба на кола на всеки 3 или 
дори 6 месеца. Но не трябва 
да забравяме, че ние масово 
се водим като sole traders, т.е. 
еднолични търговци, и поради 
тази причина на нас се гледа 
като на търговски лица, чиято 
форма на търговия априори 
подлежи на проверка. Поради 
това е препоръчително да сме 
по-подредени, дори и в такива 
моменти и да пазим разпечат-
ките и квитанциите за продаж-
бата на всеки по-скъп артикул 
със съответната референция 
за естеството на продажбата, 
номер на транзакцията в бан-
ковата ни сметка и т.н.

Прехвърлянето на пари от 
спестовната сметка в личната 
ни сметка

е логично да не се взема под 
внимание при проверка, но 
пък, от друга страна, напом-
ня за това, че имате спестени 
пари, което може да се раз-
следва, когато бъдат намерени 
несъответствия в рамките на 
една данъчна проверка. 

Всяко прехвърляне на суми 
от спестовната в личната ви 
сметка, което надхвърля една 
примерна цифра от 2000 паун-
да, може да стартира данъчен 
интерес.

Ако имаме добър бизнес, 
здравословното количество 
сметки, 

които можем да поддържа-
ме, без да предизвикаме съм-
нения, е може би максимум 6: 
една основна бизнес сметка, 
една резервна бизнес сметка, 
в която да се държат пари за 
данъци и VAT, една ISA спес-
товна сметка, която предлага 
лихвени бонуси, но има таван 
за сумата в нея, една нормална 
спестовна сметка, в която няма 
лимити и вкарваме всичко из-
лишно, една основна (current) 
сметка, в която да влизат пари 
за ежедневните ни нужди и да 
се разплащаме с тях и може би 
една детска сметка с преферен-
циална лихва, заведена на име-
ната на родителите, за трупане 
на средства (Child Trust Fund), 
която става достъпна след на-
вършване на пълнолетие. 

Prime Advisors
Teл. 02075113404
www.primeadvisors.co.uk

Материала подготви 
Евгений Кайдъмов
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70 британци най-сетне получиха 
ключовете от жилищата си у нас
Съединението прави силата - тази 

максима доказаха 70 британски соб-
ственици на апартаменти в ски курорта 
Банско, пише в. «Дейли мейл». 

След серия от съдебни битки, заплахи 
и арести двугодишният спор на британ-
ците, инвестирали пари в апартаменти в 

България, приключи с успех за тях. 70-те инвеститори вече 
имат достъп до жилищата си и са получили нотариалния акт 
за тях. Те са платили 6 милиона лири за имотите. 

Победата се смята за толкова значима, че най-висшият 
британски дипломат в България ще присъства на побе-
доносно парти следващия уикенд в комплекса «Четири 
сезона» в Банско, отбелязва вестникът. Там се намират 
апартаментите на британците, посочва БТА. 

70-те британски собственици не можеха да стигнат до 
апартаментите си, след като влиятелен местен бизнесмен 
пое контрола над целия комплекс и отказа да им връчи 
ключовете. 

Финансовият съветник Пол Хесъл от Хоршам, в Западен 
Съсекс, който два бъди беше арестуван от българската 
полиция по време на опитите на британците да получат 
достъп до апартаментите си, казва, че според британския 
консул в София това е първият случай, в който британски 
жертви на имотни измами в България са се обединили и са 
спечелили делото си. 

Измамените британци излязоха на серия протести в 
България и Лондон през 2010 г. Те се оплакаха от съдебна-
та система в страната ни и настояха правителството да се 
намеси в тяхна защита. През март 2010 година британците, 
които са собственици на повечето жилища в комплекса, 
бяха принудени да извикат ключар и да проникнат със 
сила в жилищата си, за да могат най-после да влязат във 
владение на имотите си.

Първи осъден британец за взимане на подкуп 
22-годишният съдебен чиновник Мунир Якуб Пател се 

превърна в първия в историята на Великобритания човек, 
осъден по закона за взимане на подкуп. 

Лондонският кралски съд обяви присъдата от шест го-
дини лишаване от свобода за злоупотреба със служебното 
положение и получаване на рушвет по закона за взимането 
на подкупи, който влезе в сила от юли тази година, предаде 
РИА Новости.

По-рано в английската юридическа практика не съще-
ствуваше пункт „взимане на подкуп”, а подобните престъ-
пления се разглеждаха в рамките на законодателството за 
борба с корупцията.

Bleacher Report: ЦСКА е сред 50-те 

най-неадекватни отбори в света
Спортното онлайн издание «Bleacher Report» постави 

българския ЦСКА (София) сред 50-те най-неадекватни от-
бори в света. «Можете да си мислите другояче, но не само 
във Великобритания има неадекватни клубове. Вижте 
случая на ЦСКА (София) в България», започва описанието 
за «армейците». 

Ето какво казват още от спортния сайт: «През 2010 година 
бяха публикувани интересни материали за ЦСКА, а това 
беше ужасно време за клуба. Първо, местен вестник разкри 
колко опасен е стадионът на тима. После отборът уволни 
вратаря Даниел Беконо за неопределени «дисциплинарни 
нарушения». Малко след това мачът на ЦСКА с Локомотив 
Мездра бе прекратен заради нахлуването на 100 привъ-
рженика на «червените» на терена. ЦСКА бе наказан за три 
мача, докато Мездра, които не бяха повикали полиция за 
срещата, отнесе само една среща. Само ден по-късно напа-
дателят на ЦСКА Орлин Орлинов бе арестуван за отвличане 
и нападение над реалити звезда». 

Компания на ЦСКА в неприятния списък правят Портсмут, 
които спечелиха ФА Къп през 2008 година, но пък само 
година по-късно обявиха дългове от 135 милиона паунда, 
предаде БГНЕС. 

Лийдс също са в класацията, след като от един от най-
успешните английски тимове се сринаха до третото ниво 
във футбола на Острова. Редица други отбори от Англия 
със славно минало, но неприятно настояще, също са в 
списъка.

Нов сайт съветва как да се емигрира в Европа
Европейският комисар по вътрешни работи Сесилия 

Малмстрьом откри Портал за имиграция на ЕС — сайт с 
практическа информация за чуждестранни граждани, които 
биха желали да се преместят в ЕС. 

Уебсайтът ec.europa.eu/immigration също така е насочен 
към мигранти, които вече се намират тук и биха искали 
да се преместят от една държава-членка в друга. За всяка 
категория мигранти сайтът предоставя конкретна инфор-
мация за процедурите за миграция във всяка една от 27-те 
държави-членки, съобщиха от пресслужбата на ЕК. 

Работещи, изследователи, студенти и всички желаещи 
да се съберат със семействата си, които вече се намират 
в ЕС, могат да открият информация според нуждите си за 
държавата-членка, в която биха искали да се преместят.

Потенциалните мигранти ще открият обширна дирек-
тория за връзки с правителствени и неправителствени 
организации, които могат да им помогнат. 

Подготвят се версии на арабски и испански език, както 
и подобрения за по-добър достъп от различни технически 
платформи. 

UK петифурки

АЛБИОН

Британката Кейт Фокс е социален антрополог и 
автор на книги бестселъри. Тя е съкоординатор 
на Центъра по проучване на социалните въпроси 
и редовен колумнист на списание Psychologies. 
Последната й книга - Watching the English (“На-
блюдавайки англичаните”), изследва някои 
типични островни чудатости и навици и реги-
стрира над 250 000 продадени екземпляра във 
Великобритания.

Начинът ни на обличане

(Втора част)
Кейт Фокс
Англичаните нямат нацио-

нален стереотип на обличане, 
гласи всеобщото мнение. След 
което започва любимата ни 
раздумка за кризата на наци-
оналната ни идентичност и 
т.н.

Това е прибързана реакция. 
Да, нашите отношения с дре-
хите са напрегнати и не дотам 
функционални. Изпитваме 
въпиюща нужда от спазване-
то на определени униформени 
правила, защото сам по себе си 
нашият „дрехови” радар е не-
надежден. Факт. 

Това обяснява защо, от една 
страна, имаме репутацията 
на безвкусно облечена нация, а, 
от друга, ни възприемат като 
образец в кройката на висша-
та класа, новостите в улич-
ната мода и етикецията на 
джентълменския, спортния, 
церемониалния и провинциал-
нобуржоазния костюм. 

Нашето английско решение 
за всяка ситуация гласи: „Дай-
те ни още правила”. 

Така е и с начина ни на обли-
чане. Модните списания твър-
дят, че „днес можеш да излезеш 
с всякаква дреха”. Но трудно 
се забелязва по улиците ни да 
цари анархия на облеклото. 
Дори напротив. 

Разгледайте фамилния фото-
албум. Дрехите на 60-те, 70-те 
и 80-те са автоматично разпоз-
наваеми. И нашите ще бъдат 
такива след 20 години. Един-
ствената разлика е в темпа, с 
който уличната мода се проме-
ня днес. Глобализираният ни 
ден минава два пъти по-бързо 
и субкултурите ни го следват 
с бурен цъфтеж, реагирайки 
срещу тази глобализация. 

Търсенето на идентичност 
в миналия век 

минаваше през задължи-
телното обтягане на отноше-
нията с родителите и избора 
между униформените дрехи 
на 2-3 контракултури. Днес 
контракултурите са десетки и 
всяка от тях се рои, фрагмен-
тира и мутира в нови групи и 
подгрупи. 

Повечето от тях следват 
модела, който е въведен през 
60-те, и черпят вдъхновението 
си от новите вълни на амери-

канската музика. В модата на 
днешната улица основни вдъх-
новители са стиловете Garage, 
R&B, Hip-hop, Drum&Bass, 
Techno, Trance, House. „Гара-
жниците” и феновете на клуб-
ната електроника демонстри-
рат по-мърляво и нетактично 
отношение към дрехата, докато 
останалите си харесват ниво на 
„гангста” послание и го обли-
чат в изсулени анцузи или пък 
дизайнерски дрехи и различни 
bling аксесоари. И това са само 
част от жанровете, разпознава-
еми с невъоръжено око...

Да се различаваме, но ко-
лективно

Всички бързаме да заемем 
място насред барикадата срещу 
„мейнстрийм-а” и да си разве-
ем антикомформизма, но вни-
маваме да не се подаваме много 
извън похлупака на социална-
та ни група и нейната структу-
ра от общи ценности, жаргони, 
врагове и кодове на общуване. 
Това спестява риска от издън-
ка в стила на обличане, защото 
инструкциите в субкултурата 
са ясни, за разлика от тези на 
ежедневието около нас. 

Неслучайно английските 
тийнейджъри масово се ори-
ентират към тези форми на 
„протест”, излезли всички като 
от един калъп.

Прословутата ни ексцен-
тричност е повече упражнение 
по колективизъм, отколкото 
форма на индивидуализъм. 
Копнеем да бъдем различни, 
загадъчни и недоразбрани, но 
се ужасяваме от перспективата 
да ни нарочат за неадекватни 
или за аутсайдери. И тогава 

идва ред на субкултурната 
оферта. Тя ни позволява да 
бъдем различни... по еднакъв 
начин. Или казано иначе, дава 
ни „две усещания в едно” - въз-
будата от бунта плюс уюта на 
конформизма.

Субкултурата ни е и доза 
хумор

Факт е, че по-младите въз-
приемат егопосланието на 
уличните моди доста по-насе-
риозно. Дрехата има особена 
роля в средите им, защото е 
най-важната им ID визитка. 

Дори и в тази дефинирана 
среда обаче английският ин-
стинкт „обръщай-всичко-на-
майтап” успява да пренареди 
правилата. 

Да вземем една особено се-
риозна племенна група – тази 
на готическия рок мироглед 
(goths). Хора, костюмирани от 
глава до пети в черно и офи-
циално мразещи слънцето, и 
разните там суетни житейски 
радости. 

Заговаряли ли сте се с някой 
от тях? Ще се учудите, че изпод 
пластовете грим ще ви се ухи-

ли един типичен англичанин, 
пълен със самоирония и позна-
ти клишета. 

Случи ми се да поведа разго-
вор на една автобусна спирка 
с подобен вампир, с тебеши-
ренобяло лице, лилави устни 
и дълга черна коса. Обърнах 
внимание на тишърката му с 
голямото светещо лого GOTH, 
изписано на нея: „Това пък 
защо?”. „Ами в случай, че ня-
кой пропусне да загрее какъв 
съм”. Гледахме се известно вре-
ме и после избухнахме в смях. 
Довери ми, че имал и друга 
една тишърка с надпис „Тъжен 
стар goth”, която била особено 
популярна в готик средите, в 
които се движел. „Тя е в случай, 
че почнем да се възприемаме 
прекалено насериозно, защото 
имаме понякога такава склон-
ност, ако не внимаваме доста-
тъчно”.

Разучавайки модните кодо-
ве на дадена субкултура в Ан-
глия, бързо ще разберете, че в 
посланията на дрехите й често 
пъти има закътани намигва-
ния към собствените й поряд-
ки и имидж. Някои готически 
фенове, например, осмиват 
безрадостната си „културна” 
едноцветност, носейки моми-
чешки розов цвят. „Това е една 
от шегите помежду ни”, обясни 
готик тийнейджърка с розова 
перука и ръкавици, - „защото 
розовият цвят олицетворява 
всичко, което нашата идеоло-
гия отрича”.

В тази книга досега почти 
винаги съм била критична към 
нас, англичаните. Тук е мястото 
да призная, че това умение по-
стоянно да се надсмиваме над 
себе си понякога действа доста 
ободряващо, не мислите ли? 

Къде другаде ще попаднете 
на подобна младеж, която ще 
застане пред огледалото, издо-
карана в униформата на собст-
вената си културна идентич-
ност, и ще махне с ръка: „Ооо, 
я стига!” 

Със сигурност не познавам 
подобно ниво на самоирония 
сред представителите на тези 
среди в другите култури.
(Продължава в брой 23/225)  

Превод: Евгений Кайдъмов

А к т и в и с т и 
от движение-
то „Окупирай 
Л о н д о н с к а т а 
фондова борса” 
превзеха пусте-
еща сграда на 
швейцарската 
банка UBS, раз-
положена в из-
точната част на британската столица. 

Окупаторите разпънаха различни транспаранти около 
сградата и заявиха намеренията си да я превърнат в „Банка 
на идеите”, където да се провеждат различни обществени 
мероприятия. Предвижда се там да бъде устроен младежки 
клуб, детска градина, както и център за временно настаня-
ване на хора, загубили домовете си заради програмите за 
съкращаване на държавните разходи. 

За последните 3 месеца 9000 семейства останаха без по-
крив над главата си заради непокриване на вноските по кре-
дити от банки, сред които и UBS, а в същото време банките 
оставят техни сгради да пустеят, посочиха протестиращите. 

Стотици протестиращи се опитаха да окупират сградата 
на Лондонската фондова борса на 15 октомври. Полицията 
обаче не ги допусна до площада пред въпросната сграда, а 
в отговор на това те разпънаха палатков лагер пред кате-
дралата „Свети Павел”, разположена в съседство. Така вече 
месец те затрудняват достъпа до катедралата на енориаши, 
ученици, туристи. 

Превзеха пустееща 
лондонска банка
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Здравка Владова-Момчева 
Здравка Владова-Момчева работи като 
преподавател в Българското училище 
към посолството ни в Лондон и в 
британската образователна система

Миг 

В който осъществяването на меч-
тата изисква чувство за насрещно 
движение. И пътят започва от върха, 

по нишката на сътворението, из-
теглена от ледникова сълза, стопена 
в ада на лятото. Когато щастието 
да сте там, където искате да бъдете, 
означава крачка встрани от динами-
ката, а малкият ви личен триумф има 
значение само до потеглянето надолу. 
До претопяването в трафика от чуж-
ди мечти, сред вредните мисловни 
емисии от конкурентни желания, в 
мобилната скука на напредването 
по равното. Не изпускайте да се 
порадвате на своя миг. Запечатайте 
го с камерата на спомена. Защото 
до следващия, в който усещате, че 
живеете, се проточват магистрали 
от задължения и километрични ам-
биции, че трябва някак си да бъдете 
забелязани. Защото животът също 
така е и...

Поза

И тогава приликите с литера-
турноисторически лица и събития 
са неслучайни. Достатъчно е само 
за малко да влезете в кожата на 
безсмъртни, световни персонажи, 
да си подарите Ромео-Жулиетова 
целувка пред култова туристическа 
дестинация и малкият свят на взи-
скателните ви роднини е превзет. 
Вие се превръщате в коментирания 
му център. Победоносното излъчва-
не на мига, превърнат в поза, донася 
слава и надмощие над завистта и 
любопитството на близките ви. 
Неразбиваема броня срещу съизме-
ряването им с вас. Какво от това, че 
мястото на позиращото ви щастие в 
миналото е било финалната трагич-
на точка в живота на осъдените на 
смърт? Няма значение, че „мостът 
на венецианските въздишки“ (на 
снимката) е наречен така за-
ради последните слънчеви 
лъчи, които затворниците са 
виждали през каменната му 
дантела, отивайки на екзеку-
ция. Сега моментът е само ваш! 
Изцелувайте го докрай, днес 
животът е...

Маскарад
И докато усетите, употре-

бените маски от малките еже-
дневни прози, с които сте се 

защитавали срещу света, се оказват 
изложени за продан. Идеите за 
самосъхранение не са вече един-
ствено ваши. Цялата комедия дел 
арте на битието ви се усмихва и 
гримасничи в очакване на нови 
купувачи. Изпод нея безценното 
ви персонално съдържание е из-
чезнало. Уникалността ви се е 
изпарила. Останали са само удоб-
ните прикрития на човешките ин-
дивидуалности, нахвърляни като 
черупки без миди по остъкления 
витринен бряг на туристическия 
океан. В маскарадните му приливи 
и отливи се давят вашите мигове 
и пози, мечти и намерения. Да се 
оттласнеш от дъното, изисква та-
лант. Животът е в изкуството да се 
задържиш на повърхността.

zdravkam.blogspot.com

Да бъдеш или да не бъдеш себе си? В голямото приключенско изпитание 
на емигрантското битие малките случки от живота дават най-верните 
отговори. В тях, уважаеми читателю, можеш да откриеш своята истина 
и сам да решиш да бъдеш или да не бъдеш главният герой в сериала на 
своето ежедневие. Приятно четене.

ОЧИ В ОЧИ

Защото животът е...

Джулия Лоурънс, Джени Стокс, 
Th e Daily Mail 
Според последните данни през ми-

налата година са осиновени само 3.050 
от общо 65.000-те деца, отглеждани в 
британските социални домове. Това е 
с осем процента по-малко отколкото 
през 2007 г. Мнозина обвиняват со-
циалните ни работници, че отхвърлят 
кандидатите дори за най-незначител-
ните причини.

Разговаряме с три потърпевши двой-
ки британци, които са били принудени 
да намерят друг начин да осъществят 
мечтите си, след като не са издържали 
теста за осиновяване.

„ПРЕКАЛЕНО БЕЛИ”
Стивън Уай-

тхед, 55 г., при-
тежава стро-
ителна компа-
ния, а съпругата 
му Ели, 60 г., 
обучава деца 
със специални 
нужди. Те са 
отхвърлени от 
седем британ-
ски агенции по 
осиновяване през 
1996 г. с довода, 
че били „прека-
лено бели”. През 
1999 г. двойка-
та от Западен 

Лондон осиновява двете си деца Оси и 
Вероника, съответно на 14 и 13 г., от 
Гватемала. Стивън разказва:

След години неуспешни ин витро 
процедури през 1996 г. се обърнахме 
към местните власти в Hounslow, Запа-
ден Лондон, и попитахме дали можем 
да си осиновим дете. Отговорът беше 
брутално безцеремонен: „Нямаме 
нужда от вас. Имаме предостатъчно 
бели родители от средната класа, които 
са кандидатствали за осиновяване на 
дете.” 

Тези думи ни вбесиха. Още в нача-
лото им бяхме казали, че нямаме пре-
тенции към расата на детето и имаме 
желание да осиновим всякакво дете. 
Казаха ни обаче, че нещата не се правят 
по този начин. 

Осиновяването е една от малкото 
области в британския живот, където 
все още цари законова дискриминация 
по расов признак. Държавните служи-
тели настояват детето и бъдещите му 
родители да са от един и същ етнос.

Беше ужасно да ни отхвърлят в рам-
ките на десет секунди. Идеше ми да 
изкрещя: „Има толкова по-важни неща 

от цвета на кожата, а вие дори не си 
давате труда да изслушате това, което 
имаме да кажем!”

Съпругата ми работи като учител 
на деца със специални нужди, аз съм 
лингвист, който говори хърватски и 
руски език. Бихме могли да предложим 
толкова много на всяко едно дете. Слу-
жителите обаче бяха непреклонни. 

Нашето основно притеснение беше 
за възрастта ни, но се оказа, че най-го-
лемият ни проблем е в това, че сме бели 
и следователно - излишни.

Решихме да опитаме да си осиновим 
дете от чужбина. След три години, ня-
колко хиляди долара и много пробле-
ми най-после успяхме да вземем двете 
си деца от Централна Америка. Те жи-
вееха заедно в приемно семейство, но 
нямаха роднинска връзка.

По-скоро успяхме да вземем само 
едното си дете, защото абсурдите на 
британското законодателство отново 
ни застигнаха. Според изискванията за 
осигуряване на документация можехме 
да вземем вкъщи само Вероника, оста-
вяйки Оси. Минаха още шест месеца 
преди да успеем да го доведем. Бяхме 
много притеснени, че той може да ни 
намрази, защото сме го оставили пър-
вия път. И тримата плакахме по време 
на този полет закъм вкъщи. Единадесет 
години по-късно те са двама щастливи 
тийнейджъри. 
„НЕПОДХОДЯЩ ЕТНИЧЕСКИ МИКС”

Алекс Бемроуз, 
49 г., активистка 
по въпросите на 
осиновяването и 
авторка на книга-
та „Нашият син 
отдалече”, и съ-
пругът й Доминик, 
36 г., мениджър от 
Мидълесекс, осино-
вяват сина си Хосе 
от Гватемала през 
2008 г., след като 
преди това са от-
хвърлени като 
„прекалено бели”. 
Впоследствие пак 
получават отказ 

за осиновяването на второ дете от 
Великобритания заради факта, че след 
осиновяването на Хосе семейството 
им се определя като „смесена етносре-
да”. 

Алекс разказва:
Да не ви одобрят за осиновяване по-

ради етнически причини е достатъчно 
потискащо. А ние бяхме отхвърлени 
два пъти. Първия път причината беше, 

че сме прекалено бели, а втория път 
окончателно ни изумиха, определяйки 
ни като „неподходяща етническа смес”. 

Когато се запознах с Доминик, знаех-
ме, че ще е трудно да забременея. След 
като направихме няколко неуспешни 
опита, осиновяването остана единстве-
ното естествено решение. Мечтаехме 
си на глас как ще си осиновим две деца 
(искахме да са брат и сестра), ще си 
имаме семейство и ще живеем в споко-
ен и изпълнен с обич дом. 

Но през октомври 2005 г. отидохме 
много притеснени на срещата с мест-
ните власти.

Нашият социален консултант ни 
беше признал в неофициален резговор, 
че три неща ще направят много трудно 
осиновяването ни на дете във Велико-
британия: ние сме бели, от средната 
класа и ...хетеросексуални. Предупреж-
дението му се оказа вярно.

Политическата коректност в тази 
държава беше напълно излязла от кон-
трол. 

Принудихме се да насочим усили-
ята си към чужбина и така преди три 
години осиновихме нашия син Хосе 
от Гватемала, който тогава беше на 11 
месеца.

Наивно си помислихме, че шест ме-
сеца по-късно можем да се свържем с 
местните власти и да кандидатстваме 
за осиновяване на още едно дете. Вяр-
вахме, че ще бъде по-лесно, отколкото 
първия път. Все пак вече не бяхме „из-
цяло бяло” семейство и имахме дъл-
ги месеци опит с местните социални 
служби, които бяха изключително до-
волни от начина, по който отглеждахме 
Хосе (искахме той да познава своята 
култура и дори учеше испански). Но 
нещата отново се оказаха по-различни.

Казаха ни, че този път сме дори в 
още по-неподходяща позиция и не мо-
жем да осиновим дете от смесена раса, 
освен ако то не е от Гватемала. 

„Тогава можем ли да осиновим бяло 
дете?”. Не, отговориха, защото сега сме 
се водели вече смесено етническо се-
мейство.

Болката ни още не е отминала. Не за-
ради нас самите, а заради всички деца, 
на които продължава да се отказва дом. 

„ИНЦИДЕНТЕН ПУШАЧ”
Пол Кърси, 48 г., е капитан от тър-

говската флота от Корнуол, а жена му 
Ела, на 32 г., в момента отглежда двего-
дишния им син Фреди – бебе-чудо, заче-
нато след няколко години безплодие.

Преди пет години Пол и Ева са от-
хвърлени като осиновители от социал-
ните служби в Корнуол. Една от основ-

ните причини 
за отказа е 
признанието 
на Пол, че по-
някога излиза 
да запали ци-
гара в градина-
та. Ето какво 
разказва той:

Допуснахме 
грешка, че бя-
хме искрени. 
Никой няма-
ше да разбе-

ре, че пуша, ако не им бях казал. Ако 
социалният работник беше дошъл за 
оценка на дома ни, нямаше да завари 
място с цигарен дим и препълнени пе-
пелници.

Обичам понякога да изпушвам по 
една цигара, но винаги го правя в гра-
дината. Никога не пуша вкъщи, в кола-
та или когато наоколо има дете. 

С Ела се обърнахме към социалните 
служби през 2006 г. след години без-
плодни опити да имаме бебе. През 2004 
г. пробвахме ин витро, крайният резул-
тат от което бяха два аборта. Логично, 
осиновяването изглеждаше единстве-
ната следваща стъпка.

Заедно сме от 11 години. Живеем в 
прекрасна къща с две спални, която е 
близо до морето – перфектно място, 
където едно дете може да расте. 

Когато бяхме поканени на предвари-
телна среща преди пет години, решихме 
да бъдем честни от самото начало. За-
ради работата си отсъствах по няколко 
седмици (които обаче се компенсираха 
с няколко седмици отпуск), а Ела, която 

е от Туркменистан, все още нямаше пъл-
ноправно британско жителство, но щеше 
да го получи след броени месеци. Увери-
ха ни, че нямало проблем за тези неща.

Следващият етап беше посещението 
вкъщи. Отново отговорихме честно на 
всички въпроси. Мислехме, че одобря-
ването ни ще бъде безпроблемно. Бяхме 
съкрушени, когато след месец пристиг-
на писмо, с което ни уведомяваха, че сме 
оценени като „неподходящи”. Пушенето 
ми беше цитирано като една от причи-
ните, както и фактът, че заради профе-
сията си често отсъствам от къщи. 

По тази логика излиза, че на никого 
от военнослужащите не трябва да се 
позволява да става родител. А какво 
да кажем относно самотните жени, 
които почти безпроблемно могат да 
си осиновят дете, при условие, че ня-
мат мъж в живота си? Гражданството 
на съпругата ми също беше спомена-
то като причина за отказа, въпреки че 
първия път ни увериха, че това нямало 
да е проблем.

Разбира се, имам готовност да спра 
пушенето, ако това би решило пробле-
ма. Но имайки предвид колко малко 
пуша, спирането на цигарите щеше ли 
да ме направи по-добър родител? 

Отказваха да осигурят на едно дете 
щастливо и стабилно семейство заради 
толкова незначителна причина. Напра-
вихме още един неуспешен опит за ин 
витро. И точно когато бяхме в пълна 
безизходица, през 2009 г. се случи не-
мислимото – Ела забременя.

Нашият щастлив и здрав син Фреди 
днес е живото доказателство за целия 
идиотизъм на чиновническия манта-
литет в тази държава. 

Защо е толкова трудно да се осинови дете във Великобритания?
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Има стара евангелска песен на из-
вестния английски християнски певец 
Рой Пендълтън, озаглавена „Готови ли 
сте за идването на Иисус?” 

Това е едно много провокиращо 
заглавие.

Моето впечатление е, че голямото 
мнозинство от вярващите християни 
не е подготвено за Второто Прише-
ствие на нашия Господ. А този въпрос 
е свързан с може би най-великото, 

значително и все още несбъднало се 
пророчество в Библията – за Второто 
Пришествие на Иисус Христос. „Го-
тови ли сте за идването на Иисус?” е 
покана за отговор от наша страна на 

Неговото вечно приятелство и любов 
към искрено вярващите в Светата 
Троица християни. 

Той ще дойде само веднъж в сла-
ва, така че всички земни народи ще 
Го видят. И в Библията има много 
свидетелства, които ясно показват, 
че това Второ Пришествие ще бъде 
еднократно.

Една от най-опасните заблуди, 
ширеща се днес сред християнските 
среди, е убеждението, че Иисус ще 
даде втори шанс на хората за спасение, 
идвайки два пъти на Земята.

Според тази идея той първо ще се 
яви тайно и ще грабне своите светии, 
а вторият път ще дойде да установи 
своето хилядолетно царство на Земя-
та. Тази идея дава лъжливата илюзия, 
че след подадения сигнал всеки, който 
остане, може да използва времето 
до второто Му идване, за да осигури 
своето спасение, независимо от исто-
рията на досегашния си живот. А това 
напълно обезсмисля християнското 
учение.

Преди време по световните ки-
ноекрани мина филмът „Оставените”, 
главната тема на който бе идеята на 
учението за двойното идване на Бо-
жия Син по време на Неговото Второ 
Пришествие. 

Това учение получи популярност 
под названието „Теория за тайното 
грабване” (Th eory of Secret Rapture) и бе 
популяризирано от поредица романи 
и публикации.

Най-важният аргумент, използван 
от теорията за тайното грабване, са 
думите на Иисус, записани в Матей 
24:38-40: „Защото, както и в ония дни 
преди потопа, ядеха и пиеха, женеха се 
и се омъжваха, до деня, докогато Ной 
влезе в ковчега, и не усетиха, докато 
дойде потопът и завлече всички, така 
ще бъде и пришествието на Човеш-
кия Син. Тогава двама ще бъдат на 
полето: единият се взема, а другият 
се оставя”.

Когато посетих Ню Йорк, видях 

таксита с надпис: „Шофьорът на това 
такси ще бъде грабнат при Второто 
Пришествие на Иисус”. Това бе пред-
упреждение към клиентите – да имат 
едно наум за възможния риск да оста-
нат без шофьор, ако той бъде „грабнат”, 
докато колата е в движение.

Накратко, това ново учение издига 
идеята, че веднъж „тайно”, в началото 
на дните на Голямата скръб, Иисус 
ще отведе на небето своите светии и 
след това ще дойде повторно в края 
на седемте години от управлението 
на антихриста, за да установи Своето 
хилядолетно царство на земята. Някои 
благоразумни богослови сравняват 
значимостта на отрицателното влия-
ние на това учение с влиянието върху 
умовете на хората на друго популярно 
учение - че Иисус Христос бил само 
един обикновен пророк.

Идеята за „тайното грабване” е из-
дигната за първи път от ирландския 
адвокат от англиканско вероизповеда-
ние Джон Нелсън Дарби (1800 - 1882). 
Той е убеден, че Иисус отначало ще се 
върне тайно, за да вземе най-верните 
Си последователи. След това анти-
христът ще завземе властта над света 
и ще построи храма в Ерусалим. В 
средата на седемгодишното си управ-
ление той ще забрани принасянето на 
жертви в новопостроения храм. Това 
ще бъде периодът на т.нар. „голяма 
скръб”. След това Иисус ще се завърне 
за втори път в края на въпросния 
седемгодишен период, за да унищожи 
антихриста и да установи хилядолет-
ното Си царство.

В богословската наука тази теория 
получи популярност под названието 
Теория на диспенсационализма.

Най- големият парадокс, про-

изтичащ от тази теория, е в самото 
състояние на оставащите на земята 
живи хора. Те вече ще знаят, че са об-
речени, и ще имат ясен знак  какво ги 
очаква в близкото бъдеще. 

Можем само да гадаем какво объ-
ркване ще настъпи сред останалите 
хора, ако такова грабване е наистина 
реално. 

Ето какви представи насажда в умо-
вете ни една от характерните сцени от 
филма „Оставените”. Главен герой тук 
е пилотът на Боинг 747 капитан Рей-
форд Стийл, който пилотира самолета 
си по трансатлантически маршрут 
до Лондон. Рейфорд е християнин, 
но вярата му е неискрена и затова си 
позволява да флиртува с красивата 
стюардеса Хати Дърам, отговаряща 
за обслужването на нощния полет. 
Като оставя втория пилот да управ-
лява, Стийл излиза от кабината и се 
хвърля в прегръдките на стюардесата. 
Описанието на сцената в бестселъра 
„Оставените”, по който е направен 
филмът, е следната: 

„Когато отвори вратата на каби-
ната, Хати Дърам почти връхлетя 
върху него.

- Няма нужда да чукаш – каза 
той. - Идвам.

Старшата стюардеса го издърпа 
в преддверието, но в докосването й 
нямаше страст. Пръстите й докосваха 
челото му като нокти на хищна птица, а 
тялото й трепереше в тъмнината.

- Хати?
Тя го притисна и доближи лицето 

си до неговото.
Ако не бе толкова изплашена, би 

могъл дори да се зарадва и да откликне 
по същия начин. Коленете й се подгъ-
ваха, докато се опитваше да каже нещо, 

а гласът й звучеше като хленчене.
- Липсват хора – едва успя да 

промълви Хати.
Хвана я за раменете и се опита 

да я отблъсне, но тя не искаше да го 
пусне.

- Какво искаш да кажеш?
Тресеше се от плач, тялото й не 

можеше да се контролира.
- Голям брой хора просто са из-

чезнали!
- Хати, това е голям самолет. Си-

гурно се мотаят около тоалетните или 
някъде другаде.

Наведе главата му към себе си, за да 
може да му каже нещо на ухо. Въпреки 
хриповете си очевидно водеше борба 
да говори разбираемо.

- Бях навсякъде. Казвам ти, десетки 
хора липсват.

- Хати, все още е тъмно. Ще ги 
намерим.

- Не съм луда! Виж сам! Навсякъде 
из самолета има изчезнали хора.

- Сигурно е някаква шега. Крият се 
и се опитват да…

- Рей! Техните обувки, чорапи, 
дрехите им - всичко е останало. Тези 
хора просто са …изчезнали!”

Във филмовата версия на романа 
камерата обхожда салона на само-
лета и показва купчинки от дрехи, 
лежащи на празни седалки. С подобна 
реакция като тази на стюардесата за-
почва и трагедията на хората, които 
са „оставени”.

Можем само да гадаем какви чув-
ства ще изпитват „оставените” при 
вида на изчезналите техни близки и 
колко объркани ще бъдат в течение на 
остатъка на техния земен живот.

За щастие Бог ни е дал ясни сви-
детелства в Свещеното Писание, че 
такова явление няма да се случи.

(Продължава в брой 23/225)
www.palyushev.blogspot.com
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ХРИСТИЯНСТВО

Заблудата за „двойното“ идване на Иисус

Ти си ценен!
Имат ли хората 
от различните 

религии еднакъв 
шанс за спасение?

Пастор Едуард Кешишян
Погледнато философски, 

въпросите, свързани с религия-
та, се третират предимно субек-
тивно. В зависимост от своята 
културна или социална среда, 
под влияние на исторически, 
политически или съвсем персо-
нални фактори, човек оформя 
религиозния си мироглед. Тъй 
като усещането за Бога и взаи-
моотношенията с Него е строго 
индивидуално и специфично, не 
могат да се намерят универсал-
ни стандарти или дефиниции, 
на които да бъдат подчинени 
религиозните разбирания и 
представи. Казано по-просто, 
всеки е прав за себе си. Тъй 
като никой не може да започне 
„изследването” на въпроса за 
Бога от абсолютната нула (т.е. от 
позиция на пълна безпристраст-
ност), никой не е в състояние 
справедливо да равнопостави 
всички гледни точки за Него. В 
зависимост дали тръгваме от 

Библията, Корана или Талмуда, 
ние ще се вслушаме повече в 
Христос, Аллах или Йехова. Ако 
към тези три монотеистични 
религии (монотеизъм – вяра 
в един Бог) – християнство, 
ислям и юдаизъм – прибавим 
неизброимите политеистични 
религии и култове (вяра в много 
божества), картината става из-
ключително сложна.

Както е известно, в настоя-
щата рубрика ние се ръково-
дим предимно от библейската 
позиция. Свещеното Писание 
обявява спасението чрез вяра в 
Исус Христос като Божий Син и 
Изкупител на падналото в грях 
човечество като единствено 
възможно. „Заплатата на греха 
е смърт; а Божият дар е вечен 
живот в Христос Исус, нашия 
Господ” (Римляни 6:23). „Защото 
Бог толкова възлюби света, че 
даде Своя Единороден Син, за да 
не погине нито един, който вярва 
в Него, но да има вечен живот” 
(Йоан 3:16). „И чрез никой друг 
няма спасение; защото няма 
под небето друго име, дадено на 
човеците, чрез което трябва да се 
спасим” (Деяния 4:12).

От цялостния контекст на Би-

блията разбираме, че Бог оформя 
Своята окончателна оценка на 
всеки човешки индивид, вземай-
ки под внимание два критерия. 
Първо, с каква информация 
за доброто и злото разполага 
конкретният човек, т.е. какви са 
неговите представи за правилно 
и неправилно, за морално и не-
морално. И второ, доколко той 
подчинява живота си, моралните 
си решения и своето мислене 
на тази ценностна система. Ако 
човек прави най-доброто от това, 
което познава като такова, раз-
бира се, че това е един качествен 
начин на живот. Съответно, ако 
човек се задоволява с по-низши, 
по-компромисни стандарти, 
това би бил незадоволителен 
в морално-етично отношение 
начин на живот. Тук трябва да 
добавим и обстоятелството, че 
моралната личност никога не се 
задоволява с нивото, до което 
е достигнала, а непрекъснато 
търси средства и начини да по-
добри, да повиши качеството 
на своите принципи и решения. 
Т.е. добрият човек, праведният 
човек не само ще живее според 
най-висшите си представи за до-
брото, но и ще търси и изследва 

пътища за тяхното постоянно 
извисяване.

Тук е мястото да споменем 
ролята на съвестта като морален 
арбитър, вложен по сътворе-
ние в човешкия интелект. Този 
„вътрешен глас”, който винаги 
реагира на добрите и лошите 
ни постъпки, можем да наречем 
Божий глас в човека. Макар че 
съвестта също може да бъде ма-
нипулирана или подведена, най-
често тя е достатъчно надежден 
морален ориентир в живота. За 
хората, които не са имали достъп 
до достоверно знание за Бога и 
за Неговия спасителен план за 
човечеството, тяхната съвест ще 
бъде единствената платформа, на 
която те ще бъдат преценени от 
всемогъщия Бог. След като об-
стоятелствата на живота им са ги 
лишили от привилегията да раз-
полагат с достатъчно обективна 
информация за Бога, Той не би 
имал справедливо основание да 
изисква от тях изпълнение на 
условия, с които не са били за-
познати. Апостол Павел комен-
тира този въпрос в Посланието 
към Римляните 2:14,15: „Когато 
езичниците, които нямат закон, 
по природа вършат това, което 

се изисква от закона, то и без 
да имат закон, те сами са закон 
за себе си по това, че показват 
действието на закона, написано 
на сърцата им, за което свиде-
телства и съвестта им; а помис-
лите им или ги осъждат, или ги 
оправдават.”

Като християни, ние имаме 
всички основания да вярваме, 
че спасението става единствено 
чрез Христос, защото Той е 
„Пътят, Истината и Животът” 
(Йоан 14:6). Това не означава 
да стигнем до заключението, че 
само християните ще бъдат спа-
сени, тъй като Бог единствен знае 
„пътищата”, по които преминава 
нашето мислене и нашата вяра. 
Затова никой не би трябвало да 
си позволява да поставя когото 
и да е „извън борда”, след като 
никой не е в състояние да раз-
чете тайните на човешката душа, 
освен Бог. Повече от ясно е, че 
всеки човек е морално задължен 
да изпитва уважение към вярата 
и убежденията на всеки друг.

Във всеки случай християн-
ството притежава съществена 
черта, която липсва при всички 
останали религии, а именно 
идеята, че Бог спасява човека, 
лично изплащайки цената на 
неговия грях, като дава живота 
Си за него. Тази истина е илю-
стрирана много добре в следната 
притча.

Докато пътувал в планина-
та, един човек се подхлъзнал от 
пътеката и паднал в стръмната 
пропаст отстрани. Наранен и 
отчаян, той викал за помощ, но 
наблизо нямало никой. Най-после 
горе по пътеката се задал про-
рок Мохамед. Видял нещастния 
човек в пропастта, съжалил го 
и му казал: „Колко жалко, човече! 
Паднал си толкова надълбоко!” И 
отминал нататък. След време 
се появил Буда. И той забелязал 
страдалеца. Вгледал се надолу и 
се провикнал: „Човече, ти трябва 
да се качиш тук, горе! Иначе ще 
загинеш.” И също си продължил по 
пътя. Тогава по пътеката пре-
минал Христос. Видял нещаст-
ния човек, нищо не казал, просто 
започнал да слиза към него по 
скалите, наранил се, рискувал... 
но накрая го взел на гърба си, 
върнал го горе на пътеката и го 
спасил от смърт.

Не е трудно да се досетим, 
че тази легенда е създадена от 
християни. Да, Христос е един-
ственият, Който се реши да се 
пожертва за нас, с цел да плати 
дълговете ни и да ни подари 
вечния живот. На Голгота със 
смъртта Си Той покри цената на 
всички грехове на всички хора от 
всички времена. Затова именно 
Той заслужава цялата ни благо-
дарност и цялата ни любов.

Божидар Палюшев е роден в София. Специалист е в различни области на 
науката – ядрена и теоретична физика, философия на математиката 
и физиката, философия на икономиката и политологията. Завършил 
е Букурещкия държавен университет през 1966 г. и е защитил 
докторантура по ядрена физика в Московския държавен университет 
през 1972 г. Работил е в БАН и е преподавал в редица висши учебни 
заведения в България. Женен, с две деца. Живее в Лондон от 13 години.

Пастор Едуард Кешишян е роден в гр. Добрич, България. Завършва Магистърска степен по 
музика във Висшия музикално-педагогически институт (днес Академия за музикално, танцово 
и изобразително изкуство) - гр. Пловдив. До 1990 г. активно се занимава с преподавателска и 
диригентска дейност. Постоянната му страст е философията и богословието, поради което 
след политическите промени е поканен от Църквата на Адвентистите от Седмия Ден да служи 
като пастор. Шестнадесет години служи в различни градове в България, провежда стотици 
библейски и образователни семинари. Канен е за семинари и от българските общности в Ню 
Йорк, Виена, Лондон. От 2006 г. до настоящия момент е пастор на Българска адвентна църква в 
Лондон. Автор на много църковна музика, богословски статии и три книги, последната от които 
е „Господи, дължиш ми обяснение!” Женен, с три деца.
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КЛИНИКА
WWW.KLINIKA.CO.UK

•  Анализ на кръвта, урината и swab тест
•  Узи на вътрешни и полови органи
•  Електрокардиограма, рентген и MRI
•  Справка за водачи на МПС и 
   издаване на болнични
•  Кожни проби за алергични заболявания
•  Алкохолна детоксикация – системи 
  и лекарства
•  Анализи и анонимно лечение на 
  заболявания на половите органи
                                •  Мануална терапия, 
                                  масаж, физиотерапия,
                                  обезболяващи инжекции

*ПЕДИАТЪР *АЛЕРГОЛОГ *ТЕРАПЕВТ 
*СПЕЦАЛИСТ ПО ЕХОСКОПИЯ  *ПУЛМОНОЛОГ
*СПЕЦИАЛИСТ ПО ЛЕЧЕНИЕ НА ГРЪБНАЧНИЯ СТЪЛБ
И СТАВИТЕ *ТРАВМАТОЛОГ-ОРТОПЕД *ГИНЕКОЛОГ

Оферта! Безплатна 10 минутна консултация по  
проблеми с гръбначния стълб, ставите и  
спортни травми.

От понеделник до петък до 1 август 2010 г.

ДИАГНОСТИКА И ЛЕЧЕНИЕ:

СКАНИРАНЕ НА БРЕМЕННОСТ ЧРЕЗ
УЛТРАЗВУКОВА АПАРАТУРА
ПОСЛЕДНО ПОКОЛЕНИЕ 2D/3D/4D

РЕГИСТРАЦИЯ НА: 
тел. 020 8144 5119 и тел.07943768650 (на български език)
Palmers Green Clinic, 265 Green Lanes, N13 4XE

®!*

Целодневна 
детска градина

Sunny Day Care Sunny Day Care 
регистрирана в OFSTED

целодневна грижа 
за вашето дете,

Breаkfast & Afterschool Club,
квалифицирани учители,

достъпни цени,
удобно местположение 

(Stratford E15)

тел. 02085030457, 
07788766457

    yanachildcare@hotmail.co.uk
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Пенсионната възраст ще 
бъде увеличена с една го-
дина от 1-ви януари. Това 
ще стане за първа, втора 
и трета категория труд, 
съобщи председателят на 
парламентарната бюджетна 
комиися Менда Стоянова. 
Тя, заедно с група депутати 
от ГЕРБ, внесоха промени 
в бюджета на Държавното 
обществено осигуряване. 
Стоянова каза още, че се 
предвижда пенсионната 
възраст да продължи да 
расте постепенно от 2015-а 

година. 
Промяна във възрастта 

за пенсиониране с една 
година от първи януари 
2012 година за категориите 
труд трета, първа и втора, 
както и продължаване по-
вишаването на възрастта 
до 2015 година по четири 
месеца всяка година, така че 
до 2021 година възрастта за 
мъжете да бъде 65 години, 
а възрастта за жените 63 
години.

По повод несъгласието 
на синдикатите с увели-

чаването на пенсионната 
възраст, Стоянова каза: 
„Тристранката е консулта-
тивен орган на правител-
ство, работодатели и син-
дикати. Мисля, че те доста 
активно водиха диалог в 
началото на тази година 
и миналата, обсъждани 
са всякакви варианти, 
но в крайна сметка ре-
шението, отговорността 
е на управляващите, на 
правителството и на пар-
ламента, който гласува 
текстовете”. 

Пенсионната реформа у нас 
ТРЪГВА ПРЕДСРОЧНО

От 1-ви януари възрастта за пенсия скача с една година

Населението на България 
ще намалее с два милиона 
през следващите 40 годи-
ни, прогнозираха учени от 
БАН. По техни данни през 
2060-а година българите 
ще са почти 5 милиона и 
половина. 

Член-кореспондентът 
Атанас Атанасов, който е 
и заместник-председател 
на БАН, твърди, че в на-
чалото на миналия век 
българите са били малко 
над четири милиона. Сто 
години по-късно те са бли-
зо осем милиона и от тук 
започва големият демо-
графски срив. Само от 90-а 
година до сега населението 
на страната ни е намаляло 
с повече от 13 процента. 
Емиграционната вълна 
вече затихва, но вътреш-
ната миграция расте и води 
до обезлюдяване на цели 
райони. Единствено роми-
те за последните 60 години 
са се увеличили двойно, 
казва Атанасов. „Ромите 
имат висока раждаемост, 
да, това е така. Те раждат 
много деца, обаче имат и 
много сериозни проблеми 
- висока детска смъртност, 
висока заболяваемост”. 

Продължава тенденция-
та жените у нас да живеят 
по-дълго от мъжете, сред-
но 77 години срещу 69 за 
силния пол. 

Позицията и политиката на правителството, че 
сътрудници на бившата Държавна сигурност не могат 
да заемат посланически постове в чужбина, остава не-
променена, въпреки решението на Конституционния 
съд. Това потвърди в парламента външният министър 
Николай Младенов след участието си в парламентар-
ния контрол. „Конституционният съд отмени текстове, 
които за мен бяха правилни и точни“, каза министърът. 
Той уточни, че в следващите месеци МВнР ще започне 
процедура по съгласуване на назначенията на новите 
ни дипломати.

Всеки кандидат за поста посланик ще бъде проверя-
ван за агентурно минало и ако има такова, няма да бъде 
номиниран. От думите на министър Младенов стана 
ясно, че кандидатът, който не е бил сътрудник на ДС, 
но има по-слаба биография, ще бъде предпочетен пред 
бивш агент на секретната служба. Всички кандидати 
за посланици ще бъдат представени и в Народното 
събрание, за да може депутатите да се запознаят с тях. 
Практиката бе въведена в началото на този мандат, 
припомни Младенов.

Той отговори остро на обвинението от ляво, че би 
могла да му се търси наказателна отговорност, ако не 
се съобрази с решението на Конституционния съд. 
По думите муромененият Закон за дипломатическата 
служба ще бъде публикуван според решението на Кон-
ституционния съд. Министърът подчерта, че текстовете 
в закона не са лустрационни, тъй като никой не е бил 
лишен от правото си на труд. Той упрекна социалистите, 
че са изговорили твърде много думи нахалост през 
последните месеци.

Николай МЛАДЕНОВ
с непроменена позиция с непроменена позиция 

за дипломатите

Повечето 
българи с 

ниска здравна 
грамотност
60% от българите имат 

ниска здравна грамот-
ност. За сравнение - в 
Европа този процент е 
45, сочат данните от Ев-
ропейското проучване 
на здравната грамотност. 
Проучването е прове-
дено от Маастрихтския 
университет в рамките 
на Европейския проект 
за здравна грамотност 
в 9 европейски страни, 
включително и в Бълга-
рия, в партньорството с 
Медицински универси-
тет - София.

Представянето на ре-
зултатите бе на Европей-
ската конференция за 
здравна грамотност, коя-
то се проведе в Брюксел. 
Събитието събра повече 
от 175 участници от над 
15 страни. Резултатите 
илюстрират проблем в 
здравеопазването, кой-
то задължително тряб-
ва да бъде преодолян, 
тъй като подобни ниски 
нива на здравна грамот-
ност създават ненужни и 
скъпо струващи разходи 
за гражданите на отдел-
ните страните-членки и 
европейската общност.

По време на прескон-
ференцията българският 
евродепутат д-р Антония 
Първанова изтъкна, че е 
изключително важно да 
се засили вниманието 
към по-добрата здравна 
грамотност, което е и 
първата и основна стъпка 
към по-добро здраве. 
Това може да се постигне 
чрез насърчаване на про-
грамите за здравно об-
разование и участието на 
пациенти и граждани при 
вземането на решения в 
областта на здравеопаз-
ването. „Новата програ-
ма за обществено здраве 
за периода 2014-2020, 
която беше представена 
наскоро от Европейска-
та комисия, ще ни даде 
възможност по-ясно да 
очертаем приоритетите в 
тази област, допълни тя.

Според ръководството на БДЖ във втория ден 
от железничарската стачка стачкуват само 2,5% 
от персонала

По
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За последните 60 За последните 60 
години ромите са се години ромите са се 

увеличили двойно увеличили двойно 

кои
Той
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на синдид катите с ууувели текстовете . 

С  н а б л и ж а в а н е -
т о  н а  к о л е д н о -
новогодишните праз-
ници българинът е 
склонен да отдели с 40 
лв. повече от минала-
та година. Със среден 
бюджет за подаръци 
280 лв. потребителите 
традиционно ще заложат 
на дрехи, електроника и 
детски играчки. Данните са 
от съвместно проучване на 
най-голямата платформа за 
онлайн търговия в България 
aukro.bg и сайта за сравня-
ване на цени pazaruvaj.com, 
но средният бюджет от 280 
лв. касае не само пазаруване 
в интернет.

Същевременно с 10 на 
сто се е увеличил броят на 
потребителите, които ще 
избират подаръци и от ин-
тернет магазините, освен 
офлайн. Месец преди Ко-
леда те са цели 79%, сочат 
данните от проучването. 
Потребителите изтъкват 
като основни предимства 
на онлайн магазините 
удобството да не се редиш 
на опашка, наличието на 
по-голям избор и конку-
рентните цени. За 3/4 от 
анкетираните водещ мотив 
при покупка е качеството, 
докато само 18% считат 
цената за определяща.

Наблюдава се и тенден-
ция българите все по-често 
да търсят подробности за 

продук-
тите в 

и н -
тернет, пре-
ди да направят по-
купка (82% от анкетираните 
възнамеряват да направят 
това). Почти половината от-
говорили планират колед-
ното пазаруване максимум 
2 седмици преди празника. 
Близо половината от по-
требителите очакват да 
се справят с покупките за 
ден-два, а една четвърт са 
готови да отделят само ня-
колко часа. 

Един потребител планира 
да зарадва средно шестима 
свои близки и приятели, 
според проучването. Бюд-
жетът на дамите е около 
250 лв., докато мъжете са 
склонни да отделят близо 
300 лв. Макар и с по-малко 
средства, жените планират 
да зарадват по-голям брой 
хора, отколкото мъжете. 
Въпреки настройката за ко-
ледно пазаруване само една 
четвърт от потребителите 
очакват да бъдат изненада-
ни с празничните оферти и 
намаления.

79% от българите ще 
пазаруват и онлайн за Коледа

Международната компа-
ния AES Geo Energy, която 
инвестира 270 млн. евро 
във ветроенергийния парк 
«Свети Никола» край Ка-
варна, планира да изгради 
втори ветрогенераторен 
парк в местността. Нови-
ната е съобщил самият 
Томас Функе - управител 
на българо-германската 
к о м п а н и я 
„ Ге о  П а -
уър”, местен 
партньор на 
AES.

« С в е т и 
Н и к о л а » 
стартира ра-
бота преди 
година и по-
ловина. Той 
разполага с 
52 турбини 
и обща ин-
с т а л и р а н а 
мощност от 
156 мегава-
та. Все още 
обаче паркът 
не работи с 

пълен капацитет, а с 80% 
от планираната мощност. 
Причина са проблемите в 
присъединяването на про-
изведената електрическа 
енергия, коментира Функе. 
По думите му в момента на 
пуска на ветроенергийните 
мощности НЕК не е била го-
това да приеме произведе-
ната енергия. Функе уточни, 

че този проблем може да се 
преодолее чрез построя-
ването на две подстанции 
- край каварненското село 
Видно и край град Добрич. 
За да ускори работата по 
проекта, «Гео Пауър» е по-
могнала в закупуването на 
земята за подстанциите и 
участва в строителството на 
новия електропровод.

Топим се  Топим се  
с 2 млн. в с 2 млн. в 

следващите следващите 
40 години40 години

сисилнлнияия п полол.. 

AES Geo Energy строи втори 
ветрогенераторен парк край Каварна
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Из блога на Румен Белчев 

Ний сме весела компания! Пием, 
пеем, пушим, дамаджани сушим - 
да се пука кризата!

Купонът у нас никога не спира 
- както просветният министър 
Игнатов мъдро “обясни с усмивка 
на студентите да не се учудват, ако 
българските им домакини ги по-
черпят с ракия или уиски в 5 часа 
сутринта, защото все някъде по 
света е 5 часа следобед”… Цитатът 
е от “СТАНДАРТ”, а мъдростта - от 
министъра, на когото сме поверили 
бъдещето на нацията.

Как да не обичаш тая страна! Как 
да не се кефиш на нея! Която и зна-
менитост да дойде у нас, при вида 
на уредената ни и стегната държава 
е обхваната от непреодолима еуфо-
рия! Отворете “ТЕЛЕГРАФ” - ето 
ги Сталоун, Ван Дам, Лундгрен и 
Стейтъм - очаровани от това, че у 
нас е непрекъснато пет следобед - 
“Непобедимите хвърлят салфетки 
на чалга”. Тук е България - госпо-
жице, да му отпуснем края!

Единствените хора, които имат 
някакви проблеми у нас, са дието-
лозите - хората напоследък не ги 

търсят. В “ТРУД” има 
някакво обяснение - 
“Българинът купува 
все по-малко храна”. 
“24 ЧАСА” подхождат 
по-оптимистично - 
евала, така се прави 
- трябва на тоя живот 
да се гледа позитив-
но - “Пестим 1/4 от 
доходите и живеем 
с буркани от баба”. 
По-любопитно е за-
ключението на газе-
тата - “Така обаче се 
наливали основите на 

богатството”. И още на следващия 
ден възторжено ни информира: 
“Насекомите са бъдещата ни храна”. 
Един приятел закачи страницата в 
килера си - да плаши хлебарките. 
Засега уплашени са само децата 
му.

Да не си мислите, че гуляем без-
отговорно! Напротив - консуми-
раме винаги отговорно и с мярка! 
Дори президентът консумира 
отговорно - под контрола на НСО. 
“Без рохки яйца на “Дондуков” 
2 - твърдо заявява “СТАНДАРТ”. 
Защо? Отговорът не закъснява 
- “Държавният глава не може да 
си позволи свободния режим на 
всеки друг - няма как да прескача 
постоянно до тоалетната по време 
на пресконференция, да речем”…

Държавният глава още не е 
встъпил в длъжност, така че, ако 
иска, може да си пържи яйцата и 
по панагюрски, но премиерът оче-
видно е на диета - дава неуморно 
интервюта. Майсторката на бани-
ците напусна “ТРУД”, но животът 
продължава! Безценните откро-
вения на г-н Борисов стряскат, 

трогват и очароват феновете му на 
две-три вестникарски страници.

Вие си мислите, че сте избрали 
президент? Малко се заблуждава-
те - не сте вие. Ето ви истината от 
първа ръка: “В края на краищата 
от мен зависеше да избера кой да е 
президент”…

Вие си мислите, че парите за 
здравеопазване отиват за вашето 
здраве? Поразсъждавайте малко 
над този откъс: “Въпреки че даваме 
огромни пари за здравеопазва-
не - 3 млрд. 250 млн. лева за 2012 
година…

- …Те изтичат като от каца без 
дъно (предполага интервюира-
щата)

- Не, доста от болниците изчи-
стиха задълженията си…”

Вие си мислите, че бате Бойко е 
майка и баща на нацията? Не - вну-
че е! Ето заглавието - “Българинът 
живее за внуците си, затова гласува 
за мен”. Пък ние си мислехме - за 
Плевнелиев… Дано и той да си е 
мислил така…

Художествените умения на пре-
миера тържествено са представени 
за първи път пак в това интервю 

- на меню от вечерята с Барозу 
със собствената си десница той е 
начертал светлото бъдеще на стра-
ната - странно приличаща на бяла 
мечка - кръстосана от магистрали 
и четирилентови пътища.

А отдолу председателят на Ев-
ропейската комисия е добавил: 
“Барозу (сърце) България”…

Не става ясно към колко часа е 
станало това знаменателно събитие 
- сигурно към пет следобед… Над 
Британската империя слънцето 
може и да не залязва, но у нас ви-
наги е пет следобед!

Е-vestnik.bg

В  п о с л ед н ат а 
седмица скандал 
р а зцепи Съюз а 
на издателите на 
вестници. За пред-
седател на тая орга-
низация бе избран 
Любомир Павлов, 
един от собстве-
ниците на “24 часа” 
и “Труд”. В знак на 
протест напусна-
ха издателите на 
“Стандарт”, “Земя”, 
“Новинар” и сп. 
“Тема”. Напусна и 
досегашният председател 
Тошо Тошев.

“Стършел” никога не е бил 
член на тоя измислен съюз. 
Защо да членуваме в орга-
низация, където повечето 
от членовете бяха бивши 
служители и агенти на ДС - 
Димитър Иванов (”Земя”), 
Тодор Батков (”Стандарт”), 
Тошо Тошев… Какво място 
имаме при хора, които с 
журналистиката си лъска-
ха обувките на властта? Те 
правеха чупки в кръста и на 
Първанов, и на Станишев, 
и на Доган… Те създадоха 
медийния герой Бойко Бо-
рисов, не престават да го 
обслужват и сега.

“Стършел” не е участвал 
и в раздаването на измисле-
ните награди “Черноризец 
Храбър”, по-известни в 
гилдията като “Блюдоли-
зец Храбър”. Защото ги 
получаваха журналисти и 
журналистки, изпълнява-
щи поръчки. Като Мадам 
В., например, която об-
служваше медийно партии 

и лидери. И въртеше не 
само дописки-ръкоделия по 
поръчка, а и баници, дето 
ги разнасяше на крака при 
победители в изборите.

С тая ж у рна лис тика 
“Стършел” няма нищо 
общо. Като истински не-
зависим вестник ние не 
зависим от Тошовци, Бат-
ковци и политически тат-
ковци. Нямаме нищо общо 
с икономически групиров-
ки и сенчести бизнесме-
ни. “Стършел” е вестник с 
традиции и достойнство. 
Страниците му няма да 
пожълтеят с лъжи и сен-
зации, езикът му няма да 
слезе до улицата, а ще си 
остане чистият литерату-
рен български език. Пък 
ако ще зависим от някого, 
нека това да са нашите 
читатели.

Затова не искаме да има-
ме нищо общо и със съюз, 
оглавяван от Любомир Пав-
лов.

Този господин първо 
трябва да обясни как при-
ватизира Общинската бан-

ка. И как спечели парите 
за купуване на ВАЦ-овите 
вестници. А после да си по-
гледне панталоните, оцапа-
ни в жълто от жълтата жур-
налистика, коя-
то налага. Няма 
що, хубавeц-
вестникар си 
намери българ-
ската преса да я 
представя пред 
читателите.

Той е толкова 
чист и хубав, 
колкото са и 
конкурентите 
му от другата 
медийна гру-
пировка - тото-
мамата Ирена 
К р ъ с т е в а  и 
д е т е т о - ч у д о 
Делян Пеевски. Които на-
купиха вестници, радиа и 
телевизии с парите на Кор-
поративна търговска банка. 
Не случайна банка, а трезор 
на държавни фирми, които 

държат там сметките си. 
Точно с тия държавни 
финанси се създаде и 
съществува мрежата 
Кръстева-Пеевски.

Първо обслужваше инте-
ресите на Доган, а сега хва-
ли Борисовото управление. 
И паяжината й обхваща не 
само медиите, а и вестни-
карското разпространение. 

Мама Ирена и детето-чудо 
изкупуват все повече раз-
пространителски фирми, 
за да наложат монопол на 
пазара. А Държавната ко-
мисия за защита на конку-
ренцията се прави на сляпа, 
глуха и няма.

Нищо добро не очаква 

свободното слово с такива 
издатели и такива разпро-
странители. За честната 
журналистика идват труд-
ни времена.

Но “Стършел” е показал, 
че може да се държи до-
стойно. И читателите ни 
го знаят.

Защо „Стършел“ няма нищо няма нищо 
общо с хубавци-издатели,общо с хубавци-издатели,

тото-майки и деца-чудо?
И къде сме ние?И къде сме ние?

Над Британската Над Британската 
империя слънцето империя слънцето 

може и да не залязва,може и да не залязва,

трогват и очароват феновете му на
две-три вестникарски страници.

б

- …Те изтичат като от каца без 
дъно (предполага интервюира-

)

- на меню от вечерята с Барозу 
със собствената си десница той е 

б

НО У НАС ВИНАГИ Е ПЕТ СЛЕДОБЕД!НО У НАС ВИНАГИ Е ПЕТ СЛЕДОБЕД!
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Малката Голяма 
Вегетарианска 
книга

Вегетарианската храна 
е вкусна, здравословна, 
полезна и изцяло щадя-
ща околната среда. В тази 
книга има над 560 чудес-
ни рецепти за всичко – 
от супи, хляб, сандвичи 
до пици, ориз, варени, 
пържени, печени или су-
рови зеленчуци, салати, 
десерти. Великолепно 
илюстрирана с повече от 
700 цветни снимки.

Микровълнова 
фурна: 
Ястия с месо

Н а с т о я щ а т а  к н и г а 
с ъ дъ р ж а  р е ц е п т и  з а 

ястия, приготвени във 
фурната, както и някои 
тънкости при използва-
нето на този домакински 
уред. Микровълновата 
фурна се използва лес-
но, тя е икономична и 
спестява време. Ястията 
могат да се приготвят 
директно в съдовете за 
сервиране. Разликата 
между обикновената и 
микровълновата фурна 
е тази, че микровълните 
действат върху молеку-
лите на хранителните 
продукти веднага след 
началото на печенето, а 
обикновените фурни се 
нуждаят от предвари-
телно затопляне, което 
отнема повече време. 
Фурната с конвекция 
дава същите резултати 
като традиционната.

Любими ястия: 
Гювечи

Горещи и дъхави, изва-
дени току-що от фурната, 
обилно поръсени със 
свежи зелени подправ-
ки, покрити със златиста 
коричка, те примамват с 
аромата и вкуса си.

Любими ястия с Фасул
90 рецепти за най-

хубавите салати, супи, 
ястия със зрял фасул.

Традиционни или не-
обичайни, постни или 

с месо, но винаги вкус-
ни и ароматни ястия от 
българската и чужде-
странна кухня.

Православен 
Календар

12-листов календар с 
богата и полезна инфор-
мация

Официални празници
Църковни празници
Професионални праз-

ници
Лунни фази
Страница за лични бе-

лежки

 Да си сготвим вкусна Коледа!

Време е за СЛАДКИ с вкус Време е за СЛАДКИ с вкус 
на мед, канела, карамфил... на мед, канела, карамфил... 

Ухание за КОЛЕДА

Навън е сняг и вятър, а 
вътре е топло, уютно, ухае 
на мед, канела, карамфил. Ех, 
как бързо се размечтахме за 
Коледа! И с право. Колкото 
повече се вижда краят на 
годината, толкова по-силно 
звънят звънчета в ушите ни, 
причува ни се тропот на еле-
ни, привиждат ни се накичени 
с гирлянди и шарени топчета 
малки и големи елхи.

А къде се е видяло коледна 
трапеза без хрупкавите баби-
ни сладки, които само по това 
време сръчните домакини си 
позволяват да правят? Кафяви, 
с цветна глазура, във форма на 
елхички, човечета, еленчета, 
звездички... Да, някога цялото 
това гастрономично разточи-
телство е било привилегия на 
богатата аристокрация, защото 
захарта открай време си е скъп 
лукс.

Днес обаче коледната ку-
рабийка е радост не само за 
детските очи и покана на Бело-
брадия старец да се подкрепи, 
преди да поеме с подаръците 
към следващия дом. Към хруп-
кавата сладост си позволяват 
да посегнат и дамите, спазва-
щи най-строги и изтощителни 
диети.

Всичко това си има своя-
та стара, стара история, коя-
то идва от далечни векове. 
Възникването на коледните 
сладки, разбира се, е свързано 
с най-великото откритие на 
човечеството – хляба, появил 
се още в епохата на неолита 
като смес от вода и житни 
зърна, която хората слагали да 
се пече върху горещи камъни. 
Първото писмено споменаване 
на омесени с вкусни подправки 
медени сладчици е около 350 г. 
пр. Хр. Били са познати още на 
древните египтяни. Римляните 
също говорят за медените ла-
комства panus mellitus.

Според историците във вида, 
в който днес са ни познати, ко-
ледните сладки са изобретени 
в град Динан (Белгия). Най-
голяма заслуга за съществува-
нето и популяризирането им 
имат германците, които от ве-
кове приготвят своите „лебку-
хени” специално за Рождество 
Христово. Някога католически 
монаси в Германия създават 
първия Lebkuchen (меденка) 
– сладкиш с мед или с петмез, 
подправен деликатно с джин-
джифил. Точно той се смята за 
първоизточник на коледните 
курабийки.

И на Изток ги правят – в Русия 
още от IХ век пекат „меден хляб” 
- първообраз на днешните 
руски коледни пряники. В нача-
лото това било смес от ръжено 
брашно с мед и плодов сироп, 
а през ХII–ХIII век, когато запо-
чват да се появяват и екзотични 
подправки от Индия и Близкия 
изток, коледните курабийки 
получават днешното си наи-
менование. Те задължително 
съдържат черен пипер, джин-
джи, портокалова кора, лимон, 
мента, ванилия, анасон, кими-
он, индийско орехче, канела 
или карамфил. През ХVIII–ХIХ 
век производството на колед-
ни сладки процъфтява и далеч 
на север, в Архангелс и Курск, а 
вкусните тверски сладки отва-
рят магазини в Париж, Берлин 

и Лондон.
През средните векове тра-

дицията завладява Стария кон-
тинент. И досега има градове в 
Европа, исторически белязани 
от това специфично сладкар-
ско производство – германския 
Нюрнберг, полския Торун, чеш-
кия Пардубице, руския Тула...

В месеца преди Коледа във 
всяка къща се пекат огромни 
количества сладки – меденки 
или познатите ни днес шпри-
цовани курабийки. Шведите 
предпочитат папаркакор – 
хрупкави, много вкусни ка-
фяви сладки със и без украса, 
задължително с лют джинджи 
и черен пипер. Норвежците 
пък спазват традицията, като 
приготвят крумкаке – арома-
тизирани с кардамон вафли, 
които най-често се сервират, 
завити в конусовидна форма. 
С годините обаче се налага 
традиционното изрязване на 
курабийките във форми с ко-
ледни символи.

Не друг, а холандците пре-
насят първите коледни слад-
ки на Запад, към Америка, 
през 1600 година. Самата дума 
cookie (бисквитка) произлиза 
от холандската koeptje, която 
означава малък кейк. В рецеп-
тите навсякъде по света обаче 
е задължително присъствието 
на сушени плодове, мед или 
петмез (меласа) и повече под-
правки като джинджи, канела, 
кардамон, карамфил, черен 
пипер...

Коледните курабийки днес 
не само са популярни, те са 
семейна традиция, предавана 
от поколения наред. Разноо-
бразието им е невероятно, а 
украсата – толкова различна, 
колкото и хората, които ги 
правят. Най-често срещани 
са тези със захарна глазура, 
защото предоставят широки 
възможности за декориране. 
Меденките с джинджифил и 
шприцованите сладки също са 
предпочитани от домакините. 
А рисуването им с бяла или 
оцветена глазура, приготвяна 
от пудра захар и вода, е една 
от най-харесваните техники. 
Курабийките могат да бъдат 
тънки, плоски или твърди, или 
пък пълнени с мармалад или 
орехова смес.

Сега е времето да изпечете 
и големи, правоъгълни кори 
от тесто за коледни курабийки 
и да вложите цялата си фанта-

зия, като ги изрежете в 
различни фигурки, или 
да направите вкусни из-
ненади за децата. За-
едно може да построите 
канелената къщичка на 
Баба Яга също като в 
приказката на Хензел и 
Гретел. Всъщност може 
да я кръстите, както си 

пожелаете – на Снежанка или 
на Снежната кралица. Важно-
то е да има много мед, захар, 
канела, подправки, захаросани 
пръчици, сушени плодове, шо-
коладови топчета. И една голя-
ма доза усмивки, разбира се.

Една част от коледните слад-
ки отделете за украса на колед-
ната елха и прозорците. Друга, 
за да напълните чорапчетата 
на хлапетата вкъщи, трета – за 
да почерпите добрия Дядо 
Коледа.

А останалото огромно ко-
личество? 

Нека ви е сладко – коледните 
курабийки са безценно изку-
шение, защото са дълготрайни 
и колкото повече стоят, толкова 
по-вкусни стават. И накрая един 
съвет – съхранявайте ги в ме-
тална кутия с парченца наряза-
на ябълка, за да останат дълго 
време ароматни и свежи.

Коледни сладки 
с подправки

Продукти за около 40 броя 
– 100 г меко масло, 80 г петмез, 
250 г брашно, ½ ч. л бакпулвер, ½ 
ч. л канела, ½ ч. л джинджи, ½ ч. 
л кардамон, 1/4 ч. л сол, 3 зърна 
чер пипер, 50 г захар, 1 яйце, 
150 г пудра захар, 2-3 супени 
лъжици гореща вода

Смесват се маслото и пет-
мезът, загряват се на умерен 
огън до еднородна смес, която 
после леко се охлажда. В купа се 
смесва предварително пресято-
то брашно, бакпулверът, солта, 
захарта и подправките. Добавят 
се яйцето, маслото и петмезът. 
Бърка се с дървена лъжица до 
получаване на меко тесто, което 
се меси върху набрашнен плот, 
докато престане да лепне. 

Оставя се за час в хладил-
ника, след което се разточва 
върху плота на кора с дебелина 
5 мм. Сладките се изрязват в 
желани форми, след което се 
изпичат на 180 градуса върху 
хартия за печене около 10-12 
минути. Изваждат се от тавата, 
след като изстинат. Могат да се 
украсят според желанието и 
фантазията. 

Юлия Ташева
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Богдан Димитров Филов е 
виден български археолог, 
историк на изкуството и 
политик. Той е министър-
председател на България 
в 57-то и 58-то правител-
ство (1940-1943) и регент 
на малолетния цар Симеон 
II (1943-1944).

Богдан Филов е учен с важ-
ни приноси в археологията 
и историята на античното 
и средновековно българ-
ско изкуство. Като политик 
Филов до голяма степен е 
отговорен за включването 
на България във Втората 
световна война на страната 
на нацистка Германия през 
март 1941 година.

Екзекутиран е заедно с 
другите регенти, министри, 
депутати и много членове на 
интелигенцията от периода 
1940–1944 г. през нощта на 2 
февруари 1945 г. Цялото иму-
щество на семейството му е 
конфискувано, а научните 
титли — отнети. Името на Б. 
Филов за дълги години е за-

черкнато от научната и поли-
тическа сфера у нас, негови-
те съчинения са забранени, 
укривани или унищожени. 
Стига се до абсурда главни-
те му приносни трудове по 
археология и тракология 
да се цитират без име, а със 
звездички.

Присъдата на Народния 
съд е отменена с Решение 
№ 172 на Върховния съд от 
26 юни 1996 г. Реабилитиран 
е научно на сесия на Архео-
логическия институт едва 
през март 1990 г., а не много 
след това е възстановен и 
портретът му в сградата на 
БАН като бивш председател 
на Академията.

НЕИЗМИСЛЕНА ИСТОРИЯ

Висши партийни институ-
ции преди демократичните 
промени през 1989 г. често 
са играли ролята на своео-
бразни цензурни караули. 
За да се докоснат до някоя 
политическа или изявена 
творческа личност от онова 
време, обявена за «табу», 
определени сили от обще-
ството е трябвало да полагат 
неимоверни усилия за прео-
доляване на забраната.

С годините забраната над 
анатемосаните личности, 
неиздържала натиска на вре-
мето, започва да се пука по 
шевовете. Това се забелязва 
осезаемо с подготовката по 
честването на 13-вековната 
история на българската 
държава (681 - 1981 г.). Като 
«последен караул», и Тодор 
Живков е принуден да ла-
вира и отстъпва. С негова 
благословия е коригирано 
отношението към писателите 
и учените Димитър Талев, 
Константин Константинов, 
Атанас Далчев, Симеон Ра-
дев, академик Михаил Ар-
наудов и др.

Но и в този си жест пар-
тийният и държавният лидер 
е непоследователен. Като 
истински «самодържец» той 
си затваря очите спрямо 
реабилитирането на едни, а 
се разправя по своему с дру-
ги. Под влияние на дъщеря 
си Людмила и в зависимост 
от обстоятелствата Живков 
все пак отпуска юздите и 
историческото ни наследство 
започва да излиза извън 
окото на шпионката. Това 
се отнася най-вече за голе-
мия историк на античната 
култура и археология проф. 
Богдан Филов, изкушил се 
от съблазните на властта 
(министър-председател на 
България - 1940-1942) и след 
смъртта на царя член на ре-
гентския съвет (1943-1944).

С щедрата благословия на 
Людмила Живкова проф. 
Илчо Димитров прави про-
бив в цензурната броня, като 
заедно с Надежда Пръвчева 

подготвя за печат дневни-
ка на една творческа лич-
ност, «отдала дарбата си, 
името си, делото си на най-
реакционните сили на обще-
ството, на най-ретроградната 
идеология - фашизма». За-
това професорът от нашата 
Алма матер се захваща от-
говорно със задачата.

„Съзнавах - ще напише в 
мемоарите си той, - че изда-
нието ще има силни против-
ници до края (пък и Людмила 
я нямаше вече), та мислех как 
да предваря ударите“.

След тригодишна упорита 
работа (1980-1983) профе-
сорът се залавя с встъпите-
лен очерк към изданието на 
дневника. Това всъщност е 
първият нов прочит на на-
учното и политическото дело 
на заклеймения от новата 
власт учен, високо ценен от 
историческата мисъл в Ев-
ропа.

Веднъж изпитал шамарите 
на догматичната тогава исто-
рическа критика за книгата 
си «Буржоазната опозиция в 
България. 1939-1944» (1969), 
проф. Димитров предусеща и 
втори удар. В обемистия си 
очерк «Проф. Богдан Филов 
и неговият дневник» той 
проследява трайната диря 
на учения в развитието на 
българската наука и обра-
зование, но и го посочва за 
пример на интелектуалното 
и моралното опустошение 
на една творческа личност, 
изиграла «зловеща роля в 
най-новата ни история». 

Имащ ясно и научно виж-
дане за историческите проце-
си в света и страната, умеещ 
да прави научни заключения, 
именитият ни историк не се 
страхува да предложи очерка 
за печат в специализирани 
научни списания. Всички 
обаче му отказват. Чест пра-
ви на главния редактор на 
списание «Пламък» - Георги 
Константинов, който един-
ствен се осмелява и пуска 
първата част в кн. 1 на юби-
лейната 1984 г.

Реакцията не закъснява. 
Както се очаква, цялото дог-
матично войнство - и сред 
управници, и сред истори-
ческите среди - яростно се 
нахвърля срещу публика-
цията. В интерес на истори-
ческата истина единствено 
проф. Людмила Стефанова 
от СУ изпраща своето одо-
брително писмо по повод 

публикацията. Провеждат се 
събрания, пишат се закани на 
възмущение до ЦК с искане 
да се спре отпечатването на 
очерка за Богдан Филов и да 
се потърси строга партийна 
отговорност на главния ре-
дактор на списанието.

Авторът на очерка тога-
ва е първи зам. зав. отдел 
«Пропаганда и агитация» и 
кандидат-член на ЦК на БКП 
- все отговорни позиции, 
поради което всички недо-
волства от него са донасяни 
направо на Живков. Запо-
дозрели го в реабилитация 
на фашисткия учен, срещу 
него се противопоставят 
членове на Политбюро и ЦК 
(Йордан Йотов, Петър Мла-
денов, Давид Елазар и др.) 
и особено от централното 
ръководство на СБПФК, 
оглавявано тогава от д-р Вл. 
Бонев. От историците най-
непримирими към «престъ-
пното своеволие» са проф. 
Ф. Христов, акад. Н. Тодоров, 
проф. М. Исусов и др.

Всичките им доводи из-
глеждат необорими: пише 

се и се издава дневникът на 
Филов, а не този на Георги 
Димитров, и то в юбилейната 
за Девети септември година! 
Това не е ли обмислена акция 
за реабилитиране на буржоаз-
ната историческа наука? Ав-
торът на очерка не се ли опит-
ва да оневини управляващата 
тогава върхушка като жертва 
на британската външна по-
литика? Накратко:

проф. Илчо Димитров 
е станал изразител 

на надигащата се у нас 
националистическа 

вълна.
Донос стига, естествено, и 

в Москва. Сигналът е недвус-
мислен: «известният антисъ-
ветчик» подготвя за издава-
не дневника на фашисткия 
министър-председател на 
България, което щяло «да на-
вреди на българо-съветските 
отношения». Посолството на 
СССР в София веднага по-
лучава от издателството под-
готвения за печат ръкопис, 
с което се потвърждава «ис-
тинността» на сигнала. И най-
вече: дневникът на Филов е 
влязъл като документално 

доказателство в обвинител-
ния акт на т.нар. Народен 
съд срещу престъпленията 
на монархофашизма.

По различни поводи уни-
калният дневник е ползван 
частично и са публикувани 
отделни негови текстове (в. 
«Народен съд», в. «Отече-
ствен фронт», в. «Труд»). На-
писан на обикновени тетрад-
ки с много четлив почерк, за 
начална дата е поставен 19 
март 1939 г., а за крайна - 3 
септември 1944 г. Като всеки 
дневник на политическа и 
интелектуална личност и 
този на проф. Богдан Филов 
е изключително важен личен 
документ. Построен върху 
хронико-документално из-
ложение, при него няма дис-
танция във времето - писан 
е по следите на събитията 
или заедно с тях. Поради 
това, че този жанр писания 
не е предназначен за външна 
употреба, а само за лична, 
авторовото повествование 
е по-интимно, непосред-
ствено. В този смисъл днев-
никът на Филов е откровена 

повест, изповедни записки, 
чрез които може да се про-
никне в личния му живот, а 
и хроникиране на събитията 
в едни от най-драматичните 
години от историята на чо-
вечеството.

Филов явно е държал на 
дневника си, щом пред На-
родния съд казва, че той е 
просто pro memoria. Тоест, 
че някой ден би могъл да го 
използва като суров матери-
ал в изложение на събития и 
политика, в които лично той 
е участвал като министър-
председател. Затова и днев-
никът е рядък източник за 
годините от Втората светов-
на война. 

Записките са водени ком-
петентно от историк, с оглед 
на бъдещи мемоари и със 
съзнанието за значимостта 
на отбелязваните събития 
и за собствената историче-
ска роля на автора. В този 
смисъл фактите в дневни-
ка не са изложени безпри-
страстно, което личи от под-
бора им. Бидейки първо лице 
на тогавашната управляваща 
върхушка, Филов вярва в 
каузата и затова от текста 

на дневника лъха 
искреност към 
хитлеризма и не-
говата идеология.

П о я в а т а  н а 
дневника в само-
стоятелна книга 
всъщност е плод 
на разкрепостено-
то виждане на ня-
кои учени спрямо 
историческото ни 
наследство, поо-
щрявани от Люд-
мила Живкова. 
Техните опоненти 
се възползват от 

нейната кончина, та яростно 
се нахвърлят върху автора 
на очерка за Филов и съста-
вителя на неговия дневник. 
Планираното му излизане 
през юбилейната 1984-та 
отпада, както и през следва-
щата година, а работещият в 
апарата на ЦК професор е от-
странен. Състудентът му по 
история - Г. Атанасов, тогава 
канд.-член на Политбюро, 
прокарва решение и чл.-кор. 
Ил. Димитров е избран за 
зам.-председател на БАН.

Междувременно в защита 
на изданието застава секре-
тарят на ЦК по идеологията 
проф. Ст. Михайлов. Той 
настоява «Дневникът» да 
излезе през 1985 г., т.е. преди 
поредния партиен конгрес. 
Различията във върха стря-
скат директора на издателство 
«Отечествен фронт» и появата 
на дневника става проблема-
тична. За да защити излиза-
нето на дневника в самостоя-
телна книга, съставителят му 
пише лично до Живков. В 
прав текст проф. Димитров 

го предупреждава: 

„Всяка спряна 
книга е обвинение 
срещу властта.“

Непредсказуемото поведе-
ние на генералния секретар 
на БКП създава допълнител-
но напрежение. За някаква 
си книга той няма да си раз-
вали достлука с Москва, та 
взема пилатовско решение: 
дневникът да се публикува, 
като част от екземплярите 
носят гриф «За служебно 
ползване», а останалите да 
се изпратят в Сливенския 
склад-затвор за инкрими-
нирана литература (тук се 
намират Библията, «Лице» 
на Бл. Димитрова и др.). 
Така силно оспорваното из-
дание под общата редакция 
на проф. Ил. Димитров е 
подписано за печат чак през 
март 1986 г.

На официалния прием в 
резиденция «Бояна» по слу-
чай откриването на Втория 
конгрес по българистика 
(24.V.1986 г.) Живков казва 
на проф. Димитров:

„Решихме дневникът 
на Филов да не се 

пуска в продажба. 
Само част от тиража 

ще разпространим 
за библиотеки и 

специалисти.“
Как да му опонира съста-

вителят? Все пак са преодо-
лени умишлено създаваните 
пречки по неговото отпечат-
ване. Не успява да отреагира 
и на упрека на «последния 
караул»: «Аз го преглеждах 
и си рекох: «Какво заключе-
ние ще си направят хората? 
Фашистите са защитавали 
България, а комунистите я 
предадоха.» Пред свои при-
ближени е още по-язвителен: 
«Абе, те искат да го изкарат 
по-голям патриот от нас!»

Любопитното в случая е, 
че навремето ръкописът е 
спасен от милицията, т.е. 
от хората на Живков. В су-
матохата около 9.IХ.1944 г. 
от апартамента на Филов 
са изхвърлени 4 куфара, в 
един от които е бил и днев-
никът, по-късно изпратен 
в Централния държавен 
исторически архив (ЦДИА) 
за съхранение.

След толкова премеждия 
той излиза в самостоятел-
на книга през пролетта на 
1986 г. в 5000 екземпляра. 
Изпълнено е и указанието 
на Живков - голяма част от 
тях са «арестувани» и въдво-
рени в Сливенския затвор, а 
другата е дадена за служебно 
ползване - с номер, печат и 
срещу подпис на длъжност-
ното лице.

Страницата подготви: 
Юлия Ташева

Дневникът на Богдан Филов –
историческо наследство извън окото на шпионката
„Известен антисъветчик“ подготвя за издаване записки на фашисткия министър-председател на България

Богдан Филов, Богдан Филов, 
принц Кирил и принц Кирил и 
генерал Михов генерал Михов 
полагат клетва полагат клетва 
като регенти като регенти 
през 1943 г.през 1943 г.
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Вече няма и следа от то-
плото слънчево лято. Кол-
кото и да не ни се иска, дре-
хите ни стават по-мрачни и 
едноцветни, а настроение-
то - минорно. Ето няколко 
успешни начина да освежи-
те сивото си ежедневие. А и 
нали очакваме Коледа!

На първо място използ-
вайте топлите аксесоари. 
Изберете си шапка, шал и 
ръкавици в свежи и весели 
тонове. Добавете ги към 
тоалета си и ще станете в 
миг по-свежа, привлекател-
на и красива. Тук е важно 
да ги съчетаете добре, за 
да не бъдете прекалено 
шарена. Това е приоритет 
на елхата.

Изберете красиви и по-
едри бижута, които да осве-
жават дрехата, лицето и 
ръцете ви. Ако в тях има 
цветен камък, който ви 
подхожда, ефектът ще бъде 
още по-голям и заинтри-
гуващ.

Заложете на ефектен ма-
никюр. Цветът на нокти-
те продължава да грее на 
ръцете ви, след като свали-
те ръкавиците си.

Гримът в кафяво-златисти 
нюанси ни връща към то-

Тази зима 
водещ 

акцент във 
визията 
ще бъдат 
ШАПКИТЕ

През сезона много актуални са 
аксесоарите в синьо и червено, 
както и по-големите бижута

плото и сияйно лято. В 
мрачните зимни дни избе-
рете въздействащи цветове 
за сенките.

Този сезон много модер-
ни са сините и червените 
аксесоари. За да сте в крак 
с времето, заложете на тях 
при избор на чанта, обувки 
и колан.

Ако сега сте решили да 
се вталявате, по-добре за-
бравете бързо тази идея. 
Редица учени са установи-
ли, че диетите през зимата 
са безполезни и крайно 
изтощителни за организ-
ма. Лошото време, ниските 
температури, по-кратките 
дни не предразполагат към 
спорт и гладуване.

Освен това, отслабване-
то през зимните месеци е 
трудна задача и изисква 
много повече усилия, а 

резултатите не са задово-
лителни, тъй като на вас ви 
се иска да се сгушите под 
одеялото, а не да излезете 
и да потичате в парка.

Летният сезон предразпо-
лага към спазването на дие-
та и спортуване. Тогава има 
подходящи пресни сезонни 
зеленчуци, които са храни-
телни и полезни. Горещото 
време е най-удобно, тъй като 
самият организъм не иска да 
обработва тежки храни, ко-
гато термометърът премине 

в горещите му стойности. 
Тогава ограничаването на 
храната няма да е бреме, а 
истинско удоволствие. До-
като обаче отново се насла-
дим на слънчевите месе-
ци догодина, можем да 
поддържаме формата 
си със здравосло-
вен режим на 
х р а н е н е  и 
у м е р е н а 
двигател-
на актив-
ност.

щите му стойности. 
ограничаването на 

а няма да е бреме, а 
ско удоволствие. До-
аче отново се насла-
слънчевите месе-

одина, можем да 
ржаме формата 

здравосло-
ежим на 
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Диета през зимата? По-добре забраветеДиета през зимата? По-добре забравете

Ръкостискането като поздрав, както и като 
важна част от бизнес отношенията, е част от 
културата ни от векове. И въпреки това има 
хора, които се притесняват, когато трябва да 
стиснат ръката на бизнес партньор, колега 
или просто приятел.

Дали да стисна повече, или по-малко? А 
да раздрусам ли ръката на човека отсреща? 
Колко продължава едно ръкостискане? На 
тези въпроси отговарят учените от универ-
ситета в Манчестър. Ето осемте стъпки, които 
те препоръчват.

Ръкостискането се прави с дясната ръка, с 
пълен захват и здраво стискане, което обаче 
не трябва да е прекалено силно.

Дланта трябва да се намира по средата меж-
ду теб и човека, с когото си стискаш ръцете.

Пръстите ти, без палеца, трябва да са под 
дланта на човека отсреща.

Ръката ти не трябва да е изпотена. Трябва 
да е абсолютно суха.

Приблизителен брой раздрусвания на ръка-
та на отсрещния човек – най-много три. При 
това те не трябва да са прекалено енергични, 
но и не трябва да са твърде вяли.

Колко да продължи ръкостискането – 2-3 
секунди.

Задължително трябва да гледаш човека в 
очите, докато стискаш ръката му.

И накрая, много важно е да се усмихнеш и 
да придружиш ръкостискането с подходящ 
устен поздрав.

Стисни ми 
ръката, 

приятелю мой!

Жените, както и мъжете, често си губят главата от любов. 
След като обаче премине първата фаза на силната химия, идва 
ред на рационалната мисъл за връзката, твърди австралийският 
свещеник Пат Конър. Той води предбрачни курсове за двойки 
и е автор на книгата „За кого не бива да се жениш“. Освен това 
изнася лекции пред ученички и студентки за правилния избор 
на партньор за цял живот. Пат Конър препоръчва годеж или 
просто период от една година, колкото е необходимо на хората 
да се опознаят добре и да преценят дали са един за друг.

Мамино синче – Това е мъж, кой-
то не е в състояние сам да взима 
решения, разговаря повече с майка 
си, отколкото с партньорката си и 
очаква жената да се грижи за него 
също като майка му.

Мъж, който не се оправя с па-
рите - независимо дали заплатата 
му е малка или не, не умее да си 

подрежда приоритетите, такъв мъж е 
голямо бреме за брака, който лесно може да се разпадне 

заради скандали за пари, казва Конър. 
Мъж, който няма приятели - Конър казва, че не е важен броят 

приятели. Но ако мъжът няма нито един приятел, това красноре-
чиво говори за себичния му характер и странния му нрав – нещо, 
къето със сигурност няма да се отрази добре на брака. 

Мъж, който ви унижава публично - не са важни поводът и 
поведението, а чувството на обида и унижение. Това означава, 
че този мъж губи самоконтрол и за него е по-важно просто да 
излее гнева си, а не как се отнася към вас. 

Мъж, който се държи отвратително с околните - независимо 
дали е спрямо сервитьор, пазач на паркинг или касиер, безоб-
разното и арогантно поведение издават истинския характер на 
мъжа, който той скрива от жената, но с времето със сигурност 
ще си проличи. 

Мъж, който не може да се шегува сам със себе си - подобно 
поведение разкрива несигурност и комплекси и не е добра основа 
за създаване на връзка. Според Конър то разкрива и липса на 
самокритичност и голяма доза критичност към останалите. 

Мъж, който никога не се противопоставя - ако мъжът ви 
одобрява всяка ваша постъпка и каприз, това може да е добре в 
началото, но много бързо ще ви писне. Това разкрива липса на 
характер и ще бъде сериозна пречка в брака, тъй като партньо-
рите трябва взаимно да се коригират. 

Мамино 
то не е в 
решения, 
си, отколк
очаква ж
също кат

Мъж, 
рите - н
му е ма

подрежда пр
голямо бреме за брака, който

К

За кого 
не бива да 

се жениш

Липсват ви летните кок-
тейли, нали? Е, спрете да 
тъгувате, защото зимните 
напитки са не по-малко вкус-
ни! Време е да си приготвите 
един топъл ябълков пънч, 
с който не само ще утолите 
жаждата си, но и ще се за-
редите с много енергия през 
студените дни.

Нужни са ви 3 ябълки, 
половин лимон, 1 пръчица 
канела, 2 карамфилчета, за-
хар или мед на вкус.

Как да го приготвим - из-
мийте добре ябълките и ги 

изстискайте, 
без да бели-
те кората им. 
За най-добър 
ефект може да 
използвате со-
коизстисквач-
ката, с която 
ще си набавите 
нужното ко-
личество сок. 
След това до-

бавете и лимона. Когато по-
лучите сока от двата плода, го 
затоплете на котлона без за-
виране. Похлупете и оставете 
да престои около 5 минути. 
Добавете захарта или меда 
и разбъркайте с канелената 
пръчица. Ябълковият пънч 
се сервира горещ в чаени 
чаши.

С тази чудодейна и вкусна 
напитка не само ще подси-
лите имунната си система, 
но и ще подготвите тялото 
си за предизвикателствата 
на зимата.

Студено ви е, значи 
е време за горещ

ЯБЪЛКОВ КОКТЕЙЛЯБЪЛКОВ КОКТЕЙЛ
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Колкото повече, толкова повече, каз-
ва любимият детски герой Мечо Пух, 
затова бързаме да кажем едно  голямо 
„БРАВО!» за добрата игра на думи в 
името на изложбата. И да не бяхме 
видели кадрите, със сигурност 
щяхме да идем. Но след като 
мернахме малка част от нещата, 
които младият фотограф Донков 
е сгащил пред обектива си, със 
сигурност „Фотосинтезис” е на-
шето място. Точно тук Владимир 
Донков ще ни пусне по ледовете и 
снеговете под ниските облаци на 
полярните райони в Гренландия, 
шведска Лапландия и Норвегия. 
Сред тъмнина и температури до 

-40 градуса, понякога негостоприемна, 
но по-често щедра в цветовете си при-
рода той прекарва осем месеца, за да ни 
покаже днес съвършените хоризонти на 
Арктика.

СЦЕНА, ПАЛИТРА, ЕКРАН

Джаз примата Стефка Оникян отбеляза своя-
та 60-годишнина, която навърши на 10 август 
2011, с голям юбилеен концерт на 23 ноември. 
Празничният рецитал се състоя в Първо сту-
дио на Българското национално радио, като 
именитата ни певица беше съпровождана от 
Биг бенда на радиото, на който години наред 
е била и продължава да бъде солистка.

Диригент беше Антон Дончев, а в програ-
мата взеха участие и много сту-
денти от Музикалната академия 
„Панчо Владигеров“ - нейни 
възпитаници. Освен популяр-
на певица, Стефка Оникян е 
една от най-предпочитаните 
преподавателки по пеене от 
младите таланти. Освен 
най-популярните си 
български песни 
от собствения си 
репертоар, музи-
калната легенда 
изпълни и някои 
от най-големите 
световни джаз 
стандарти.

T&Cs:T&Cs: Ask bill payer’s permission. Calls billed per minute, include VAT & apply from the moment of connection. BT call setup 
fee applies. Cost of calls from non BT operators & mobiles may vary. Check with your operator. Prices correct at time of 
publishing: 11/04/2011. This service is provided by Auracall Ltd. Agents required, please call 084 4545 3788. 

www.auracall.com/bgben
Helpline: 084 4545 3555
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Excellent Customer Support Good Quality

Same Rates 24/7

  084 4988 4536
       

Bulgaria mobile

   Dial 091 1231 453630p

Bulgaria mobile

   Dial 084 4988 45363p

Romania landline

   Dial 084 4831 45362p

110411_100x128_STD_BGben_4536_bulgarian.ai   1   12/04/2011   09:05:43

КЪДЕ ЗИМУВА ЗИМАТАКЪДЕ ЗИМУВА ЗИМАТА

Изтеглете новия  брой 
на вестника от  

www.bgben.co.uk
СТЕФКА ОНИКЯН изнесе 

юбилеен концерт 
за 60-годишнината си
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Владимир Донков показва снимки от  Северния полярен кръгВладимир Донков показва снимки от  Северния полярен кръг
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ФИЛМОВИ ПЕТИФУРКИ

ПРЕДКОЛЕДНО

Мария Илиева 
показва „ЛУНЕН СЪН“ 

Дългоочак-
ваният кон-
церт на Мария 
Илиева в Со-
фия – 10 годи-
ни „Лунен сън”, 
ще се състои 
в  н а ч а л о т о 
на декември 
(3.12. )в зала 
„Фестивална”. 
С  у н и к а л н о 
шоу,  звук и 
мултимедия обичаната певица ще 
завърши турнето си по случай 10 годи-
ни от старта на соловата кариера.

Преди 10 години талантливата 
българска певица с лекота, сякаш 
на шега, завладя българската музи-
кална сцена с дебютния си сингъл и 
едноименен албум „Лунен сън”. След 
два успешни албума и един макси 
сингъл, 18 №1 сингъла, два проду-
центски лейбъла и стотици концерти в 
страната и чужбина, Мария Илиева се 
нареди сред емблематичните имена в 
българската поп и джаз музика. Тази 
година певицата отбеляза юбилея 
с поредица от концерти със симфо-
нични оркестри в големите градове 
на България.

Финалният концерт в София ще е 
уникално събитие за феновете. Ма-
рия Илиева ще пее на най-мащабната 
концертна конструкция, използвана от 
български артист – сцената на X Factor. 
Това е и прецедент в историята на све-
товния формат – досега подиумът не 
е предоставян за самостоятелен кон-
церт. Продуцентите от Паприка Латино, 
Нова телевизия и FreemantleMedia 
са единодушни, че Мария Илиева е 
артистът, чийто концерт заслужава да 
бъде на тази сцена.

Презареждане 
продължава

«Киномания в сряда 
вечер» е инициативата,

с която филмовият фестивал 
ще зарадва зрителите в София 
и след края на програмата си за 
2011 г. Всяка сряда вечер в зала 
«Люмиер» на НДК ще има про-
жекции на стойностни заглавия, 
а началото ще бъде дадено с ру-
бриката «Ново българско кино». 
Първата прожекция от «Кинома-
ния в сряда вечер» се състоя на 23 
ноември. Тя представи хитовия 
филм на Владислав Карамфилов-
Въргала «Операция Шменти ка-
пели» с режисьор Иван Митов. В 
хумористично-ироничния разказ 
за българския преход участват 
Август Попов, Джони Пенков, 
Джеки Стоев, Захари Бахаров, 
Христо Шопов и др.

Седмица по-късно ще гледаме 
«Островът» на Камен Калев. В 
него участват Летисия Каста, Туре 
Линдхарт, Любен Дилов-син, 
Бойка Велкова, Руси Чанев и др. 
Филмът поставя много важни за 
съвремието ни въпроси - за прин-
ципите и бариерите, за конфлик-
тите и вътрешното прераждане, 
за освобождаването от страха...

С открит урок по 
география на Тамоцу

Накамура от Япония за децата 
от Банско на 23 ноември започна 
ХI-ият международен фестивал 
на планинарския филм, който ще 
продължи до 27 ноември. Тамоцу 
Накамура е първият участник от 
Япония в «Банскофилмфест. Той 
пристигна в България веднага 
след поредната си експедиция 
в Тибет. Накамура е признат за 

най-добрия познавач на пла-
нините в тази част на света и е 
главен редактор на списанието на 
Японския алпийски клуб - «Th e 
Japanese Alpine News». 

Девет изложби ще бъдат пред-
ставени в рамките на фестивала. 
Те заедно с откритите уроци и 
семинарите от организираната 
за първи път тази година плани-
нарска академия с участието на 
видни представители на плани-
нарската култура от цял свят са 
част от съпътстващата програма 
на единадесетото издание на 
фестивала. 

Четири игрални филма 
от последните 

години с голям зрителски успех 
ще бъдат показани през Дните на 
турското кино в България - от 29 
ноември до 1 декември в София, 
съобщиха организаторите. За 
да представят филмите си пред 
българска публика, от Турция 
пристигат актьори и режисьори 
от филмите «Романтична коме-
дия», «Държавен въпрос», „От 
морето». Дните на турското кино 
в България са организирани от 
«Сaн прoдъкшън» и Професио-
налното сдружение на филмовите 
продуценти в Турция с подкре-
пата на турското посолство в 
България и Министерството на 
културата и туризма в Турция. 
Филмите показват съвременна 
Турция със запомнящи се образи, 
интригуващи съдби и много емо-
ции, отбелязват организаторите.

Три хлапета крадат 
времето на актрисата
Мая Бежанска. Две от тях, близ-

наците, тя отглежда на снимачна-
та площадка заедно с колегата й 

Филип Аврамов. Двамата играят 
семейство в новия сериал на bTV 
«Домашен арест». Съпрузите 
са загубили богатството си и са 
принудени да живеят при тъщата, 
мама Еми. В образа на шармант-
ната дама влиза Татяна Лолова. 

Мая Бежанска играе жената 
мечта. Анастасия е умна, красива, 
добра, завършила е италианския 
лицей и умее да готви. Върши 
всичко, което е свързано с дома, 
докато другите се наслаждават 
на живота. Перфектната дома-
киня се раздава с удоволствие и 
на близнаците им. В живота на 
Бежанска пък времето е запазено 
за 9-годишната й дъщеря Аглая. 
«В нейните очи може и да не съм 
най-добрата майка. Тази сутрин 
ме изпраща и казва: «Мамо, пак 
ли тръгваш, кой снимаш сега?» 
Себе си, казах, а тя «Ох, до кога?», 
разказва актрисата. 

«Преднамерено ли е това», обе-
щава да е култовата реплика на 
героинята й. «Тя се чувства у дома 
навсякъде. Създава уют, където и 
да отиде. Толерантен човек, който 
приема другите такива, каквито 

са. Не променя хората 
около себе си. Обича да 
се забавлява», обяснява 
героинята си Мая.

Навсякъде из снимач-
ната площадка Мая се 
разхожда с късметлий-
ско камъче. Взето уж 
назаем от приятел от 
Пловдив, където актри-
сата често ходи. «Това е 
моята връзка със земя-
та», признава тя.

Новата романтична 
комедия „Цахес“

на Анри Кулев тръгна с премиера 
на 25 ноември. Романтичната ко-
медия е инспирирана от приказ-
ната атмосфера на Хофмановите 
фантазии. Режисьорът на филма 
има огромен опит в анимацията 
и сценографията и това си личи в 
почти всяка сцена. 

Продукцията е на „Кулев Филм“ 
в копродукция с Камера, с под-
крепата на Национален Филмов 
Център и програма Media.

С две големи 
награди се завърна

екипът на столичния спектакъл 
«Паякът» от Международния 
фестивал на камерните театри и 
малките форми «АртОкраина» 
в Санкт Петербург, Русия. По-
становката е дело на младите 
режисьори Димитър Димитров 
и Йордан Славейков от сдруже-
ние «Б плюс», съвместно с теа-
трална работилница «Сфумато». 
Международното жури удостои 
актрисата Анастасия Лютова с 
приза «Най добра женска роля». 
Втората награда, с която беше 
отличен «Паякът», е за най-добро 
представление -силен театрален 

експеримент - за режисурата и 
екипа, създал представлението. 

В конкурсната програма на 
фестивала «Паякът» попада още 
през лятото, след селекция от 
жури, изгледало 105 спектакъла 
от пет държави - Израел, Азер-
байджан, Италия, Украйна и 
България. Подбрани са само 11, 
които да се състезават през но-
ември. Българският спектакъл е 
единственият с две награди от 
връчени общо пет. Освен това 
само «Паякът» е представен на 
език, различен от руски, който е 
задължителен за всички участ-
ници.

Ето и аргументите на члена 
на журито, народния артист 
на Русия Ефим Каменецки – «На-
градите присъждаме за изклю-
чителната игра на Анастасия 
Лютова, съчетаваща в себе си 
силата на трагедиен персонаж и 
извела поетиката в лаконичния 
текст на авторите. И заради 
оригиналния начин, по който 
«Паякът» се опитва да докаже, че 
несъществуващите неща съще-
ствуват, заради способността 
на спектакъла да променя мис-
ленето на зрителите.»

АЛЕКСАНДЪР СТЕФА-
НОВ ЖЕНДОВ е роден на 
26 август 1901 г. в София. 
Създава изкуство в област-
та на политическите кари-
катури, плакати, работи в 
областта на приложната 
графика и живописната 
композиция.

Творчеството на Ал. Жен-
дов датира от 1917 година, 
започвайки като карика-
турист в «Смях и сълзи», 
«Българан», «Червен смях», 
«Маскарад», «Звънар» и др. 
През размирните 30-40-те 
години на ХХ век активно 
сътрудничи на изданията 
«Жупел» и «Поглед», където 
се подписва с псевдонимите 
«Спиридонов», «Чичо Слон», 
«Червен Нане».

С тънък усет за парливия 
вкус на времето, в което жи-
вее, Ал. Жендов посвещава 

изкуството си на класовата 
борба, член е на комуни-
стическата партия преди 9 
септември 1944 г. Започва да 
учи «Живопис» в Художе-
ствената академия в София 
при проф. Никола Маринов 
през 1923-1925. През 1924 
г. създава незабравимите 
образи за цикъла «Зимни 
вечери» на рано отишлия си 
от света Христо Смирнен-
ски, част от които изплуват 
и в по-късните му творби. 
Емигрира във Виена и става 
частен ученик, а през 1927 
г. се преселва в Германия. 
Търсещият му и неспокоен 
дух го отвежда през 1929 го-
дина в руската столица Мо-
сква, където завършва Висш 
художествено-технически 
институт. Тук Жендов по-
пада под силното влияние на 
творбите на Владимир Мая-
ковски и други изтъкнати за 
времето си съветски творци, 
които окончателно оформят 
мирогледа му като художник 
с леви убеждения.

През 1930 г. Жендов се 
връща в България и тутакси 
се включва в революцион-
ното движение. През 1931 г. 
под влияние на БКП създа-
ва Дружеството на новите 
художници, където се бори 
за повече реализъм в изку-
ството. Освен това участва 
в изграждане на Съюза на 

трудово-борческите писате-
ли, Съюза на приятелите на 
СССР и т.н. Верен на идеа-
лите си, Ал. Жендов яростно 
пледира за налагане на со-
циалистическия реализъм в 
изобразителното изкуство.

След 9 септември 1944 той 
продължава да рисува остро 
сатирични карикатури срещу 
монархията, капитализма, 
буржоазната експлоатация 
и класовата неправда. През 
1949 г. създава творбата си 
«Пред смъртния одър на 
вожда», посветена на Георги 
Димитров. По това време 
Жендов е сред най-тачените 
от властта художници. 

Ширещият се култ към 
личността не пощадява и 
Александър Жендов. През 
юли 1950 г. той е изключен 

от БКП. Причина за това се 
оказва писмо до тогаваш-
ния министър-председател 
Вълко Червенков. В него та-
лантливият творец изразява 
тревогата си от промяната 
на отношението на творците 
към БКП и се опитва да „от-
вори очите“ на Червенков 
за грубото администриране, 
задушаването на критиката 
и все по-голямото разоча-
рование на интелигенцията 
от всички слоеве. Писмото 
обаче е използвано от Вълко 
Червенков и Тодор Живков 
за нападки срещу Жендов, 
за да се внуши, че който е 
против ръководната роля 
на партията, е „прикрит 
класов враг“, повлиян от 
Запада. Александър Жендов 
е обвинен, че организира 

художниците срещу народ-
ната власт. 

Животът на художника в 
миг се преобръща. Довчера 
отворените врати за него се 
затварят, мнозина от прияте-
лите му се отказват публично 
от него. Съкрушен, Ал. Жен-
дов умира на 29 октомври 
1953 г. от рак. Във вечния му 
път го изпращат неколцина 
смелчаци и цял полк служи-
тели от Държавна сигурност, 
които дебнат да няма нови 
разколници. 

Жертва на суровата дей-
ствителност през 50-те годи-
ни, 10 години след смъртта 
си талантливият карикату-
рист Александър Жендов 
е реабилитиран от Съюза 
на художниците. Макар и 
посмъртно, той е отличен с 
Орден 9 септември и «Кирил 
и Методий» ІІІ степен. Об-
ширните спомени за Христо 
Смирненски, написани през 
1951-1953 г., виждат бял свят 
едва през 1966 г. 

Александър Жендов и до 
ден-днешен остава худож-
никът, вложил най-силен за-
ряд в отразяването на вярно-
то психологическо състояние 
на хората, лишени от правото 
си да се трудят, на безработ-
ните, изправени очи в очи с 
безизходицата заедно с най-
близките си, очакващи от тях 
изход от тунела на мъката. 

110 години от рождението на 
художника Александър Жендов

Александър Жендов, регентът Венелин Ганев 
(първите отляво) на посещение на обща 
художествена изложба във Военния клуб, 1945 г.
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ГУТЕМБЕРГ Е ОЩЕ ЖИВ

Порталът fl avorwire.com наскоро направи нестандартна 
класация на най-добре изглеждащите на външен вид пише-
щи (разбира се, с уговорката, че най-важното качество на 
един автор се намира в главата му). Идеята на редакторите, 
къде на шега, къде на сериозно, е да разбият представата за 
зле изглеждащия „книжен плъх”.

Селекцията от 17 имена започва с френската романистка 
Сидони-Габриел Колет (1873-1954), която е от поколението 
на Марсел Пруст. Тя е била истинско събитие в Париж със 
сексапилния си външен вид.

Редом до нея е поставена авторката на „Франкенщайн” 
Мери Шели, въпреки че запазените й портрети издават сил-
ното й желание да изглежда свенлива и сдържана. До тези 
исторически личности изниква и съвременната писателка 
Джоан Роулинг, чийто външен вид се промени правопро-
порционално на банковата й сметка.

Сред пишещите красавици се нарежда и Силвия Плат, 
която, преди да изпадне в депресия 
и да се самоубие, е била цъфтяща и 
жизнена млада жена.

Джейн Остин също е включена в 
класацията с коментара, че е трудно 
за вярване жена с нейния приятен 
външен вид да е останала далеч от 
семейните радости и тревоги. 

Известната бразилска писателка 
и журналистка Кларис Лиспектор 
е определена като дама с външния 
вид на Марлене Дитрих и със сти-
ла на писане на Вирджиния Улф.

Интерес предизвиква включ-
ването в класацията на авторката 
Пати Смит – най-вероятно заради момчешкия й външен 
вид, който винаги е минавал за доста атрактивен.

Не е пропусната и Зелда Фицджералд, прекарала живота 
си в игра на балет и танци.

При мъжете селекцията включва естествено мускуле-
стия Ърнест Хемингуей, 
но и мачото Нийл Касиди, 
приятел на Керуак, и Себа-
стиан Джънгър – автор на 
„Съвършената буря”. Сред 
тези аполоновци е успял да 
се вмъкне и дребничкият 
Харуки Мураками, който 
по шорти и маратонки из-
глежда доста хармоничен. 
Това вероятно се дължи на 

факта, че писателят е упорит бегач на дълги разстояния. 
Като особено секси е посочен любимецът на читателките 

Пол Остър. Авторът на кратки разкази Джеймс Франко 
влиза по друг параграф в класацията, тъй като е най-
епилираният белетрист.

Пишещите съвсем не са Пишещите съвсем не са 
книжни плъхове,книжни плъхове, а добре 

изглеждащи личности

От 1901-ва насам всяка година се 
връчват Нобелови награди. Великият 
изобретател е пожелал те да се дават на 
тези, «които най-много са допринесли 
за благото на човечеството». «Изрич-
ното ми желание е при разпределянето 
на наградите да не се взема предвид 
принадлежността към една или друга 
нация - пише в завещанието си Алфред 
Нобел през 1895 г., - така че наградата да 
получи най-достойният, независимо от 
това дали е скандинавец или не».

Първите Нобелови лауреати са 
Вилхелм Рьонтген (физика), Хен-
рик Хоф (химия), Емил фон Беринг 
(медицина) и Арман Сюли-Прюдом 
(литература). Наградата за мир за 
пръв път през 1905 г. е получила Берта 
фон Зутнер; за икономически науки 
се присъжда от 1969 г.

Най-млад между всички лауреати 
досега е бил 25-годишният Уилиам 
Лорънс Браг, получил наградата по 
физика в 1915 г. заедно с баща си, а най-
възрастен - също по физика, в 1977 г., 
88-годишният Джон ван Флек.

Не е тайна, че всяка есен очакваме 
чудо, а то все не се случва; всяка есен 
се питаме: имало ли е и има ли днес 
българи, достойни за Нобеловите на-
гради? Ще ни забележат ли, щом ни 
липсва самочувствие, но пък имаме в 
излишък злоба и завист?

В няколко поредни броя ще пред-
ставим българските учени, достойни 
за голямото отличие.

СТАМЕН 
ГРИГОРОВ 
(1878-1945) 

пръв между 
учените през 
годините на 
ХХ век е бил 
д о с т о е н  д а 
кандидатства 
з а  Но б ело -
ва награда за 
физиология и 
медицина. Д-р 
Григоров проучва морфологията на 
българското кисело мляко и открива 
в 1905 г. бактерията на подквасва-
нето, наречена по-късно Bacterium 
bulgaricum Grigoroff , за което е награ-
ден от университета в Женева. През 
Първата световна война води успешно 
борба срещу холерата и създава своя 
противотуберкулозна ваксина, с която 
по-късно извършва серия опити в ин-
ститута «Карло Форланини» в Рим. 

От историята на науката знаем, че 

руският биолог И. И. Мечников (1845-
1916), който създава теория за остаря-
ване на човешкия организъм вслед-
ствие на самоотравяне с токсините от 
вредната микрофлора на червата, пръв 
е проявил научен интерес към българ-
ското кисело мляко и го е препоръчал 
като противоотрова и средство за 
борба със старостта (млечнокиселата 
ферментация, от която се получава 
млякото, отделя специфични анти-
биотични вещества, които потискат 
развитието на вредната микрофлора 
в червата). Съобщаваме този факт, за-
щото руснакът е получил Нобеловата 
награда за 1908 г.! 

Българинът, може би от липса на 
самочувствие, не си е свършил «рабо-
тата» до края.

ТОШКО 
ПЕТРОВ 

(1872-1942)
А в т о р ъ т 

н а  в т о р о т о 
българско от-
критие «Яв-
ление шести 
сърдечен тон» 
проф. д-р Иван 
М и т е в  д а в а 
следната оценка за д-р Тошко Петров: 
«Винаги съм смятал, че в областта на 

науката на българина му липсва само-
чувствие. Някои твърдят обратното. 
Ще дам пример. Казват, че в медицина-
та са записани имената на около 10 000, 
а според други на около 100 000 автори, 
описали отделни болестни единици, 
синдроми, реакции и други. Колко 
от тези имена са на българи? Малко. 
Мисля, че на проф. д-р Тошко Петров 
му е липсвало самочувствие да прозре, 
че на болните от холера войници през 
Балканската война заедно с плесеняса-
лия хляб са давали пеницилин и заради 
това са оздравявали. С други думи, ако 
проф. Тошко Петров имаше самочув-
ствие, щеше да открие пеницилина 15 
години преди Флеминг».

Друг българин, който е публикувал 
своята теория за биогенните стимула-
тори, доказал я опитно, признат от не 
един и двама световни учени, но не по-
паднал в «полезрението» на Нобеловия 
комитет по физиология и медицина, е 

Акад. МЕТО-
ДИЙ ПОПОВ 

(1881-1954) 
През 1984 г. 

на една среща с 
учени и изобре-
татели акад. Ки-
рил Братанов, 
заявява: «Вие 
сте по-млади 
и не знам дали 
всички пом-
ните акад. По-
пов. Видният 
български биолог е автор-откривател 
на учението за стимулацията на жиз-
нените процеси - за повишаване интен-
зивността на обмяната на веществата. 
С принципите на общоклетъчната 
стимулация и намереният път към 
разработка на методи за използване на 
тези принципи в растениевъдството и 
медицината той е известен навсякъде 
в чужбина». Истина е, че още в средата 
на двадесетте години световноизвест-
ни учени-физиолози дават висока 
оценка на теоретическите му трудове 
и практическите резултати, които той 
извежда в България и Германия.

(Продължава в бр. 23)
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за отдавна утвърденото га-
строномическо наследство 
на Османската империя. 
Езиковедите са наясно, че 

нито думата „ракия“, нито 

думата „мастика“ са българ-

ски, румънски или словенски 

думи и следователно не са 

нито български, нито румъ-

нски, нито словенски алко-

холни напитки. Една справка 

в етимологичните речници 

сочи, че думата „ракия“ е 

заета в балканските езици от 

турски, а в западноевропей-
ските езици влиза направо 

от арабски. В западноевро-
пейските езици думата звучи 
като rack, arack. 

За думата „мастика“ ети-
мологичната справка сочи 
почти същото. В турски има 
дума мастика, в гръцки има 
дума мастихи, в италиански 
също така има дума mastica. 
Според Българския етимо-
логичен речник излиза, че и 
в турски, и в гръцки думата 
е заета от късно латинската 
дума mastix, която означава 
„ароматна смола от масти-
ково дърво”. Този речник 
сочи, че думата „мастика“ е 

разпространена и в сръбски, 
и в хърватски, и в румънски, 
и в албански език. Същев-
ременно думата „мастика“ 
съществува дори и в черков-
нославянския език, където 
означава „смола”.

Така ракията и мастиката 
са общобалкански алкохол-
ни напитки, както и много 
други неща като туршията, 
кебапчето, баклавата и ка-
даифа, които сме заели от 
Ориента, когато сме били 
част от Османската импе-
рия. Днес ние действително 
сме изправени пред серио-
зен казус, защото всяка една 
балканска държава, която 
в миналото е била част от 
Империята, може да претен-
дира, че мастиката и ракията 
са нейни традиционни ал-
кохолни напитки. От друга 
страна, странно е, че Турция 
не реагира по тези казуси, 
макар точно тя да има най-
сериозни основания за пре-
тенции върху посочените 
думи. Гърците не употре-
бяват думата „мастика“, а 

употребяват гръцката дума 
„узо“. Във всеки един реч-
ник можем да прочетем, че 
узото е традиционна гръцка 
напитка. За същата напитка 
французите употребяват 
думата „пастис“ и речниците 
сочат, че пастисът е тради-
ционно френско алкохолно 
питие, макар че няма голяма 
разлика във вкуса между ма-
стиката, узото и пастиса.

С други думи, 

„ракия“ е 
общобалканска дума. 

Точно по същия начин 
стои въпросът с думата „уи-
ски“. Традиционно уиски 
се произвежда и в Европа, 
и в Съединените щати, ето 
защо разграничението вече е 
между бърбън и скоч, като и 
в двата случая се подразбира, 
че става въпрос за вид уиски. 
Можем да направим почти 
същото и с нашите ракия и 
мастика, като заявим, че те са 
заемки във всички балкански 
култури и са наше общо кул-
турно наследство.

Ракията, мастиката, 
сливовата, гроздовата...,
или гастрономическото наследство на Османската империя

На фона на непрекъснато 
вихрещия се световен петро-
лен скандал се заформи още 
един - този път на регионал-
но балканско равнище, който 
засега звучи все още вицово. 
От време на време българска-
та преса бие тревожно кам-
баната, че Словения вече ни 
изпреварва в регистрацията 
на наименованието „ракия“, 
че отсега нататък Европа ще 
свързва думата „ракия“ само 
със Словения. Един вестник 
остроумно предложи ние пък 
да регистрираме в Евросъюза 
поне наименованието „тур-

шия“. Историята обаче не 
свършва дотук. Междувре-
менно стана ясно, че Румъ-
ния и Македония изразяват 
недоволство, че България 
прави опит да регистрира в 
ЕС наименованията „ракия“ 
и „мастика“ като българска 
търговска марка.

Кое е вицовото в 
този спор?

Вицовото е, че балкан-
ските или, както е модерно 
да се казва днес, югоизточ-
ноевропейските държави 
влизат в доста смешен спор 

„Наградата да получи най-достойният...”
Имало ли е и има ли днес българи, 
достойни за Нобеловата награда
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Няма по-романтично пре-
живяване през зимата от това 
да се скриете от големия град, 
заринат под камари мръсен 
сняг, и да избягате някъде в 
гънките на коя да е българска 
планина, за да се насладите 
на белотата, топлината на 
живия огън и удоволствието 
да чувате спокойно собстве-
ните си мисли. Зимата е най-
удачният сезон да откриете 
тихата България. 

През този сезон, ако не 
държите да сте в разгара на 
събитията в ски курорт, може-
те да избирате измежду хижи, 
манастири и етнографски се-
лища, които крият запазения 
отколешен дух на добрите 

времена, когато животът е бил 
бавен и спокоен. 

Великолепно ще се почув-
ствате, ако направите екскур-
зия до Гложенския манастир, 
до Седемте престола, до Къпи-
новския, но също така до Бач-
ковския и задължително до 
Рилския. Удобството на тези 
манастири е, че можете да от-
седнете както в тях, така и в 
много удобни места за гости, 
които са в непосредствена 
близост. Удоволствието се 
увеличава от възможността да 
се разхождате сред природата, 

без да се натоварвате твърде 
много. Всяко от тези места 
гарантира отлична българска 
кухня, а цените са повече от 
достъпни – около 10-12 лв. на 
човек на вечер. 

Дори в снежно време от 
етнографските селища без-
проблемен остава достъпът до 
места като Трявна, Копривщи-
ца, Златоград, Лещен. Преди да 
изберете мястото, поинтере-
сувайте се как са поддържани 
пътищата в района. Преди да 
се настаните в къща за гости, 
попитайте за отоплението. 

Йоко и Линда– 
не само съпруги 

Фотограф, автор на книги, музи-
кант, активист и защитник на пра-
вата на животните – Линда Мак-
картни е много повече от „съпру-
гата на Пол”. Тя става фотограф в 
концертната зала Fillmore East, в 
която се провеждат най-големите 
концерти в Ню Йорк от 1968 до 
1971 г. От срещите й с музиканти 
от ранга на Арета Франклин, Боб 

Дилън, Джими Хендрикс, Джанис 
Джоплин, Ерик Клептън, The Who, 
The Doors се раждат страхотни 
кадри, които днес буквално имат 

к у л т о в статут. 

Линда започва работа с 
Beatles през 1967 година. По 
време на фотосесия за осмия им 
студиен албум Sergeant Pepper's 
Lonely Hearts Club Band тя привли-
ча интереса на Пол Маккартни. 

За първи път Джон Ленън и Йоко 
Оно се срещат през 1966 година на 
нейна изложба в Лондон. Той бил 
особено впечатлен от стълбата, 
която водила до платно. На плат-
ното с лупа се четяло „Да”. Години 
по-късно Джон Ленън твърди, че 

ако думата е била 
„Не”, най-вероятно 
е нямало да го впе-
чатли толкова... 

Все още не се е 
намерил някой, 
който да отрече, че 
именно Йоко разби 
Бийтълс - група-
та, покорила вся-
ко цивилизовано 
кътче на планетата 
и променила миро-
гледа на стотици 
милиони жадува-

щи за една по-различна музика. В 
продължение на 11 години япон-
ката „дърпа конците” на един от 
най-великите мъже на XX век.

Кристо ще покрие 62 километра 
от американската река Арканзас с 
балдахин от сребристи завеси, обяви 
самият той пред в. „Кориере дела сера”. 
Авангардистът обясни, че изготвеният 
още през 1996 г. проект е одобрен едва 
тези дни от правителството на Барак 
Обама и след дузина перипетии по 
време на управлението на Джордж 
Буш-младши. Художникът от български 
произход посвещава поредната си 
творба на съпругата си Жан, която по-
чина преди две години, и с която делят 
обща рождена дата - 13 юни 1935 г. 

Осъществяването на проекта, който 
се нарича Over The River, започва ид-
ния месец и трябва да бъде завършен 
през август 2014 г. В реализацията ще 

се включи мощен екип от инженери 

и техници, които са специалисти 
по строителството на летища и 
мостове. За близо три години по 
протежение на 62-та километра 
на Арканзас в щата Колорадо ще 
бъдат забити носещите пилони 
и опънати въжетата, нужни за 
завесите на балдахина. Те ще 
бъдат поставени последни, за 
радост на милиони туристи от 
цял свят. Както всички останали 
работи на Кристо, Over The River 
ще бъде изцяло финансиран от 
него. Досега роденият в Габрово 
и завършил нашата художествена 
академия творец е похарчил по 

него 10 милиона долара. Очаква се 
окончателните разходи да надхвърлят 
40 милиона евро. Кристо е доволен от 
факта, че политическият елит на щата 
Колорадо е оценил опаковането на 
Арканзас като абсолютно безопасно за 
природната среда начинание - всички 
използвани материали ще бъдат реци-
клирани след края на експеримента. 

Едновременно с американския про-
ект Кристо осъществява и друга идея, 
която датира от 1977 г. В Обединените 
арабски емирства той гради пирами-
да от стари варели, която ще бъде 
по-мащабна от Хеопсовата. Според 
запознати конструкцията ще бъде 
новото чудо на богатите държавици 
от Залива.

Страницата по материали 
от чуждестранния печат 

подготви Юлия Ташева 

След лятото и есента планинските селища планинските селища се превръщат в се превръщат в приказно място приказно място ПРЕЗ ЗИМАТАПРЕЗ ЗИМАТА

Някога, но не сега...

Нашата галактика 
Млечният път, в която 
се намира и Слънчевата 
система, и съседната 
галактика Андромеда 
не са застрашени от 
сблъсък. Вместо това 
двете образувания по-
степенно ще достигнат 
до етапа стагнация и 
«мирно» ще се слеят в 
едно цяло, избягвайки 
катаклизъм с космиче-
ски мащаби, застраша-
ващ да унищожи живо-
та на Земята. 

До този извод са стиг-
нали група австралий-
ски астрономи, оглаве-
ни от Саймън Мъч от 
Суинбърнския техно-
логичен университет в 
Мелбърн, след като са 
изучили еволюцията 
на двете галактики и са 
извършили компютърно 

моделиране. Учените са 
създали своеобразен 
«портрет» на Млечния 
път и на Андромеда, 
изучавайки масата, яр-
костта и цвета на тех-
ните звезди, а също тем-
повете на формиране 
на нови. След това с 
помощта на компютри 
е бил разработен мо-
дел на по-нататъшната 
еволюция на двете об-
разувания.

Получената картина 
не съответства на съвре-
менните представи за 
развитието на Млечния 
път и Андромеда, което 
пряко зависи от това как 
изглеждат двете системи 
във видимата светлина. 
Те са се оказали зелени, 
а не сини или червени, 
както подсказва логи-
ката.

«Прието е да се смя-
та, че зеленият цвят 
съответства на етапа 
на трансформация на 
младите, динамични, 
активно формиращи се 
звезди на сините галак-
тики в стари червени 
галактики от летаргичен 
тип», пояснява Мъч. 
Астрономът е сравнил 
тази фаза от еволюцията 
на космическите обекти 
с кризата на средната 
възраст при човека. В 
типично синята спирал-
на галактика активно-
то образуване на нови 
звезди продължава, до-
като не настъпи сблъсък 
с друга галактика. В този 
момент се образуват ак-
тивни ядра, предизвик-
вайки освобождаването 
на образуванията от 
прах и газ. Този процес 

забавя формирането на 
нови звезди, галакти-
ката придобива червен 
цвят. А според моде-
ла на австралийските 
учени Млечният път и 
Андромеда трябва да 
стигнат до този етап 
без междугалактически 
сблъсък.

«Нашите изследва-
ния показват, че в двете 
галактики ще остане 
малко студен газ. Те ще 
се слеят след около 5 
милиарда години и едва 
ли ще породят активни 
ядра», твърди Мъч. Ав-
стралийските учени са 
на мнение, че процесът 
на освобождаване на 
Млечния път от между-
звезден газ протича с 
ускорени темпове. При-
чините за това явление 
остават загадка.

Млечният път и Андромеда 
ще се слеят в едно

КРИСТО ще покрие рекаще покрие река 
Арканзас с балдахин Дилъ

Джоп
The D
кадри

к у

с с дд

Каменните гъби до Каменните гъби до 
с. Бели пласт са най-с. Бели пласт са най-
странните скални странните скални 
образувания в района. образувания в района. 
Гледката наистина е Гледката наистина е 
изумителна – сред почти изумителна – сред почти 
лунния пустинен пейзаж лунния пустинен пейзаж 
на площ от 3-4 хектара на площ от 3-4 хектара 
в полето са накацали в полето са накацали 
огромни скални късове, огромни скални късове, 
приличащи на гигантски приличащи на гигантски 
гъби.гъби.
Представете си: Представете си: 
разхождате се по разхождате се по 
поляните и изведнъж поляните и изведнъж 
пред вас се изпречват пред вас се изпречват 
грамадни гъби. Високи грамадни гъби. Високи 
към 2.5 - 3 метра! към 2.5 - 3 метра! 
Пънчетата им са розови, Пънчетата им са розови, 
а шапките със зеленикав а шапките със зеленикав 
цвят и… гъбите са цвят и… гъбите са 
каменни! Това не е сън. каменни! Това не е сън. 
Това място наистина Това място наистина 
съществува - намира се съществува - намира се 
близо до с. Бели пласт и близо до с. Бели пласт и 
крепостта Перперикон крепостта Перперикон 
и за него има доста и за него има доста 
легенди.легенди.

За зъбките с 
любов и грижа
Немски стоматолози установи-

ха, че пастите за зъби не само не 
предотвратяват кариесите, но е 
възможно и да разрушат зъбния 
емайл, предаде АСН. Според тях 
флуорът наистина защитава усмив-

ката, но количеството му в пастите 
за зъби е повече от недостатъчно. 

Качествената паста никога не е сладка, 
твърдят специалистите. Абразивите в 
нея всъщност почистват зъба. Когато 

обаче количеството им е 
прекалено голямо, се руши 
емайлът. Затова, щом из-
бирате паста, четете опа-
ковката. 

Степента на абразивност, 
обозначавана с RDA, не 
трябва да е повече от 100. 
При пастата за чувствител-
ни зъби и венци - 25RDA.
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СЪКВАРТИРАНТИ
(227) Давам легло в района 

на Leyton, безплатен паркинг, 
wi-fi, интернет, голяма градина, 
BBQ, българска телевизия, тел. 
07733837568

(224) Дава се място за мъж 
в стая на Barking, £55 на сед-
мица, с включени сметки, тел. 
07814541700

(225) Давам легла под наем 
за работещи момчета и мъже – 
непушачи, на 2 мин. от Turnpike 
Lane Station, в близост до голяма 
автогара и евтини магазини, спо-
койствие, чистота и ниски цени, 
тел. 07900031491

КВАРТИРИ
СЕВЕРЕН ЛОНДОН
(224) Давам двойна стая на 

Stamford Hill (между Seven Sisters и 
Manor House Station), за семейство 
или двойка, българска телевизия 
и безплатен паркинг, £110 на 
седмица, с включени сметки, тел. 
07828122745 и 07903706656

(226) Дава се двойна стая под 
наем на Plaistow, на 5 мин. от ме-
тростанцията, безплатен паркинг, 
интернет, градина – за двойка 
непушачи или за 1 момиче непу-
шачка, тел. 07850033582

(224) Семейство дава двойна 
стая под наем за един човек, ху-
бава и уютна къща, на 10 мин. от 
Neasden Station, тел. 07886821810

(239) Давам стаи под наем на 
изгодни цени, в районите на 
Finsbury Park и на  Wood Green, 
тел. 07985142162 и 07809770362

ИЗТОЧЕН ЛОНДОН
(224) Двойна стая на 5 минути 

от Stratford Station, градина и ин-
тернет, тел. 07440774920

(224) Давам двойна стая в 
Barking за момичета или двойка, 
българска телевизия, на 5 мин. 
от Barking Station, ASDA, TESCO, 
LIDL, тел. 07540147925

(224) Давам двойна стая на 
Stratford, на 5 мин. пеша от 
Morrisons, £500 на месец, с вклю-
чени сметки и интернет, тел. 
07883377328

(227) Давам под наем единична 
стая (£65 седмично), свободна от 

22.12.2011, двуседмичен депозит, 
тел. 07879644212

(224) Давам двойна стая на, 
£310 на месец, без вкл. сметки, тел. 
07960079114

(224) Давам двойна стая под 
наем в района на Beckton, със 
самостоятелни баня и тоалетна, 
в къща с двор, кухня и хол, БГ 
ТВ, интернет, улица за безплатен 
паркинг, тел. 07723595253 

(224) Давам двойна стая под 
наем – за двойка, семейство или 
две момичета, квартирата се на-
мира на 5 мин. от Stratford Station 
и на 5 мин. от Leyton Station, £500 
месечен наем, тел. 07712801516

(224) Двойна стая на 5 мин. 
от Leytonstone Station, безпла-
тен паркинг, градина, БГ ТВ, 
интернет, £120 на седмица, тел. 
07842469696

(224) Давам единична стая под 
наем (£70 седмично с включени 
сметки), до Becontree Station, BG 
TV, интернет, паркинг и градина, 
тел. 07425412989 

(224) Давам  под наем двойна 
стая на Plaistow за двойка непу-
шачи или едно момиче – непушач, 
безплатен паркинг, интернет, 
градина,тел. 07526089898

(224) Давам единична 
стая, свободна от 11.12.11, в ра-
йона на Beckton, на 10 мин. от 
ASDA, £260 на месец без включени 
разходи, тел. 07960079114

РАБОТА ТЪРСИ
(225) Търся работа – зидане, 

мазилки, multifinish, фаянс, те-
ракота, външни плочи, дървени 
конструкции, монтаж, мебели, 
врати, прозорци, на ниски цени, 
тел. 07716116244

(225) Търся работа – боядис-
ване, тапети, редене на вътрешни 

и външни полчи, 
10 годишен опит 
в Англия,  тел. 
07526089898

(226) Начална 
учителка с 20 го-
дишен стаж търси 
работа като учи-
тел, детегледачка 
или housekeeper, 
има 1 година опит 
в Лондон, тел. 
07954124037

РАБОТА 

ПРЕДЛАГА

    (227) The 
Learning Centre at 
Oakwood Parade 
requires qualified 
Secondary Maths 
teachers to work 
evenings and on 
Saturdays. The work 
is very pleasant and 
productive as it 
involves teaching 
highly motivated 
pupils who want 
to improve and do 
better in school. The 
Learning Centre has 
been established for 
six years and is very 

easy to reach by car or public transport 
as we are located 1 minute from 
Oakwood Underground station on 
the Piccadilly Line. Please email your 
CV to vassosv@afterschoollearning.
com  or call to 020 8440 8586.

www.afterschoollearning.com, 
1 Oakwood Parade, Bramley Road, 
London N14 4HY

(226) Кафе Олимп търси серви-
тьорка, тел. 07920827399

(224) Набирам момичета за 
почистване на къщи и момчета 
за почистване на мокети, тел. 
07960994563

 (226)  Кафе Олимп търси певи-
ца, тел. 07920827399 

(225) Една от най-големите коз-
метични компании - AVON Inc., 
набира търговски представители. 
Изисквания – добри търговски 
умения и желание за допълнител-
ни доходи, за повече информация:  
тел. 07557997995

ДАВАМ ДВЕ ДВОЙНИ 
СТАИ, на 2 мин. пеша от

Upton Park Station и 
на 7-8 мин. от Stratford,

градина, интернет, 
българска телевизия

тел.  07912891814

ТРАНСПОРТНИ 
УСЛУГИ 

САМО  В UK
(до 1500 кг)

Тел. 07983509453

DNES.CO.UK
нов сайт за 

българите в uk
Екип от специалисти  в областите : педиатрия, гинекология, 
семейно лечение, проблеми с гърба и ставите и др.
Сканиране с ултразвук; MRI; рентген; тестове за различни 
видове алергии.

Лабораторни тестове на кръв и урина.

Ново 2D/3D/4D сканиране на бременност чрез ултразвук

265 Green Lanes                                  Teл. 079 8436 6224
Palmers Green, London                        Моб. 020 8144 5119
N13 4XE                           
(до метростанцията на Wood Green, Picadilly Line) 

Частна клиника в Лондон 
за Вас и Вашето семейство

ЗА
ПО

ВЯ
ДА
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Е!

(224) Давам единична стая под 
наем (£70 седмично с включени 
сметки), до Becontree Station, BG 

м

БГ 

ЗАКУСКА2 

7 Wordsworth 
Parade

Green Lanes
N8 0SJ

(до кафе Plovdiv)

От понеделник до 
петък:

от 5.30 до 13.30 часа
Събота и неделя:

от 6.00 до 14.00 часа

Козметични услуги
в къщи, на ниски цени,
английска диплома.
Кола-маска, дълбоко
почистване на лице,
трайно боядисване и
извиване на мигли и
вежди, професионални
продукти.
Тел. 07766763538, 
Силвия

Подготвям деца по 

МАТЕМАТИКА.

Специална 

подготовка

за 11+ exams

(включително и

за latymer school)

Тел. 0208 527 0212

 0779 669 2522

ИЛИЯН РУСЕВ

БГ Закуска предлага 
РАБОТА за майстори-

пекари, които да са 
способни да пригот-

вят всякакви тестени 
закуски – от замесва-

не до изпичане. 
Моля, не ни търсете 

ако някой от тези ета-
пи не ви е по силите, 
тел. 07886185106

Български 
АВТОИНСТРУКТОРАВТОИНСТРУКТОР

Източен Лондон, 
RED Driving School

(един от най-бързо 

развиващите се учебни 

центрове на Англия)

Чисто нов Чисто нов 
Vauxhall CorsaVauxhall Corsa.

Работи на изгодни 
цени с българи.

07846002604, Ангел

Rooms to let in new house in 

Palmers Green N13 area,

5 min. from station, shared 

dining room/kitchen,

£100 p/w (single room), 

£130 (double room).

Single bed in shared double 

room -  £65 each person.

Tel. 07903324333

Продавам 
българска 
отлежала 
гроздова 

ракия 
£10 на литър
07582756468

Таксиметрови услуги в Лондон - 

до всички летища и до всяка точка на Англия. 

Цени по договаряне. Тел. 07557096256
(224) Давам единична
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Новооткрити 

БЪЛГАРСКИ 

ДЕТСКИ ГРАДИНИ

на Woodgreen!

Квалифицирани учители 

се грижат за вашите 

деца, достъпни цени.

Breakfast club и 

afterschool club.

07809469532

B  Y  P  E  X    L t d.

020 751 147 37

• Бизнес-консултации
• National Insurance
• Банкови сметки
• Изпити за CSCS
• Социални помощи

TранспортниTранспортни
услуги и услуги и 
премествания премествания 
с голям с голям 
ван. ван. 

Тел.07903661333
Цени по договаряне.Цени по договаряне.

ОТ 21 МАРТ
вече и в Тurnpike Lane

Mich Cleaning Services, 
предлага професионално почистване 

на домашни и офис сгради. 
Пране на килими, мокети и мека 

мебел на атрактивни цени!
Web Site: mich-cleaning.co.uk

E-mail: michcleaning@hotmail.com
Тел: 07412 654664; 07412 515004; 0126 8422502

www.it-clm.com
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   (224) Търся амбициозни хора 
за дистрибуторска дейност на 
вендинг машини с отлични бизнес 
перспективи. Необходимо е добро 
ниво на английски език и умения 
за комуникация. Ще ви бъде 
оказана помощ в подготвителния 

етап. За повече информация пи-
шете на treasureavenue@gmail.com, 
07772627046

(224) Лондонска фирма набира 
техници на бяла техника, запла-
щане £19000 -£25000, ако имате 
професионален опит, обадете се 
на тел. 07912204208

(241) Предлагам работа за по-
чистване на къщи и офиси за 
жени, за предпочитане с опит, тел. 
за контакти 07525250799

(224) Търся амбициозни хора за 
дистрибуторска дейност с отлични 
бизнес перспективи, необходимо 
е добро ниво на английски език 
и умения за комуникация. Ще 
ви бъде оказана помощ в подгот-
вителния етап. Тел. за контакт 
07894496881, моля, звънете от 9.00 
до 21.00 часа, www.forever-healthy.

com, www.myflpbiz.com/esuite/
home/mariya

САТЕЛИТНИ 

ПРИЕМНИЦИ

(224) Фирма „Krass SAT” – 
доставка и монтаж на комплекти 
Bulsatcom и компоненти, ори-
гинални договори, монтажи на 
Satellite BG – новият български 
сателитен оператор, Vivacom, 
Turksat, Sky Freesatи др., тел. 

07756539296, Красимир Ботев
(225) Поставяне и настройка на 

сателитни приемници – Bulsatcom, 
Satellite BG, ITV Partner, Sky – UK, 
в рамките на Лондон (£30), извън 
Лондон и околността – цени по 
договаряне, 07540137125

(227) Поставяне и настройка на 
сателитни приемници в Лондон 
и околността, изгодни цени, под-
дръжка и дългосрочна гаранция, 
тел. 07818413663, Юлиян

(226) Монтаж, инсталиране и 
поддръжка на дигитални при-
емници, моторизирани системи 
и обикновени сателити, тел. 
07899917634, Жоро

(227) БУЛСАТКОМ – доставка 
и монтаж на пълен комплект, 
оригинален БУЛСАТКОМ до-
говор на ваше име с 18 месечна 
гаранция. Satellite BG – монтаж и 
настройка, турска – доставка, мон-
таж и настройка, Freeview, FreeSat, 
тел. 07835911937, Мариян 

КОМПЮТРИ И 

УЕБДИЗАЙН

(225) PC & Laptop диагности-
ка и ремонт, въстановяване на 

Какви са вашите възможности
за получаване на:

- Child - Benefi t
- Tax Credit
- Housing and Council 
- Sure Start in Maternity
- Maternity Allowance
- Income Support

S
с
T

тел. 02085555143
Safe Advice

на 1-ва страница
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БГ 

ЗАКУСКА 

10 Forest Road
E17 6 JJ
(зад Blackhorse Road Station)

От понеделник до петък:
от 5.30 до 13.30 часа

Събота и неделя:
от 6.00 до 14.00 часа

Работи
за вас 
днидни
в седмицата7

П
О
В
Я

ООт понеделник до педелник до петък:ОО
от 5.30 до 13.30 часа

вввв ссссееееддддддддммммииииццццццццааааттттаааавввв

AНГЛИЙСКА БАПТИСКА 
ЦЪРКВА предоставя задната 

част от сградата си за българско 
ПЕТДЕСЯТНО СЛУЖЕНИЕ. 

Всички българи, които искат 
да научат повече  за свещеното 

писание са добре дошли 
на българско служение всяка 

неделя от 18:00 ч.
Braemar avenue, Wood Green, 
N22 7BY

За контакти: 077 800 661 19

ТРАНСПОРТНИ 

УСЛУГИ само 

в UK до  15001500 кг.

Тел. 07983509453

СТАРТИРА НОВОТО 
БГ училище и

Културно-информационен 
център „Черноризец Храбър“

78 Hampstead High Street
Room 2

NW3 1RE
Тел/Факс: 020 8438 9840

Моб. 078 7327 0304
Моб. 075 9190 5533

k.kaltcheva@yahoo.co.uk

ПРОФЕСИОНАЛНА 
ФРИЗЬОРКА ПРЕДЛАГА

за българите в Leyton, 
Leytonstone и Walthamstow:

дамско, мъжко подстригване,
боя, кичури.

Козметика лице: ултразвуков
пилинг, darsunval, 

йонофореза,
хидратация, вкарване на

витамини. Работи се с
професионална българска и

италианска козметика.
Wax на крака, ръце и лице.

07760533877, Бети

Понеделник – Събота - от 09:00 до 21:00 часа 
Неделя - от 10:00 до 20:00 часа

102 Tamworth Road, Croydon, CR0 1XX
Тел. 02035388592      ail: bulgariafoodltd@yahoo.co.uk

Тук ще намерите 
всички 

традиционни 
БЪЛГАРСКИ 
ПРОДУКТИ

ЗАПОВЯДАЙТЕ
във възобновения

БЪЛГАРСКИ МАГАЗИНБЪЛГАРСКИ МАГАЗИН в 
Кройдън (Южен Лондон)ESOL Skills for Life with Citizenship 

Курс за ILR или British Citizenship
 Harrow International Business School (HА1 
2RZ - Западен Лондон) предлага  вечерни и 
weekend курсове - ESOL Skills for Life with 

Citizenship (Speaking and Listening only). 
Тeзи курсове са предназначени за хора, 

чието ниво на английски език не е достатъчно, за  да се 
явят на Life in the UK Тest. Сертификатът от този курс ви 

позволява да кандидатствате за ILR или British Citizenship и е 
равносилен на Life in the UK Test. 

Курсът се води от български учител и е само за 
2 уикенда или 4 дни през седмицата по уговорка. 

Harrow International Business School е регистриран към Home Offi ce 
и притежава всички необходими лицензи от City and Guilds.
Тел. 079 00000 603, E-mail: jgautam@esoltraining.org

ур
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w

Търся работници за 
ТОВАРО-РАЗТОВАРНА ДЕЙНОСТ,ТОВАРО-РАЗТОВАРНА ДЕЙНОСТ,

employed и self employed, 
които да 

ГОВОРЯТ ДОБРЕ АНГЛИЙСКИ ЕЗИК
Възможност за двойно работно време –

сутрешна и следобедна смяна.
За контакт: 07880611250, Цецо07880611250, Цецо

www.topworktops.co.uk
Solid Wood Worktops

Tел. 0208  279  8585

НОВООТКРИТА 

ДЕТСКА 

ГРАДИНА 

в района на North 

Finchley/Whetstone

OFSTED 

регистрирани 

учители

тел.  07590120521 и 

07875718454



26 БГ БЕН 26 ноември 2011 г.
Брой 22 (224), Година VIII

ценната ви информация от повре-
дени системи, мрежови решения, 
дистанционна диагностика, тел. 
07747020573

(230) Уебдизайн, качествена 
и бърза изработка на сайтове. 
SEO (оптимизация на сайтове за 
търсачките). Графичен дизайн 
на визитки, брошури, флаери и 
други рекламни материали, тел. 
07535636111, за контакти и за-
питвания: www.webpossessor.com, 
info@webpossessor.com

(225) Софтуерни услуги за вашия 
компютър, лаптоп, apple, tablet, 
smartphone или навигация, опе-
рационни системи, антивирусни 
програми и всякакъв друг софтуер 
за вашето устройство, на достъпни 
цени, тел. 07718883710, Иво (Wood 
Green)  

   (230) Компютърни услуги и 
инсталиране на Windows - компю-
търна диагностика,  поддръжка, 
софтуерно обновяване (System 
Update), премахване на вируси, 
инсталиране и преинсталиране на 
цялостни системи Windows XP 7, 
промяна на операционни системи 
Linux, Windows, допълнителни на-
стройки, създаване и диагностика 
на безжични мрежи WI-FI, Routers, 
Installation, Repair, конвертиране на 
файлове от различни формати PDF, 
Word, DVD, AVI, MP3,FLAC, тел. 
07888676471, info@uslugi.org.uk

   (226) Kомпютри и лаптопи – 
ремонт и инсталиране на Windows, 
office drivers, почистване на вируси, 
инсталиране и обновяване на анти-
вирусни програми, посещения на 
място в дома и офиса на клиента 
(за цял Лондон), бързо, качествено, 
на ниски цени, тел. 07979326088, 
02083509443

(228) Laptopa Ltd. – Българската 
IT компания! Ремонт и продажба 
на компютри, премахване на ви-
руси, инсталиране на приложения, 
посещения по домове и офиси в 

цял Лондон, обслужване на без-
жичен и кабелен интернет, web 
design & development, 3 месечна 
гаранция за извършената услуга, 
цени и качество без конкуренция! 
Тел. 02084528900, 07533428642, 
www.laptopabg.com

(230) Поправка на настолни 
компютри и лаптопи, инсталация 
на софтуер, антивирусни програми, 
игри, поддръжка на мрежи, посе-
щения по домовете в удобно време, 
тел. 07961540073, Калин

(229) Уебдизайн студио Bubata.
com предлага изработка на сай-
тове на най-изгодни цени, тел. 
07533428642

ФРИЗЬОРСКИ И 

КОЗМЕТИЧНИ 

УСЛУГИ

(224) Лечение на кожни забо-
лявания, козметични услуги – 
уникален лицев масаж, маникюр, 
педикюр, рефлексология и др., в 
удобството на вашите домове или 
в кабинета ми в Централен Лондон, 
тел. 02078219845, 07592091595

(225) Набирам модели за дамско 
подстригване – £10, Wansted Park 
Station, тел. 07588290227, Силвия

(225) Предлагам кола маска по 
домовете, в цял Лондон, използ-
вам качествени материали, тел. 
07718261123, Елена

(224) Фризьорски услуги по 
домовете. Професионален дълго-
годишен стаж – дамско, мъжко, 
детско подстригване, официални 
прически, къдрене, боядисва-
не, почистване на вежди, тел. 
07596876362, Семра

УРОЦИ, КУРСОВЕ, 

ПРЕВОДАЧЕСКИ 

УСЛУГИ

(224) Давам уроци по матема-
тика, живея в района на Stratford 
– Leyonstone, тел. 07867506043

(224) Преводи от и на английски 
език. Бързо и качествено изготвяне. 
Ниски цени. За повече информа-
ция – 07587 611 313

ТРАНСПОРТНИ 

УСЛУГИ

(225) Транспорт от/до всички 

летища на Лондон, комфортни ус-
ловия (Рено Лагуна) на ниски цени, 
тел. 07901053357, Нивелин

 (225) Денонощни транспортни 
услуги с луксозен 7 местен автомо-
бил до и от всички точки в UK, тел. 
07852921636

(225) Транспорт от и до всички 
летища и другаде на територията 
на UK, разполагам с колесар и 
съдействам за транспортиране 
на коли в UK -  £1/миля, при 
разстояние от над 100 мили, тел. 
07522879344

(224) Предлагам превоз на багаж 
(0.80р./1кг.) от Лондон до Бъл-
гария, тръгване на 25.11.11, тел. 
07809836305

(225) Превоз на хора и малки то-
вари от/до всяка точка на Англия, 
тел. 07877110183

СТОМАТОЛОГИЧНИ 

УСЛУГИ

(224) Д-р Мария Марчева – ви-
сококачествени стоматологични 

услуги, пародонтално лечение (на  
венците) на приемливи цени, пре-
глед на спешен случай - £25, снимка 
- £6.50, пломба - £50, вадене на зъб 
- £90. На 30 мин. от London Bridge 
Station, DA7 5AH Bexleyheath, тел. 
07511254815

ЛЕКАРИ 

(246) Доктор Василев, тел. 
07792966069

(225) Дипломиран кинезитера-
певт предлага лечение при болки 
във врата, гърба и кръста, както и 
при други оплаквания, свързани 
с опорнодвигателния апарат, тел. 
07594231782, Иван Иванов

(228) Д-р А. Кръстева – full 
registration for licence to practice with 
GME –UK, reg. No 7012332. Общо-
практикуващ лекар и специалист 
по кожно-венерически болести, 
тел. 07725349217

(224) Практикуващ български 
семеен лекар (GP) в Лондон из-
вършва частни прегледи на деца, 
гинекологични прегледи, лекува 
болки в кръста, издава болничен 
лист при нужда, извършва меди-

цински прегледи за шофьорска 
книжка, изпраща за рентген и 
кардиограма, MRI скенер, кръвни 
тестове, за контакти 07791144002

(246) Професионална помощ 
при болки във врата, гърба, кръста 
– “секнат кръст”, мускули и стави, 
с акупресура масаж. Дипломиран 
масажист в The College of Chinese 
Medicine и член на Асоциацията 
на акупунктуристите във Вели-
кобритания, тел. 02088802131 и 
07903187649, Денко Татарлиев

(225) Нека храната бъде вашето 
лекарство и лекарството – вашата 
храна, забравете за болките в ста-
вите, разширените вени, настинки, 
грип, менопауза, слаб имунитет и 
т.н., тел. 07983143794 

ГЛЕДАНЕ НА ДЕЦА

(225) Гледам деца, имам опит и 
препоръки, тел. 07903657834

(124) Гледам деца през деня, 
Cricklewood. 07869332713

АВТОУСЛУГИ

ПРОДАВАМ 
(225) Продава се catering карава-

на, използвана само 14 месеца, на-
пълно оборудвана - ben mary, фри-
тюрник, кетъл,хладилници, плоча 
за палачинки, тел. 07814441326 

(225) Продавам модернизиран 
апартамент в центъра на Charlton 
(Югоизточен Лондон), състои се от 
две двойни спални помещения, хол, 
кухн, баня и тоалетна (отделни), 
градина с храсти и езерце с рибки. 
Облицоване с плочи и дъбов пар-
кет, ламперия на терасата и мястоза 
камина в хола, на 15 мин. пеша от 
Charlton Station и ASDA Shopping 
Centre, отлична автобусна връзка, 
близост до Jubilee Line и Woolwich 
DLR, тел. 02082931102, 07763335991, 
krassiwhite@aol.com

(226) Продава се къща с 3 спал-
ни, хол, кухня, предна градина, 
паркинг, 30 метра задна градина, 
с двойно остъкляване навсякъде, 
тел. 07814541700

(225) Продавам изгодно маркови 
парфюми, шампоани и балсами, 
тел. 07514267212

(225) Продавам бяло Marlboro, 
£36 за стек, в района на Wood 
Green, тел. 07506739259

УСЛУГИ

(226) Разполагам с кола, машина 
за carpet cleaning и екип от няколко 
човека за всякакъв вид почистване, 
тел. 07403731609

(224) Тридневен курс за Door 
Supervisor в района на Walthamstow, 
цена £180, тел. 07702781710

(228) Извършване на качествен 
ремонт на бани, водопроводни 
услуги и поставяне на кухни на 
разумни цени, тел. 07878754801, 
Станимир

(229) Целодневна детска градина 

Sunny Day Care (Stratford E15) – ре-
гистрирана в OFSTED – целоднев-
на грижа за вашето дете, Breаkfast 
& Afterschool сlub, квалифицирани 
учители, достъпни цени, удобно 
местположение, тел. 02085030457, 
07788766457

(224) Искате ли да се освободите 
от страданието и болката? Обадете 
се на тел. 07508686230

(224) Леене на куршум, уруки, 
баене, тел. 07900626538, Фериде 
(Walthamstow  E17)

(226) Новооткрити български 
детски градини на Wood Green, 
квалифицирани учители се грижат 
за вашите деца, достъпни цени, 
breakfast club и afterschool club, тел. 
07809469532

ЗАПОЗНАНСТВА

Аз съм на 28 г. и търся жена над 
40 г., с която могада споделям про-
блемите си и тя нейните и взаимно 
да ги решаваме, тел. 07732144046

Честен и романтичен британец, 
неженен, християнин, живее в 
Лондон, няма деца. Бих искал да 
се срещна с приятна дама, с цел 
- истински взаимоотношения и 
брак. Имам хубава къща и добра 
работа (преподавател съм по ESOL 
в колеж), предлагам настаняване и 
помощ за вашия английски език. 
Очаквам само сериозни  отговори, 
благодаря. londonmmx@hotmail.
co.uk , тел. 07743929144

I would like to meet a nice 
Bulgarian lady 40-50 years old, to 
teach me Bulgarian and who would 
want to learn English and French, tel. 
07438948196, Ronny

Бих желал да се срещна с при-
ятна и възпитана дама около 40-50 

години, която  да ми дава уроци по 
български и желае да бъде обуча-
вана на английски и френски, тел. 
07438948196, Рони 

Мъж на 45 години желае да се 
запознае и да живее с дама до 48 го-
дини, която умее да уважава човека 
до себе си, тел. 07774910261

Блондинка на 51 години търси 
рускоговорящ мъж за приятелство, 
тел. 07435624249

Аз не съм съвършена и не търся 
съвършения мъж - Другар за съв-
местно съжителство, Д. , Лондон, 
тел. 07428836722

Мъж на средна възраст, висок, 
спортен тип, чистоплътен и раз-
крепостен, желае запознанство с 
незакръглена и освободена дама, 
тел. 07401817020, Жоро

Мъж на 43, осигурен, със собст-
вена къща, търси незакръглена 
дама до 40 г. за сериозна връзка, 
тел. 07533835353

Симпатичен мъж търси дами до 
50 г. с цел приятелство и евентуал-
но съжителство, тел. 07907983612

На 32 г. съм и търся един нор-
мален мъж, на който идеята за 
семейство не му се струва абсурдна 
и който не се страхува от това, 
че имам дете, тел. 07525370557, 
milena_In@abv.bg

Давам всичко от себе си на дами, 
тел. 07544219719

Очаквам сериозни обажда-
ния от мъже между 50 и 55 г., на 
07541618483 за запознанство и 
приятелство

Мъж на 40 г., коректен и добро-
намерен, с постоянно жителство в 
Англия, търси сериозна приятелка 
и евентуално брак в бъдеще, тел. 
07907848857, Иво

49 г. свободен, открит, толеран-
тен мъж, който цени честността и 
чистотата на отношенията, търси 
жена, която да обича активен в 
духовен и физически смисъл жи-
вот. Да обича музиката, киното, 
природата и с чувство за хумор да 
посреща трудностите в живота. 
Тел. 07747318786, Григори

ОБЯВИ

BULSATCOM, 
SATELLITE BG 

в Лондон, доставка 
и монтаж,

18 месечна гаранция,
оригинални 

договори,
тел. 07835911937,

Мариан

www.
vivaescort.com

Секс 
забавлението

за вас

ТАЛОН 

ЗА ДВУМЕСЕЧНА ОБЯВА

на адрес: BG BEN Newspaper, Flat 2, 137 St. Johns Road, Walthamstow London, E17 4JH

Редовен превоз от  Англия и 

Шотландия до България и обратно. 

Сигурност и коректност.

0.70 p. / 1 кг.

07746471629, Емпреса Мейл Лтд
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Димитър Бербатов ще остане 
на „Олд Трафорд» още една го-
дина, нищо че не играе. Българ-
ският нападател постигна свое-
то си и така спекулациите, че 
ще ходи в Испания, Франция, 
Италия или Русия, най-после ще 
престанат. Митко ще се успокои, 
а може и да започне да вкарва 
голове. Стига сър Алекс да го 
пусне на терена.

Всичко това е много хубаво, 
но дали си заслужава. От фи-
нансова гледна точка сигурно 
е така. Играеш в един от трите 
най-големи клуба на планетата, 
взимаш огромна заплата, семей-
ството ти се чувства отлично 
на Острова. Изобщо всичко ти 
е наред.

Само че си резерва. При това 
не на Лео Меси, Кристияно 
Роналдо или Златан Ибрахимо-
вич, а на Дани Уелбек и Хавиер 
Ернандес. И ще чакаш някой от 
тях да се контузи, за да настъпи 
твоят час. Само че те са далеч 
по-млади от теб и се контузват 

рядко. Първият се бори като 
лъв със защитниците, което е 
достатъчно да станеш легенда 

във Висшата лига, а вторият 
бележи от всяко положение. 
Затова и играят редовно, а Бер-
батов - не.

Значи, от една страна, са па-
рите, а, от друга, фактът, че не 
играеш. Само че Митко пари си 
има достатъчно и би могъл да си 
позволи и по-малък клуб, къде-
то ще получава по-малко.

Тук не броим Анжи, където 
сигурно ще могат да ти плащат 
като в Манчестър Юнайтед, но 
руската авантюра не е за всеки, 
още по-малко за бившия капи-
тан на националния отбор.

След като парите не са опреде-
лящи, значи е нещо друго. През 

годините Бербатов имаше друг 
сериозен проблем. Той играеше 
добре, но отборите му рядко (да 

не кажем никога) печелеха тро-
феи. Така бе и в ЦСКА, и в Байер 
Леверкузен, а и в Тотнъм.

В Юнайтед нещата се про-
мениха, там трофеите са нещо 
съвсем обикновено. Сега Мит-
ко е шампион на Англия, пе-
челил е и Купата на страната. 
Вярно, липсва му победа в 
Шампионската лига, където 
с него отборът достигна до 
финала, но няма гаранция, че 
през следващите 2 години това 
постижение ще бъде повторе-
но. Както и няма гаранция, че 
ако Юнайтед стигне нов финал, 
Бербатов ще бъде в групата за 
него.

Изобщо, каквото и да се 
случи, отношението на хората 
към Бербатов няма как да се 

промени.
В България той ще продължи 

да бъде абониран за победител в 
анкетата „Футболист на година-
та», просто защото е с класи над 
останалите. Дори и отказването 
от националния отбор няма как 
да му навреди, тъй като конку-
ренцията му е мижава.

Другите двама играещи във 
Висшата лига - Мартин и Сти-
лиян Петрови, имат класа, но 
отборите им не са нищо осо-
бено. В Холандия Николай 
Михайлов и Станислав Манолев 
се представят на ниво, но все 
пак говорим за Твенте и ПСВ 
Айндховен, които няма как да 

бъдат сравнени с Манчестър 
Юнайтед.

Сега на ход е Бербатов. Той 

вече е спокоен за бъдещето си 
и ще може на спокойствие да 
реши какво ще прави, когато 
напусне „Олд Трафорд».

Преди време ни бе обещал, че 
ще оправи българския футбол, 
но така и не обясни как ще го 
стори - като стане треньор на 
националния отбор или пък 
може би президент на БФС.

На първо време може да по-
мисли обаче върху нещо друго - 
този национален отбор има нов 
треньор. А за да го изправи на 
крака, същият този треньор ще 
има нужда от най-голямата си 
звезда. Която се казва Димитър 
Бербатов.

Sportcafe.bg

Въпреки надвисналата сянка 
на финансовия феърплей, кой-
то президентът на европейска-
та футболна федерация (УЕФА) 
Мишел Платини се кани да 
въведе, европейските 
отбори продължават 
да не пестят средства. 
Само през последния 
трансферен прозорец 
Манчестър Юнайтед 
плати над 50 милиона 
лири за нови попълне-
ния, приблизително 
такава бе сумата, даде-
на от Барселона, мал-
ко повече от Реал (Мадрид).

Над всички обаче отново 
бе Манчестър Сити - клубът, 
който се превърна във финан-
сов динозавър в последните 
години. „Гражданите» платиха 
77 милиона лири само за двама 
играчи - Серхио Агуеро и Самир 
Насри. Опитите на Роберто Ман-
чини и ръководството на клуба 
да се превърнат в пълноправни 
господари на Манчестър, Ан-
глия и дори на Европа, обаче си 
имат цена. И тя се оказа твърде 
висока, както показаха отче-
тите за последната финансова 
година.

Според данните загубите 
на Сити са в размер на 194,9 
милиона лири. И в тази сума не 
влизат парите за трансфери от 
това лято. „Гражданите» губят по 
500 000 лири на ден и ако това 
не се промени в следващите 
години, Сити може и да се раз-
мине с участие в Шампионската 
лига през сезон 2014/15.

Само за един сезон клубът 
е увеличил загубите си с над 
70 милиона лири. През сезон 
2009/10 сумата бе 121,3 ми-
лиона лири. И още тогава бе 
отчетена като рекордна. Но 
все пак бе далеч от резултата 
на Челси във втората година от 
ерата Роман Абрамович - сезон 
2004/05. Тогава лондончани 
бяха на загуба с 141 милиона 
лири. Сега постижението им 
остана в историята.

В ръководството на Сити 
обаче са спокойни. Шефовете 

са категорични, че това е част 
от големия план на собственика 
шейх Мансур за превръщането 
на тима от Манчестър в евро-
пейски гигант.

Трудно е да се повярва, че 

само преди четири години 
ситуацията в Сити е била раз-
лична. Когато Таксин Шинава-
тра купи „гражданите» през 
2007 г., голяма част от феновете 
върнаха сезонните си карти в 
знак на отчаяние. За дербито 
на Манчестър стадионът на 
Сити остана полупразен. Само 
година по-късно Шинаватра 
продаде клуба на консорциум 
от Абу Даби, начело на който 
стои именно шейх Мансур.

Първата инвестиция на новия 
собственик бе бразилецът Ро-
биньо. От тогава клубът не спи-
ра да харчи. Само за последната 
година са платени 174 милиона 
лири за заплати на играчи, тре-
ньори, персонал на клуба. Това 
е повече от тези на Челси и на 
Манчестър Юнайтед, които не 
пестят средства за това.

Сумата е по-голяма и от до-
ходите на клуба, които за същия 
период са 153,2 милиона лири. 
Те са се увеличили с 22,5% в 
сравнение с предишната го-

дина. Но тази новина едва ли е 
успокояваща, особено за УЕФА, 
и плановете им за финансов 
феърплей.

Парите, които шейх Мансур е 
похарчил за Сити към този мо-

мент, приближават границата от 
1 милиард лири. Само за перио-
да от юни 2010 до юни 2011 са 
вложени 291 милиона лири.

Сити, разбира се, има перфек-
тния пример как се управлява 
голям клуб в лицето на градския 
съперник Манчестър Юнайтед. 
„Червените дяволи» са с осно-
вен принос за съживяването 
на града.

Сега своя дял дава и Сити. За-
това и от ръководството са спо-
койни - сумата, похарчена от 
шейх Мансур, е толкова голяма 
не само заради многото купени 
футболисти, но и заради про-
ектите, които клубът развива. 
„Гражданите», например, фи-
нансират обновлението на те-
риторията около стадиона им. 
Вече бяха осъществени и други 
инфраструктурни проекти.

Задвижен е и проект за нова 
тренировъчна база, която ще 
включва стадион със 7000 ме-
ста, 16 игрища, център за под-

готовка на млади таланти и 
футболна академия. Те трябва 
да бъдат построени в инду-
стриалната част на града върху 
80 акра земя, собственост на 
клуба, което ще струва на Сити 

200 милиона лири. 5.5 акра 
от площта на комплекса ще 
бъдат отделени за обществено 
ползване - ще има колеж и нов 
публичен плувен басейн.

„Тези загуби са част от дългос-
рочната ни инвестиционна 
стратегия. Следваме пътя, на-
чертан още в първия годишен 
отчет на собственика. Там бе 
записано, че пикът на загубите 
ще бъде именно през сезон 
2010/11. Тези резул-
тати няма да се по-
вторят», гарантираха 
от Манчестър Сити.

„Нормално е да има 
подобни неща, преди 
клубът да е в състоя-
ние да се придвижи 
към по-устойчиви 
позиции във всички 
аспекти на своите 
операции. Това е част 
от търговската му 
трансформация. На-
ясно сме с всички 
аспекти на правилата 
за финансов феър-
плей и поддържаме 
постоянен диалог с 
хората, които ще ги 
въведат, за да можем 
да сме изрядни», га-
рантираха от клуба.

Част от това бе 
и сделката за про-
дажбата на името 
на стадиона на ави-
окомпанията „Ити-
хад». Компанията ще 

плати 400 милиона лири за 10 
години, за да може съоръже-
нието да носи нейното име. 
Логото й ще стои на екипите 
на тима, както и на всички 
останали търговски продукти, 
свързани със Сити и прода-
ващи се в мрежата. Същото 
важи и за новата сделка със 
спортния гигант „Умбро». От 
следващия сезон компанията 
ще плаща по 26 милиона лири 
на сезона на клуба, за да бъдат 
облечени играчите с техните 
екипи.

На „гражданите» обаче пред-
стои да изминат още дълъг 
път, докато стигнат до другия 
тим от Манчестър - Юнайтед. 
Доказателство е присъствието 
на двата клуба в социалните 
мрежи. „Червените дяволи» 
вече имат 19 милиона после-
дователи само във Facebook, 
докато Сити наскоро привет-
ства милионния си фен. Юнай-
тед прави 100 милиона лири 
годишно само от маркетинг, но 
за Сити това все още си остава 
сложна задача.

Букмейкър

Страницата подготви Явор Пиргов

Бербатов спечели своята биткаБербатов спечели своята битка

Сиена – Интер 2
Нерадзурите надигат глава. Ефектът „Раниери” 

вече си казва думата и Интер тръгва нагоре. 
Опонентът сега не е толкова страшен, а когато 
букмейкърите ни предоставят коефициент от 
2.30 за победа на гранда, не можем да го про-
пуснем.

Майнц – Байерн 2
Баварците бяха шокирани в последния кръг 

от Борусия Дортмунд и сега ще изкарат гнева 
си върху Майнц. Няма съмнение за крайния 
изход.

Милан – Киево 1
Победната серия на росонерите бе прекъсна-

та при равенството във Флоренция, но този път 
съперникът не е от тази класа и едва ли Ибрахи-
мович и компания ще имат проблеми.

Челси – Уулвс 1
Тимът на Андре Вияш Боaш е доста неубеди-

телен, но сме убедени, че срещу вълците сините 
ще налучкат верния ритъм и ще постигнат 
убедителна победа.

Да загубиш половин Да загубиш половин 
милион лири за един денмилион лири за един ден

Собственикът, 
който може да си 

позволи всичко – 
шейх Мансур
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Новият треньор на Левски 
Николай Костов се провали 
с първата официално анон-
сирана цел - отборът му най-
накрая да изиграе три мача 
поред без допуснат гол. При 
това срещу отбори, устремени 
към «Б» група или направо 
подвизаващи се там, като Бан-
ско. Още първият тест прати 
амбициите на Костов там, 
откъдето Видима-Раковски се 
издържа - в тоалетната. Вто-
рият почти сигурен изпадащ 
след Калиакра си позволи не 
само да вкара гол на Левски на 
Герена, но и да създаде допъ-
лнителни главоболия с чисти 
положения.

Сините тепърва ще имат 
страшно много проблеми с 
философията на новия тре-
ньор. Той в прав текст си каза 
след мача: «Искам къси и сред-
ни пасове - много и бързо». 
Т.е. потвърди, че очаква един 
ден неговият Левски да се 
доближи до любимата му 
Барселона. Това е, най-меко 
казано, трудно. Първо, защото 
Костов има на разположение 
страшно обременени играчи. 
Йовов, Гаджев, Тасевски и 
Цветков в огромната си част 
са футболисти от едно друго 
поколение. Те искат да имат 
топката повече време и чакат 
дългия извеждащ пас. Тепъ-
рва всички в Левски трябва 
да пренастройват цялата си 
ценностна футболна система. 
Гаджев е длъжен да забрави 

с импровизациите от единия 
тъч да търси човек на другия, 
време е Йовов по-често да вади 
топката от раницата, колкото и 
да си я обича, и т.н., и т.н.

Основният проблем пред 
Левски обаче ще е настрой-
ването в дефанзивен план 
към схемата «Костов». Дина-
мичната размяна на пасове в 
невралгични точки на терена 
предполага и често губене на 
кълбото. Поне в началото. 

А това се очертава да е фа-
тално за днешния бавен Лев-
ски.

Факт е, че много съперници 
на сините имаха обидно много 
възможности за гол. При това 
предимно след контраатаки от 
загубени в центъра топки.

Друг проблем на сините е, че 
тези, които трябва да правят 
триъгълници и прочие гео-
метрични фигури, са колкото 
бавни, толкова и стари. И вся-
ка загубена топка е опасност за 
отбраната. Тя пък, ще не ще, 
трябва да изнася линията на 
засадата почти на центъра в 

домакинските двубои. В също-
то време и Иванов, и Милиев 
са маневрени колкото тролеи. 
И запознат с футболните тен-
денции треньор няма да има 
проблем да матира веднъж 
или дваж Левски в зависи-
мост от потенциала, с който 
разполага.

Очевидно е, че през зима-
та Николай Костов го чака 
извънредно много работа. Но 
и страшно много трансфери. 
С тези хора Левски няма как 
да стане Барселона дори и 
насън. Може през пролетта да 
се доближи до някакво жалко 
подобие, но само в жалката ни 
група. В Европа ще продължи 
да има същите проблеми като 
на всяка костенурка, тръгнала 
да се разхожда по магистрала. 
Няма начин някой да не я 
сгази.

Самият треньор явно си 
дава сметка за това и неслу-
чайно държи повече от всичко 
Левски да запази Дъсти Мул-
дер и Сержиньо Грийн. 

Холандците са единствените 
играчи в тима, които в момен-
та могат да играят европейски 
футбол.

Почти сигурно е, че ако 
Грийн остане на Герена, Ко-
стов ще го върне в центъра 
на защитата. Лалето е необ-
ходимата ос в ариергарда на 
Левски. Гуардиола не се поко-
леба да превърне Масчерано 
за първи път в кариерата му в 
централен бранител, защото 
двама чисти защитници там 
не му трябват. Барселона пре-
калено много държи топката и 
прекалено често я разиграва и 

Маскерано е необходимият чо-
век, който прелива в средата на 
терена, осигурявайки числено 
предимство на халфовете. В 
същото време има интелекта 
да прецени кога да се върне на 
мястото си, поради което Бар-
са винаги е с футболист повече 
- и в центъра, и в защита.

Срещу Видима Левски пра-
веше обратното. Хора от ата-
ката се връщаха да разиграват 
с халфовете и така сините 
винаги бяха с човек по-малко 
около топката. В съвременния 
футбол това е фатално. И не-
случайно срещу отбори като 
Калиакра,Локо Пд и Видима 
Левски едва оцелява, а покаже 
ли си носа навън, става една 
тъга ...

Интересно е и друго - ще 
потърси ли Костов разре-
шение на проблема «Пламен 
Илиев».

Вратарят се връща към мах-
ленските си навици, които 
може би са достатъчни да 
блести в отбор като Видима, 
та дори да просветне за малко 
в Левски. През миналата есен 
обаче Левски на Ясен Петров 
беше всичко друго, само не и 
отбор. Пред вратата му има-
ше много положения, което 
даваше шанс на иначе прите-
жаващия страхотен рефлекс 
вратар да изпъкне. Сега обаче 
Гонзо и Николай Костов ис-
кат съвсем различен отбор. 
Такъв, който да контролира 
играта, да създава положения 
и да допуска минимални про-
блеми. Което, колкото и да 
е странно, пречи на Пламен 
Илиев да се опази сух, дори 

и ако го хвърлят с парашут в 
пустиня. А манталитетът, за да 
оцелееш в Левски, не се добива 
с тренировки. Или го имаш, 
или го нямаш. 

Илиев не е нито Иванков, 
нито Гошо Петков. Двамата 
спасяваха едното положение 
в мача. Илиев тъкмо него 
пропуска. Това явно го раз-
центрова напоследък и не е 
сигурен нито при изнасяне 
на топката, нито при отигра-
ването на върнати топки. Ако 
Видима имаше малко повече 
потенциал в офанзивен план, 

щеше да отбележи поне още 
две попадения след безумните 
отигравания на Илиев. Ста-
тистиката за миналия сезон 
на Виктор Валдес е, че пред 
него са създадени най-малко 
положения, но вратарят на 
Барселона е отразил 78% от 
тях. Срещу Левски през по-
следните кръгове са създаде-
ни най-малко положения, но 
са реализирани 65% от тях. И 
това е само един от многото 
проблеми пред Костов по пътя 
към създаването на българска-
та Барселона.

Левски като Барса? 
Да, но не с тези

Преди по-малко от сед-
мица, когато Иван Карад-
жов, Павел Виданов и кон-
диционният специалист 
Иван Йовановски напус-
наха „Българска армия”, 
оределени кръгове, „тясно” 
свързани с ЦСКА, ги обя-
виха за предатели, а Дуци 
Симонович разкри пред 
широката общественост, че 
има потенциал дори да огла-
ви и сапьорски отряд, като 
надуши, че в Борисовата 
градина са се промъкнали 
подривни елементи и са по-
ставили бомби.

Сега към изхода гледат 
Платини и Нелсън. Явно 
гръмката победа на червени-
те край Покрития мост, по-
стигната срещу командата, 
водена от Атанас Джамбазки, 
не е прочистила полето, по 
което стъпват 31-кратните 
шампиони и там все още 
стои предупредителната 
табела с удивителен знак, на 
която пише „Мини!”.

Кой ли обаче е този, който 
така добре си е свършил ра-
ботата и минирал така пътя 
на армейците така, че те не 
могат да направят и една 
крачка без някъде нещо да 

гръмне?
Тодор Батков? Майкъл 

Чорни? Сиво-синьото БФС? 
Тройната коалиция? Иван 
Леков? Барак Обама?

Бомбаджиите носят чер-
вени одежди, а най-лошото 
е, че от години в ЦСКА не 
могат да открият врага в 
собствената си къща и ви-
наги търсят оправдание и 
виновник другаде.

Кой е подучил Платини и 
Нелсън да мислят за напу-
скане? Може би това е основ-
ният въпрос, който измъчва 
сега червените чиновници. 
И в главите им със сигурност 
се въртят гореспоменатите 
предположения. А дали и 
същите не са накарали Мо-
раес на няколко пъти, от-
както е в ЦСКА, да обявява 
пред румънските медии, 
че съжалява, че е избрал 
България пред Румъния? 
Или колегите на север от Ду-
нав също плетат балкански 
интриги?

Истината е, че и на Пла-
тини, и на Нелсън, и на 
Мораес, и на Виданов и 
Караджов (футболните им 
качества няма да обсъждаме, 
защото няма какво особено 

да се обсъжда), както и на 
останалите в съблекалнята 
на ЦСКА, им писна от лъжи 
и заплахи.

Време е в Борисовата гра-
дина да разберат, че времето 
на ВИС отдавна отмина. Не-
допустимо е, когато някой 
стъпи накриво или изиграе 
слаб мач, срещу него да се 
хвърля ударната мощ на 
цялата пернишковладайска 
бригада. Под ударите й вече 
попаднаха бившият шеф на 
стадиона Стефан Стоянов, 
група футболисти, скаутът 
Иво Димов, а и фенове, 
които рискуваха да демон-
стрират недоволството си от 
клубната политика.

Как очаквате след всичко 
това Платини и компания 
да имат настроение за игра? 
След равенството във Враца 
насреща им веднага бе раз-
вято бойното знаме на ек-
спернишката мутра Първан 
Първанов. Посланието бе 
ясно – още една грешка и д..е 
да ви е яко. 

При българите този подход 
може и да върви, но остана-
лите още тогава взеха своето 
решение, че възможно най-
бързо трябва да напуснат 

„джунглата” България.
Те не искат да се превъ-

рнат в жертвеното агне, ако 
напролет всичко се обърка. 
А причини за това – дал 
Господ. 

А и едва ли искат да 
продължават да се подвиза-
ват в отбор, който не може 
да играе домакинските си 
мачове от евротурнирите 
на собствения си стадион, 
отбор, в който всеки ден 
се чува „Ще платим утре” 
и пари се получават само 
когато ножът опре до кока-
ла, отбор, който след всеки 
подготвителен лагер е пре-
следван от собствениците 
на хотелски комплекси за 
неуредени сметки, отбор, 
чийто президент поне ня-
колко пъти годишно дава 
изявления пред медиите 
в нетрезво състояние, от-
бор, в който не се знае дали 
треньорът е треньор и дали 
директорът му е помощник, 
отбор, чиято ДЮШ е люпил-
ня не на футболисти, а на 
корупция и децата редовно 
остават без ток и вода.

Прав е Дуци. Бомби има 
много, но кой ги е зало-
жил?

Кой е терористът в ЦСКА?

Страницата подготви Явор Пиргов, yavor@bgben.co.uk

Румен Илиев, Блиц

Човекът, който преди 
21 години изрече: “По-
вече ибети, по-малко 
учети”, днес се кипри 
със званието “Доктор 
Хонорис Кауза”. 

Те з и ,  к о и то  го 
ядосват, вече няма 
да чуват каруцарска-
та псувня: “На майка 
ти…”. Тя ще бъде заменена с далеч по-интелигентната: 
“Алма ви матерна!”. Тъй де! Стоичков вече е доктор, 
интелектуалец, народен будител.

И това доживяхме, да окичат Камата със звание, 
присъждащо се за развитието на културата, науката и 
образованието. Каква наука при Ицата? Какво образо-
вание и каква култура? Какви пет лева? Неговият чар 
е друг – да замахва с левачката, да кърти вратите, да 
ниже голове, да псува, да ръкомаха. Да вкарва голове, 
да печели титли и медали – златни обувки и топки. Това 
е амплоато му. Така той покори света и светът му се 
поклони. Така влезе в сърцата на българи, испанци, 
американци, араби и японци. В Пловдив обаче някои 
решиха не само да се поклонят, а и да се надупят на 
Камата. Изключение направи един истински инте-
лектуалец – Цветозар Томов , който се възпротиви на 
щурата идея.

Христо Стоичков, облечен в тога? Божичко! В 
дамски чорапогащник да се беше пременил, като 
че ли повече щеше да му ходи. Такова облекло не 
подхожда нито на визията му, нито на бедния му и 
просташки речник, нито на възпитанието му. Човек, 
който продължава да употребява нараняващи слуха 
епитети от сорта на “цървул” и “тюфлек”, изведнъж 
стана доктор! Доктор на какво обаче – на човешката 
идиотия ли?!

Помня, беше през пролетта на 1990 година. Група 
студенти отидохме в Стара Загора, за да гледаме 
Стоичков и ЦСКА срещу Берое. В деня преди мача, 
завършил 3:3, отскочихме до хотела на “червените”, за 
да си вземем автографи. Ицо ни посрещна нацупен, 
но раздаде няколко подписа. И докато го правеше, се 
изцепи: “Кви сте вие, бе?”. “Студенти”, отговорихме му 
ние. Последва крилатата фраза: “Студени ли сте, топли 
ли сте, ни знам, ама нали знаити, чи идна патка учила, 
учила, та накрая пукнала!”, а след него и култовият 
съвет: “Повичи ибети, по-малко учети!”

ДОКТОР СТОИЧКОВ: 
„Здравейте, цървули, 

Алма ви матерна!”
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Българско училище 
към Посолството на България в Лондон
Член на Асоциацията на българските училища в чужбина, ли-

цензирано към МОМН (дипломите се признават в България) - до 
момента най-голямото българско училище зад граница

- Директор - Снежина Мечева
- Годишна такса: £120 за цялата година, в която влизат учебниците 

и учебните тетрадки
- Брой ученици за 2010/11 учебна година – над 250
- Предмети, които се изучават по програма и учебници, одобрени 

от МОМН: Български език и литература; Човекът и обществото 
(география и история в 3. и 4. клас); История на България (5. и 6. 
клас); Извънкласни занимания: Народно пеене (10 часа годишно), 
Народни хора (15 часа годишно), Киноклуб (6 часа годишно), Теа-
трален клуб (6 часа годишно)

- Групи - Неделна група „Азбукарче” (Занятията се провеждат 
в неделя: I-ва група: 4- и 5-годишни (10.00 – 11.45 ч.), II-ра група: 
6-годишни – Предучилищна (12.00 – 13.45 ч.), III-та група: Огра-
мотителна - в помощ на деца, които не владеят добре български 
език (13.45 – 15.30 ч.)

- Класове - Понеделник 1. клас: 16.45 - 18.30 и 2. клас: 18.30 – 20.15; 
Вторник 3. клас: 16.45 - 19.25 и 4. клас: 17.25 – 20.15; Извънкласна 
дейност – народно пеене; Сряда, 5. клас: 16.45 – 19.25 и 6. клас: 
17.25 – 20.15; Четвъртък 7. клас: 17.00 – 17.25, извънкласна дей-
ност – народни танци; Петък 8. клас: 17.00 – 19.25; Събота 9. клас: 
11.30 – 13.30, 10. клас: 13.30 – 15.30, 11+12-и клас: 15.30 – 17.30, 
извънкласна дейност: киноклуб и театрален клуб.

186-188 Queen’s Gate, London, SW7 5HL
Тел.: 2075849433 и 02075849400

Българско школо „Васил Левски” –
 Barking, Лондон

- Директор – Милена Везенкова 
- Учебните часове на всички класове се провеждат в събота и 

неделя, като за учебната 2011/2012 ще са:
Съботни групи:
Предучилищна група - от 9.00 до 11.00 ч.                        
Първи клас А - от 11.00 до 13.20 ч. 
Първи клас Б- от 13. 20 до 15. 40 ч.
Пети клас- от 13.20 до 16.00 ч.
Шести клас- от 16.00 до 18.40 часа
Клуб ,,Българско народно творчество’’- извънкласна форма на обучение
Събота:
от 10.00 до 11.00- Първи и Втори клас
от 11.00 до 12.00- Трети и Четвърти клас
от 12.00 до 13.00- Пети и Шести клас                                        
 - Капацитет за 2011/12 - неограничен
- Възрастови паралелки - от предучилищна група( 5-6 годишни 

деца)  до 6-ти клас
- Занятия: 1 клас - „Български език и литература» и «Роден край»; 

2 клас - «Български език и литература»; 3 клас - «Български език 
и литература» и «Човекът и обществото»; 4 клас -»Български език 
и литература» и «Човекът и обществото»; 5 и 6 клас – «Български 
език и литература» и «История и цивилизация»; Предучилищна 
група - курс по разговорен български език и буквите от българ-
ската азбука.
Unit 7, Abbey Park Industrial Estate, Abbey Rd, Barking, Essex IG11 7BT 
Тел. 07852125275 и 07547010920, ventexbg@btinternet.com, www.bgshkolo.co.uk

Българско школо „Розова долина” – 
Tottenham Hale, Лондон

- Директор – Милена Везенкова 
- Учебни часове през 2011/12: 
Понеделник Предучилищна група - 17.00 до 19.00 ч.
Вторник Kлуб Народно творчество от 16.00 до 17.00 часа и 
 Втори клас от 17.00 до 19.00 ч.
Сряда Трети клас от 16.30 до 19.10 ч.
Четвъртък Първи клас от 16.30 до 18.50 ч. и 
 Клуб Народно творчество от 19 до 19.30 часа, 
Петък Втори клас от 16.00 до 18.00 часа и 
 Клуб Народно творчество от 18. 00 до 19. 30 часа.
- Капацитет за 2011/12 - неограничен
- Възрастови паралелки - Предучилищна група , 1- ви, 2- ри, 3-ти клас 
- Занятия: Предучилищна група – „Курс по разговорен български език 

и буквите от българската азбука”, 1 клас - „Български език и литература» 
и «Роден край», 2  клас - «Български език и литература», 3 клас- «Българ-
ски език и литература» и «Човекът и обществото» 
15 Garman Road, Tottenham, London, N17 0UR
Тел. 07852125275 и 07547010920, ventexbg@btinternet.com, www.bgshkolo.co.uk

Българско начално училище „Букваран” – 
Leyton, Лондон

- Директор – Людмила Юнакова
- Капацитет – 30 деца 
- Организация на учебния процес – обучение в малки групи на деца 

от 6 до 14 години 
- Седмично разписание – по 4 учебни часа на седмица
- Обучение в събота и неделя - начален час 10.00 часа
Учебен план за 2011/12 година:
    - Учебен предмет – „Български език и литература” - Предучилищна 

група (124 уч. часа годишно), 1.ви-4.ти клас (108,5 уч. часа годишно) 
    - Учебен предмет - „Роден край” – 1.клас (31 уч. часа годишно)
    - Учебен предмет - „Човекът и обществото” – 3. клас (48 уч. часа 

годишно) и 4. клас (32 уч. часа годишно)
 388-392 High Road Leyton, E10 6QE
Тел. 077 7259 1410 и 079 8435 2055, bukvaran@yahoo.co.uk

Българско училище „Боянь Мага”
- Директори - Зорница Петкова, Димитрина Ангелова
- График на занятията – петък от 16.30 до 19.30 и събота 

от 10.00 до 17.00
- Капацитет - 390 деца 
- Възрастови паралелки - деца от 5 до 19 години, подгот-

вителна група „Букварче”
- Учебни предмети – „Български език и литература”, 

„История на България”,
„География на България”
- Извънкласна дейност - народни танци, музика, изобра-

зително изкуство, театър, 
шахмат, детски хор,, Зорница'', фолклорен ансамбъл ,,България»
Mayfair Library, Mayfair, 25 South Audley Street, London, 

W1K 2PB
Тел. 07919022006 (Д. Ангелова), 07563386570 (И. Илиева), 

info@boyanmaga.org, www.boyanmaga.org

Българска школа към Асоциацията на 
българската общност 

област Medway (Югоизточна Англия)
- Директор - Юлияна Бест
- Tакса – 6 паунда за занятие. Часовете се провеждат всяка събота 

през училищно време от 10.00 до 12.00.
- Предмети, които се изучават по програма и учебници, одо-

брени от МОМН, са: 
„Български език и литература” и „Човекът и обществото” (гео-

графия и история в 3. и 4. клас)
- Групи и класове – 1 - 5 клас; предучилищна група; факултативна 

група за деца, които не говорят добре български език.
- Извънкласни занимания - народни танци (12.00 - 13.30 ч.); група 

за майки с деца до 4 години - приказки на английски език в Библио-
теката към гимназията; Българска секция с книги в библиoтeката 
в Рочестър; английски език за българи

Гимназия “Tомас Авелинг, Rochester, Kent, МЕ1 2 UW
bgcommunitymedway@yahoo.co.uk, www.abcim.org.uk

Българско училище - Godalming
област Surrey, (Югоизточна Англия)

- Директор - Петър Минчев 
- Занятията са в събота от 13 до 17 часа и на този етап обхващат 

ученици само от 1. клас, през учебната 2011/12 ще бъдат включени 
и учениците от 2. клас, ще стартира и предучилищна група 

- Учебни предмети - български език, роден свят, околен свят и арт
- Капацитет – няма лимит за записване на ученици

Leasure Centre, Broadwater park, Godalming GU7

Тел. 07958498217 и  07799768768

Българско школо „Звънче” - Camberley 
област Surrey, (Югоизточна Англия)

- Директор - Филка Ананиева 

- Към момента в школото учат 11 ученици

- Учебни предмети (по програма и учебници, одобрени от 

МОМН) – „Български език и литература”, „Човек и общество” (3. 
и 4. клас), „История на България” (5. и 6. клас)

- Извънкласни занимания - народно пеене (5 часа годишно), 
народни хора (10 часа годишно), киноклуб (14 часа годишно), 
театрален клуб (14 часа годишно)

- Групи и класове: Петъчна група „Азбукарче” (1-ва група – 4-, 5-, 
6-годишни – от 15.30 до 17:30 ч.); Петък 1 – 3 клас – „Човек и обще-
ство”, история; Събота 1., 2., 3., 4. клас от 14.00 до 17.30 ч.; Четвъртък 
7. клас от 17.00 до 17.25 ч., извънкласна дейност – народни танци; 
Събота 8., 9., 10., 11., 12. клас от 10.30 до 12.30 ч., извънкласна дей-
ност: киноклуб и театрален клуб

Camberley, Surrey, 30 Saddleback Rd, GU15 4BT
Тел. 01276 932 377 и 07894142470

Българско училище “Азбука” 
в Дъблин, Ирландия

Училището е член на Асоциацията на българските училища в 
чужбина и дипломите му се признават в България

- Директор - Татяна Аданова 
- Такса - 30 евро за един месец за дете, в която влизат учебниците 

и учебните тетрадки; 45 евро за две деца; 55 евро за 3 деца. 
- Учебните часове се провеждат всяка неделя (без ваканциите) 

от 10.30 до 14.30 ч.
- Капацитет – към момента в училището се обучават 57 деца
- Класове и групи: Детска група от 3 до 5 години; клас с изучава-

не на български език като втори (за деца, в семействата на които 
българският не е основен говорим език); Подготвителна група и 
1. клас; 2. и 3. клас; 5. и 6. (смесен) клас 

- Извънучилищна дейност – всеки петък вечер от 19.00 до 20.30 
ч. в сградата на училището се провеждат репетициите на танцовия 
състав „Ритъм” 

- Учебни предмети (по програма и учебници, одобрени от 
МОМН): „Български език и литература” (1.-6. клас), „Роден край 
за първи клас” – ще бъде включен в програмата от следващата 
учебна година, „Човек и общество” (3. и 4. клас) - в програмата от 
следващата учебна година, „История и цивилизация” (5. и 6. клас), 
Програмата „Моливко” за най-малките - Детската група

До края на тази учебна година адресът на училището е:
Lantern Centre, 17 Synge Street, Dublin 8

От  началото на септември училището се мести в сградата 
на колежа St Conleth’s:

28 Clyde Road, Ballsbridge, Dublin 4 
Тел.  +353 (0) 868 936739,  administrator@bschoolie.eu , www.

bgschoolie.eu

Училище „Любознание” в Корк, Ирландия
- Директор – Мира Кръстева
- График на занятията за всички групи - всяка събота от 10.30 

до 13.30 ч.
- Групи: Детска група - предучилищна подготовка - 3 до 6 години; 

Начална група – 1. и 2. клас 
- Учебни предмети - български език и литература
Riverpark House, Marina Commercial Park, Centre Park Road, Cork
Тел. +353 (0) 212348761 и +353 (0) 858351293,  mira@im-x.com, 

www.luboznanie.com

Българската учебна година на ОстроваБългарската учебна година на Острова

Неделни групи: 
Втори клас- от 11.00 до 13.00 ч.
Трети клас- от 13.00 до 15.40 ч.
Четвърти клас- от 15.40 до 18.20 ч.
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От Нета на 
Интернета

Много често учителите се впечатля-
ват от смешните изказвания на учени-
ците, но и техните възпитаници също 
има на какво да се посмеят, слушайки 
своите преподаватели. Така че удовол-
ствието е взаимно.

Тази колекция от учителски бисери е 
събрана от интернет - точно в този вид, 
както са ги публикували учениците във 
форуми или в своите лични сайтове.

Забележки в ученически 
книжки и дневници

Ученикът не знае защо ходи на учили-
ще, държи се като първобитен човек. 

Ученикът слуша музика в час по 
музика! 

Рита топка в коридора на училището. 
Казва, че така е научен вкъщи. 

Бръмчи в час като самолет... 
Тича по коридорите и вика с глас! 
Момчетата са без облекло и се държат 

непристойно. 

Изявления на живо
Слънцето никога не залязва над Бри-

танската империя, тъй като Британската 
империя е на изток, а слънцето залязва 
на запад.

Георги, моето момче, гледай ме вни-
мателно, ако искаш да разбереш поне 
нещичко за маймуните! 

Сега се смеете вие, смея се и аз, но на-
края на срока ще си разменим ролите! 

Ти, ти и топката, и тримата при ди-
ректора. 

Ще изгоня всички и ще работя с 
останалите. 

Изплюй дъвката в кошчето, да не я 
изплюя аз! 

Тук е написано черно на бяло със 
зелено. 

Имам да казвам нещо на някои от вас, 
но първо ще го кажа на всички. 

Счупеното имущество се удвоява в 
троен размер....

Внимавай, че си вързал три пъти и 
цъфнал четири пъти по френски език! 

Нито едно природно явление не може 
да ме спре да ви напиша отсъствията! 

Конят, освен всичко друго, е и сред-
ство за удоволствие... 

Да направим квадратен чертеж с из-
вестна правоъгълност... 

Ученици, начертайте окръжност с 
формата на кръг! 

През 1742 година, както си спомня-
те... 

Когато часовникът удари 13 пъти, 
не само че последният е грешен, но и 
поражда съмнение в останалите два-
найсет...

Не ме гледайте какво говоря! Следете 
мисълта ми там, където я има. 

Има отсъстващи - виждам ги! 
Говорете си наум, че притеснявате 

изпитваните!
Браво бе! Вие много учите! Вчера 

влизам в едната стая, двама четат, двама 
спят, влизам после в другата - точно 
обратното.

Казала съм: като се прозяваш, да си 
затваряш устата. 

В българската възрожденска къща е 
имало три вида стаи - големи, малки 
и двор.

Ако Йовков беше жив, щеше да се 
обърне в гроба. 

Подчертайте с кръгче! 
Последните два чина да излизат 

моментално, утре да си доведат и ро-
дителите!

Какво ми се мъкнете на тумби един 
по един?! 

Ами така е, като с едното ухо слушате, 
а с другото приказвате.

Ученици, тъй като утре е събота и 
неделя...

Погледни се на какво приличаш! 
Панталонът ти - смачкан, обувките - 
мръсни, не си се обръснал. Все едно си 
петгодишен...

Защо си нарисувал такъв неравен ква-
драт, бе? Да не си далтонист?

...и ако някой ще се разболява, да ми се 
обади предварително. 

Ученици, виждате ли невидимите ъгли 
на пирамидата...

Ученици, сега ще взема две метални 
топчета.... едното от желязо, а другото 
от дърво... 

Когато човек се задави, може да умре 
много сериозно. 

Всички да се строят зад шведската 
стена! 

Преведете думите, които не знаете! 
Той бил бедна душица - имал само едни 

гащи на гърба си. 
Момичета, събличайте се, аз ей сега 

идвам! 
Начертайте две безкрайно дълги прави 

с дължина 3 метра! 

Следвайте ме, аз ще ви настигна...
Животът на всеки наркоман завършва със 

смърт! 
Ако ти ударя един шамар, ще започнеш да 

трептиш хармонично...
Пред вас госпожа ли стои, или лукова 

глава?! 
Отдавна съм установила, че ви липсват 

първите седем години, а на някои от вас и 
повече, така че няма нужда да ме убеждавате 
в това! 

Това съчинение е написано с левия крак, и 
то с мазола! 

Тук мирише на простотия.
Я всички да млъкнат да видя кой говори! 
Не чувам да мислите.
Искам да чуя млъкнали деца!!! 
Отсъстващите да вдигнат ръка. 
За тема №1 няма да говорим нищо - само ще 

кажем някои неща.
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***Минута смях удължава живо-
та с пет минути. 

Зависи на кого се смеете...

***Позвъняване посред нощ в 
изтрезвителя:

- Докараха ли при вас Ива-
нов? 

- Не са. 
- Няма и да го докарат, днес си 

поркам у дома! 

Бащата на Иванчо казва:
- Дай да ти видя бележника.
- Не мога. Дадох го на Петърчо 

- искаше да изплаши родителите 
си.

***Домакинът показва на при-
ятеля си касетофона. Eдна от 
касетите е белязана с червено 
кръстче. 

- Какво означава този белег? 
- Тази касета ми е особено 

скъпа. На нея съм записал тъща-
та. 

- Че защо ти харесва толко-
ва? 

- Как защо? Та аз мога да я 
прекъсна, когато си искам.

Срещат се двама бивши съу-
ченици след доста години. Еди-
ният:

- Наскоро се ожених. 
- Покажи снимка. 
- Ето, виж! 
- Нищо, има и по-страшни! 
- Моля?! 
- Извинявай, няма по-

страшни! 

***Влиза блондинка в колата си 

и след секунди се обажда в по-
лицията:

- Искам да съобщя за обир - 
откраднали са ми стереото, педа-
лите и волана от автомобила. 

Полицаят обещава да прати 
патрулна кола, но след минута-
две телефонът пак звъни:

- Прощавайте, пак съм аз. Сед-
нала съм на задната седалка! 

***Един каубой язди из прерията 
и изведнъж вътрешният му глас 
казва:

- Спри тук! 
Той спира, а гласът му казва:
- Копай! 
Той започва да копае, а след 

два часа гласът му казва:
- Продължавай! 
След още два часа му казва 

пак:
- Продължавай да копаеш! 
Най-после каубоят удря на 

дърво, вади сандък, а той - пълен 
с жълтици, вътрешният глас:

- А стига бе!

***Влюбени си уточняват среща. 
Тя:

- Утре? 
- Да. 
- Къде? 
- Където кажеш. 
- В колко часа? 
- Все ми е едно. 
- Добре. Само не закъснявай, 

ако обичаш! 

***Млади родители трябвало да 
отидат при адвокат, за да под-
пишат някакви документи, но 
не успели да намерят бавачка за 
малкия си син и затова се нало-

Flat 2, 137 St. Johns Road, Walthamstow  London, E17 4JH

гата:
- Отговори, де! 
- Не звънят на мен.
- А на кой? Нали това е твоят 

телефон? 
- Но аз не съм казвала на 

никого, че съм тук! 

еш къде е бил моят тази нощ? 
- Що за въпрос! При мен е - 

точно отиде до тоалетната.

***Седят две блондинки в едно 
кафене. На едната звъни теле-
фонът, но тя не отговаря. Дру-

жило да го вземат със себе си. Но 

нещата се проточили повече от 

предвиденото и малкият започ-

нал да пищи с пълно гърло. 

- Да затворим ли вратата, за 

да не притеснява колегите ви? - 

попитала майката. 

- Няма проблем! - отговорил 

адвокатът. - Те ще си помис-

лят, че е някой от клиентите 
ми, който току-що е получил 
сметката! 

***Двама старци седят на пейка 
в парка.

- Слави, какво четеш? 
- Не знам.
- Как така? Нали четеш на 

глас! 
- Е да, но нали знаеш, че не 

чувам. 

Къде беше цялата нощ? - пита 
жената.

- Бях у Пешо по работа! По-
магах му...

Жената се обажда на Пешо: 
- Ало, Пешо! Здрасти! Да зна-

Важни телефонни номера и адреси

***та смях удължава живо-
минути.

и след секунди се обажда в по-
лицията:

- Искам да съобщя за обир -
открадналисамистереото педа
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Дядо Коледа Дядо Коледа 
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големи с ранната си големи с ранната си 
поява във Варнапоява във Варна
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Бръснаро-фризьорски салон Бръснаро-фризьорски салон DunavDunav  BarbersBarbers

Dunav Barbers
2B Philip Lane
london  N15 4JB
(на 50 метра от кафе-бар „Олимп“) Пон.-събота: от 9 до 19.30 ч.      Неделя: от 10 до 16.00 ч.

Български персоналБългарски персонал
Безплатно кафеБезплатно кафе
Място за пушенеМясто за пушене
Българска телевизия
Специални оферти Специални оферти 
за българи!за българи!

Dunav Barbers
2B Philip Lane

Дамско и мъжко Дамско и мъжко 
подстригванеподстригване Парични преводи до България

Такса за всякакви суми 
До всички банки в страната

За контакти:

тел. 02072219626
моб. 07879810555

www.christin.co.uk


